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گزارش اختصاصی//  به گفته کارگران و پرسنل کارخانه روی بندرعباس، چند ماه است که این کارخانه 
در تعطیلی مطلق به سر می برد و وضعیت آن نامعلوم است.  

 شــرکت تولید روی بندرعباس در اســفند ماه سال 76 به صورت شــرکت سهامی خاص تاسیس شد و 
به موجب پروانه بهره برداری که در ســال 77 توســط وزارت معادن و فلزات صادر شده بود، بهره برداری 
از این کارخانه با ظرفیت ۱۲،۰۰۰ تن شــمش روی در ســال، بالاخره در سال 78 آغاز شد. پروانه دائم 
بهره برداری آن نیز در شهریور۱389 صادر شد که با افزایش ظرفیت تولید کارخانه به ۱8،۰۰۰ تن در سال 
پروانه جدیدی برای بهره برداری این کارخانه در بهمن ۱39۰ صادر گردید. اما اکنون با گذشت 9 ماه از سال 

۱4۰۰ کارخانه تعطیل و خط تولید آن به گفته مدیر عامل کارخانه، به دلیل نبود مواد اولیه غیر فعال و 3۰۰ 
نفر از کارگران این مجموعه از کار بیکار شده اند این در حالی است که خط تولید باقی کارخانه های روی 
در دیگر استان ها فعال است و همین موضوع باعث شده تا تعطیلی 3 ماهه این مجموعه، چالش برانگیز و 
مشکوک جلوه دهد به همین دلیل این سئوال پیش می آید که آیا واقعا دلیل تعطیلی این کارخانه مواد اولیه 
است؟ اگر اینطور است چرا دیگر کار خانه های مرتبط و مشابه فعال هستند؟ آیا مشکل مواد اولیه فقط برای 

این استان وجود دارد؟چرا؟ چرا کسی برای روشن سازی این موضوع پاپیش نمی گذارد؟  
ادامه در همین صفحه

 قوه قضائیــه به  عنوان نهاد پاســدار قانون اساســی باســرلوحه قــراردادن رهنمود ها 
و منویــات مقــام معظــم رهبــری، قانــون اساســی، ســند چشــم انداز توســعه 

انقــاب، مســئولیت   کشــور و برنامه هــای توســعه ای، توجــه بــه گام دوم 
مهم و حساسی را در تحقق عدالت و آرمان های انقاب اسامی عهده دار است.

 بدیــن وســیله انتصــاب بجــا و شایســته حضرتعالی بــه عنوان 
رییس کل دادگستری استان هرمزگان  که بیانگر تعهد،کارآمدی ،لیاقت 
و شایستگی  های بر جسته شما در صحنه های خدمت صادقانه به نظام و 

میهن اسامی است را صمیمانه تبریک عرض می نماییم.
 بدیهی است مدیریت اثر بخش و توانمند توأم با تجارب برجسته و گرانقدر حضرتعالی، موجبات ارتقاء آن مجموعه 

را فراهم خواهد نمود. 
ضمن تبریک مجدد این انتصاب از درگاه ایزد منان عزت، ســربلندی و توفیقات همه خدمتگزاران به اســام و نظام 
مقدس جمهوری اســامی را مسالت داریم  و برای حضرتعالی در پست جدید مزید توفیقات برای خدمتی سرشار از 

شور و نشاط  و مملو از توکل الهی  تمنا دارد.

            اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی هرمزگان

برادر ارجمند و گرامی 
جناب  آقای دکتر مجتبی قهرمانی

کارگران بر این باورند که دلیل تعطیلی مجموعه، مواد اولیه نیست و در پشت پرده این تعطیلی خبری دیگر در راه است 

  

ادامه از تیتر یک //
البته خالی از لطف نیســت که بدانیم شــرکت تولید روی 
بندرعباس و شرکت ذوب روی قشم از جمله شرکت های 
زیر مجموعه شرکت کالسیمین هستند که طی سال های اخیر 
در جریان خصوصی سازی ها، مالکیت آنها تغییر یافته و با 
کمی جستجو رد پای واگذاری شائبه دار آلومینیوم المهدی 
در واگذاری هلدینگ کالسیمین نیز دیده می شود. ردپایی 
که نشــانه های آن نیز سال گذشته در اخراج تعداد زیادی 
از کارگران شــرکت ذوب روی قشم رخ داد و اعتراضات 
کارگران شــرکت تولید روی بندرعباس نیز نشانه ای برای 

دنباله روی همان اعتراض در بندرعباس است. 
 کمی به عقب برگردیم ...

در خرداد 93 ســازمان خصوصی سازی آگهی واگذاری 
بلوک 77.۲۲درصدی ســهام مجتمع آلومینیوم المهدی و 
۱۰۰ درصدی ســهام طرح هرمزال را منتشر کرد که هیچ 
خریداری از آن اســتقبال نکرد.چند ماه بعد در اسفند 93 
پس از انتشار آگهی نوبت دوم، شرکت آلومینیوم المهدی 
به ارزش 8۰۰ میلیارد تومان به ســرمایه گذاری از بخش 
خصوصی واگذار شد. شرکت ... ، تنها شرکتی بود که در 
این مناقصه شرکت کرده و برنده شد. شرکت مذکور علاوه 
بر این شــرکت در ۲۲ شرکت مرتبط با صنعت آلومینیوم  
از جمله »آلومینیوم هرمز جنوب«، »نوید منگنز«، »نوین 
آلیاژ ســمنان« ،»معادن بافــق«، فروآلیاژهای فاریاب 
سهامدار است.سازمان خصوصی سازی در سال 94 سهام 
مجتمع آلومینیوم المهدی هرمزگان به میزان 7۲ درصد و به 
ارزش ۱7۵۰ میلیارد تومان را به این شرکت واگذار کرد.

پیش از انجام پروسه واگذاری  شرکت آلومینیوم المهدی 
و طرح هرمزال سازمان بازرسی در تاریخ ششم شهریور 
94  کتبــاً به وزارت اقتصاد اعلام کرد که واگذاری دارای 
تخلفاتی اســت و باید جلوی آن گرفته شود. اما سازمان 
خصوصی سازی علی رغم این مکاتبه حدود ۱۲ روز بعد 
واگذاری را انجام داد و اقدام به بازگشایی پاکت های مزایده 
کرد. بعد از واگذاری این شرکت نیز سازمان بازرسی اعلام 
کرد که در واگذاری این شــرکت تخلــف رخ داده و بعد 
از ارزیابی مجدد تخلفات محرز می شــود. احمد مرادی، 

نماینده مردم بندرعباس در مجلس، نیز در این زمینه گفته 
بود »سازمان خصوصی سازی این بنگاه را در حالی که ۵ 
تا 6 هزار میلیارد تومان قیمت داشت به قیمتی چند برابر 

ارزان تر واگذار کرده است.«
در اردیبهشــت 9۵ ماجراهای واگذاری این شــرکت با 
اخــراج کارگران بــالا گرفت و  6۲۵ نفــر از کارگران 
آلومینیوم المهدی از ســوی خریــدار خصوصی، اخراج 
شــدند. آن طور که منابع محلی پس از اخراج کارگران از 
این مجموعه اعــلام کردند، بخش عمده خطوط تولیدی 
این کارخانه به  ویژه خطوط مربوط به فاز دوم )هرمزال( به 
دلیل تأمین نشدن برق مورد نیاز تعطیل شده بود. اخراج این 
کارگران در حالی انجام شد که خریدار متعهد شده بود تعداد 
کارکنان شرکت را )که در زمان واگذاری 4۲8+۱367نفر 
اســت( در طول دوره نظارت )8ساله(ثابت نگه داشته و 
کمتر نکند.این واگذاری و رویدادهای پس از آن همچون 
اخراج کارگران و منصوب کردن مدیران پیشــین استان 
هرمزگان در این شرکت؛ اعتراض های فراوانی به سازمان 
خصوصی ســازی و وزارت اقتصاد در پی داشت. جمعی 
از کارشناسان این شــرکت در نامه سرگشاده ای خطاب 
به حمیدرضا فولادگر، رئیس کمیســیون ویژه نظارت و 
پیگیری اجرای اصل 44 قانون اساسی نوشتند: »علیرغم 
ارسال و ثبت شــکایات متعدد، همراه با اسناد و مدارک 
متقن در سامانه های ســازمان بازرسی کل کشور و اداره 
اطلاعات و دیوان محاسبات جهت رسیدگی به تخلفات 
و مفاســد کلان و حیف و میل های گسترده که حجم این 
تخلفات مالی بالغ بر 4۰۰ میلیارد تومان می باشد، متأسفانه 
با نفوذ لابی قدرتمند و پشت پرده واگذاری این شرکت ها، 
نه تنها تاکنون هیچ رسیدگی نشده، بلکه همه این پرونده ها 
و تخلفات 4۰۰ میلیارد تومانی با فروش شــرکت عملًا 
مدفون و به بایگانی تاریخ ســپرده می شود.« در این نامه 
آمده است که زیان های انباشته این شرکت توسط مدیران 
پیشــین تعمدی و برای زیان ده نشــان دادن و تصاحب 
ارزان تر آن توسط بخش خصوصی بوده است. در سال 96 
یکی از خواسته های جدی نمایندگان هرمزگان در مجلس 
رسیدگی به وضعیت آلومینیوم المهدی و لغو واگذاری بود. 
ســر انجام پس از اعتراض ها در دی سال 97 فراخوانی 
درباره جایگزینی صادر شد که پس از بررسی ها، قرارداد 

جایگزین با گروه مپنا به امضا رســید و ســهام در وثیقه 
شــرکت آلومینیوم المهدی و دارایی های طرح آلومینیوم 

هرمزال به شرکت مپنا واگذار شد.
هرچند واگذاری آلومینیوم المهدی با پایان خوشی برای 
کارگران و بیت المال همراه بود، اما ظاهراً تاکنون حساسیتی 
برای واگذاری شرکت های بالادستی صنایع روی رخ نداده 
است که جا دارد دســتگاه های نظارتی ورود دقیق تری 
به این موضــوع نمایند. کارگران کارخانــه تولید روی 
بندرعباس این روزها نگرانند و می پرســند آیا اکنون که 
کارخانه روی بندرعباس در حال نیمه تعطیل به سر می برد 
باز خبری در راه است ؟ هرچند مدیران مربوطه دلیل این 
کاهــش فعالیت را تحریم و کمبود مواد اولیه می دانند اما 
کارگران بر این باورند که دلیل تعطیلی مجموعه مواد اولیه 
نیست و در پشــت پرده این تعطیلی خبری دیگر در راه 
اســت. به گفته پرسنل، با توجه به تعطیلی بخش هایی از 
کارخانه حقوق آنها از طرف بیمه پرداخت می شــود اما 
نگرانی آنها این است که مبادا کارخانه حالا حالاها فعالیت 
تولیدی خود را آغاز نکند. یکی از کارگران در مصاحبه با 
خبرنگار روزنامه دریا  می گوید: من بیش از ۱۰ سال در 
این کارخانه شاغلم و اکنون که این اتفاق افتاده در آژانس 
مشــغول به کار هستم . بیمه بیکاری در این مدت مبلغی 
را به حســاب ما واریز کرده امــا حقوقی که ما در زمان 
فعالیت کارخانه دریافت می کردیم بیشــتر از این ها بود 
چراکه حق شیفت و اضافه کاری نیز به آن اضافه می شد. 
امــا اکنون با مبلغی که بیمه به ما می دهد آن هم با گرانی 
و تورم و ... نمی تــوان امرار معاش کرد و من مجبور به 
مسافرکشی هستم.کارگر دیگر این مجموعه با بیان اینکه 
در صورت اعتراض نیز چیزی عایدمان نمی شود، گفت: 
خیلی از کارگران نمی توانند دســت بــه اعتراض بزنند 
چراکه می ترســند مانند کارگران آلومینیوم المهدی اگر 
دست به اعتراض بزنند اخراج شوند. در صورت پیگیری 
به استانداری نیز سخنی جز اینکه شما دارید حقوقتان را 
می گیرید عایدمان نمی شــود. وی ادامه داد: الان مسئله 
ما حقوق نیست. مســئله این بلاتکلیفی  است که در آن 
به ســر می بریم و کسی جواب درســتی به ما نمی دهد 
و شایعه های مختلفی در بین کارگران پیچیده است مبنی 
بر این که کارخانه قرار است کلا تعطیل شود و یا واگذار 
شود. حقوقی که به حســاب ما واریز می شود از طرف 
بیمه اســت و بیمه نهایتا تا 3 سال بیشتر حقوق بیکاری 
پرداخت نمی کند به همین دلیل کارگران از طولانی شدن 
این تعطیلی ها نگرانند .این تعطیلی پر ابهام و بلاتکلیفی از 
واگذاری این مجموعه یا تعطیلی آن خبر می دهد. شاید هم 
چیزی فراتر از این ها باشــد. چرا هیچ کس از آن سخن 
نمی گوید ؟آیا نمایندگان از تعطیلی 3 ماهه این کارخانه 
باخبرند؟ چرا از سوی هیچ مسئولی در این رابطه پیگیری 
صورت نمی گیرد؟ به راستی در پشت پرده چه خبر است؟

روزنامه دریــا جهت پیگیری موضوع و حل مشــکل 
کارگران موضوع را از مدیران کارخانه و صنعت و معدن 
استان پیگیری نموده است که تا زمان انتشار این گزارش 

نتیجه ای حاصل نشده است. 
همچنین روزنامه دریا آمادگی دارد تا اطلاعات دریافتی 
در خصوص نحوه واگذاری ســهام شرکت های سهامدار 
تولید ذوب روی بندرعباس و ذوب روی قشم را در اختیار 

مراجع نظارتی و قضایی قرار دهد. 

روزنامه دریا پشت پرده بازی های تکراری در صنایع هرمزگان را بررسی کرد 

تعطیلی کارخانه روی بندرعباس به بهانه نبود مواد اولیه!
 فاطمه هوشنگی/ دریا

  fatemeh.hooshangi747 @gmail.com

مدیر کل امور مالیاتی هرمزگان خبر داد
توزیع 825میلیارد تومان بین شهرداری ها و دهیاری های هرمزگان

گروه خبر // مدیر کل امور مالیاتی هرمزگان 
از توزیع 825میلیارد تومان و 721میلیون 
تومان بین شــهرداری ها و دهیاری های 

هرمزگان خبر داد.
شــاکررضا مریدی در گفتگو بــا خبرنگار 
روزنامه دریا با اعلام این خبر افزود: این میزان 
عــوارض از محل مالیات برارزش افزوده در 
8ماهه سال جاری توزیع شده است. مریدی 
اظهار داشــت: در 8ماهه منتهی به آبان سال 
گذشــته نیز مبلغ 33۵میلیارد و 984 میلیون 

تومان به شهرداری ها و دهیاری های استان 
داده شده است. وی تاکید کرد: میزان عوارض 
ارزش افزوده توزیع شده 8ماهه امسال نسبت 
به سال گذشته ۱46درصد رشد داشته است. 
به گفته مدیرکل امورمالیاتی هرمزگان در آبان 
ماه سال گذشته نیز 39میلیارد و374 میلیون 
تومان و آبان امســال ۱۲8میلیــارد  و8۱3 
میلیــون تومان بین 4۵ شــهرداری و ۱۰97 
دهیــاری در هرمزگان توزیع شــد که ۲۲7 
درصد رشد را شاهد بودیم. این مقام مسئول 

اظهار داشــت : عمران و آبادانی در شهرها و 
روستاهای استان را از محل عوارض ارزش 
افزوده به عینه شاهدیم و پرداختی امسال قابل 
مقایسه با سال گذشته نیست. مریدی با بیان 
اینکه در تمام کشورها مالیات عامل توسعه و 
آبادانی است که در سال های اخیر با توجه به 
مبالغی که سهم استان بوده و بین شهرداری ها 
و دهیاری ها توزیع شــده است، عنوان کرد: 
مردم و مسئولان به عینه شاهد اجرا و افتتاح 
محل عوارض ارزش افزوده هستند.پروژه هایی نظیر بلوار،پارک، بوستان و... از 



تزریق روزانه ۵ هزار دُز سوم واکسن کرونا 
در هرمزگان

 گروه خبر // رئیس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان گفت: 
احتمال شیوع سویه جدید امیکرون در همه نقاط کشور بویژه 
هرمزگان وجود دارد و برای ایمنی کامل همه باید حداقل دو 
دز واکسیناســیون را دریافت کرده باشند و سالمندان نیز برای 
در امان ماندن از بیماری ســخت کرونا دز تقویتی و یا همان 
سوم را حتما دریافت کنند. دکتر حسین فرشیدی با بیان اینکه 
روزانه ۵ هزار دز ســوم واکســن کرونا در هرمزگان به افراد 
بالای 4۰ سال تزریق می شــود، خاطرنشان کرد: تزریق دز 
یادآور بدون نوبت در ۲۵ مرکز تجمیعی انجام می شود. رئیس 
دانشــگاه علوم پزشکی هرمزگان با اشاره به اینکه  همه افراد 
بالای 4۰ سال که چهار ماه از تزریق دز دومشان گذشته است 
می توانند دز یــادآور را بدون نوبت دریافت کنند، اظهار کرد: 
احتمال شیوع سویه جدید امیکرون در همه نقاط کشور بویژه 
هرمــزگان وجود دارد و برای ایمنــی کامل همه باید حداقل 
دو دز واکسیناســیون را دریافت کرده باشند و سالمندان نیز 
برای در امان ماندن از بیماری ســخت کرونا دز تقویتی و یا 
همان ســوم را حتما دریافت کننــد. وی اضافه کرد: رعایت 
شیوه نامه های بهداشــتی از جمله فاصله اجتماعی و استفاده 
از ماسک نیز در مکان های عمومی و شلوغ باید رعایت شود 
تا زمینه موج های جدید کرونا از بین رود. به گزارش ایســنا؛ 
فرشیدی با اشــاره به اینکه سویه جدید امیکرون بیشتر جان 
افرادی را تهدید می کند که واکسن کرونا تزریق نکرده اند و یا 
حداقل یک دز زده باشند؛ و بهترین راه برای ایمنی در برابر این 
سویه جدید تکمیل واکسیناسیون در سه دز است، خاطرنشان 
کــرد: تاکنون بیش از ۲ میلیون و 6۰۰ هزار دز واکســن در 

هرمزگان تزریق شده است.

سخنگوی دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان هشدار داد 
امیکرون در کمین است 

خودداری مردم از دورهمی شب یلدا
 گروه خبر // ســخنگوی دانشــگاه علوم پزشکی هرمزگان 
گفت: سویه جدید امیکرون کرونا در کمین است با توجه به در 
پیش بودن شــب یلدا مردم از دورهمی شلوغ خودداری کنند. 
دکتر فاطمه نوروزیان افزود: سیســتم بهداشت و درمان و دیگر 
بخش های جامعه به ویژه بخش اقتصادی در دوران کرونا آسیب 
و خســارت بســیاری را تحمل کرده و از مردم خواستاریم تا 
با ســهل انگاری خود و برگزاری دورهمی های شلوغ، اقدامی 
انجــام ندهند که به دوران اوج کرونا بازگردیم.وی ادامه داد: در 
حال حاضر ۵۱9 نفر در اســتان مبتلا به کرونا هستند که از این 
شمار 43۱ نفر در قرنطینه خانگی به سر می برند ، 88 نفر مبتلا 
به کرونا در بیمارستان های هرمزگان بستری هستند .سخنگوی 
دانشــگاه علوم پزشــکی هرمزگان با بیان اینکه هرمزگان در 
وضعیت خوبی از نظر روند کاهشی شیوع کرونا قرار دارد، افزود: 
همه مناطق استان به جز بستک آبی است و شهرستان بستک در 
وضعیت زرد قرار دارد.به گزارش ایرنا ؛نوروزیان تصریح کرد: 
البته شرایط موجود در صورت بی توجهی مردم به پروتکلهای 
بهداشــتی به ویژه با توجه به مشاهده شدن سویه اومیکرون در 
کشور که از قدرت انتشار و ســرایت پذیری بسیار بالاتری از 
سویه دلتا برخوردار است، می تواند تغییر کند و محدودیت های 

کرونایی دوباره بازگردد.

خبر

خبری  2
سه شنبه 30 آذر 1400

16 جمادی الاول 1443

سال بیست و یکم شماره 3776

    
سرمقاله

  در حالی در این ســال ها یکی از گلایه های مردم برای دریافت وام با 
بهانه های بنی اسرائیلی صندوق ها و بانک های دولتی وخصوصی وجود 
داشته که این روند نیز همچنان وجود دارد. نیازمندانی که  برای ۵میلیون و 
ده میلیون تومان برای موارد ضروری می خواهند تسهیلات بانکی بگیرند 
که بسیار نیاز دارند ، آنقدر به آنها می گویند برو و بیا و در بروکراسی اداری 
سرگردان می کنند و ضامن هایشــان را به دلایل مختلف رد می کنند تا 
این متقاضیان وام پشــیمان شوندو عطای آن را به لقایش ببخشند وبروند 
و تقاضایی نداشته باشند. آقایان مدیران و مسئولان این حوزه که خودشان 
احتمالا از وضعیت اقتصادی جامعه اطلاع دارند و می دانند کسانی راضی 
هســتند وام ده میلیونی و.... بگیرند که در شرایط بسیار سختی هستند و 
نباید آنها را اینطور سرگردان کنند. از محلات که گزارش تهیه می کنیم و 
خانواده هایی را می بینیم که با مشکلات فراوانی مواجهند که به برخی توصیه 
می شــود وام بگیرند تا بخشی از مشکلات ضروری شان برطرف شود و 
تعدادی را هم معرفی کردیم که متاسفانه تاکنون هیچکدام شان موفق به اخذ 
وام نشدند. خانواده هایی که برای اجاره خانه، درمان بیماری، معیشت و... 
مشکل داشتند و از طریق خیرین مشکل شان حل نشد و راضی شدند وام 
بگیرند که متاسفانه همراهی لازم در پرداخت تسهیلات وجود ندارد. از آن 
طرف شنیده می شود یکی از این صندوق و بانک ها  ۵میلیارد تومانی را که 
قرار بود برای زلزله زدگان اختصاص دهدکه گویا انجام نشده است وبرخی 
از عودت این مبلغ می گویند وبرخی می گویند علی رغم اینکه مجوزش 
اخذ شــده اســت، اما هنوز این مبلغ جذب نشده است.  متاسفانه شرایط 
معیشتی، مسکن، اشتغال بیشتر مردم و در استانی مانند هرمزگان که در فقر، 
فلاکت، بیماری، گرانی، محرومیت صدرنشین است، نامناسب است و نیاز به 
حمایت وجود دارد واز طرفی دیگر بایستی در پرداخت تسهیلات بانکی هم 
شرایط سهل تر شود و مدیران بانکی و صندوق ها در استان به این موضوع 
توجه بیشتری کنند. برخی از آنها که در حوزه های کارآفرینی، مسکن و... 
مسئولیت بیشتری دارند هم که باید نسبت به این موضوع توجه بیشتری 
داشته باشند. خانواده ها مشکلات زیادی دارند و اگر درخواست ده میلیون 
تومان تسهیلات دهند، نباید آنقدر در بروکراسی اداری بمانند که ناامید شوند. 
از بین افرادی که برای دریافت تسهیلات ده میلیون تومانی ضروری معرفی 
شده است، خانواده ای است که سرپرست خانواده کارگر است و پسر ۱۵ 
ســاله شان هم ســرش به جاکولری خورده و ضربه دیدگی شدید دارد و 
تحت درمان اســت و مادر خانواده که الان 9ماهه باردار است و بیمار هم 
می باشد که بخش زیادی از وسایل زندگی شان را برای درمان فرزندشان و 
خودش فروخته اند و بدهی هم دارند و از طرفی دیگر اجاره نشین هستند 
و نگرانند صاحبخانه عذرشان را بخواهد وبا این پول پیش شان نمی توانند 
خانه دیگری اجاره کنند. حالا هم چندین ماه پیگیرند تا این وام ده میلیون 
تومانی را بگیرند و به زخمی بزنند که متاسفانه انجام نشده است. بنظر می 
رسد ضرورت دارد که تسهیلات مورد نیاز نیازمندان را با شرایط مناسب 
تر و در حداقل ممکن پرداخت کنند و خیرین نیز به یاری این خانواده ها 
برسند. همچنین پیشنهاد می شود برای نظارت بر نحوه پرداخت تسهیلات 
و بروکراسی های اضافی و... مرکزی وجود داشته باشد تا درصورت نیاز، 

متقاضیان بتوانند مراجعه، شکایت، انتقاد ویا پیشنهاد داشته باشند.

  علی زارعی

وام ضروری ده میلیونیِ نیازمندان

گروه خبر // نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان 
خواستار اختصاص منابع مالی به گروه های جهادی 
جهت افزایش خدمات به مردم شــد و گفت: در 
سیل بشاگرد و جاســک مردم از نحوه خدمات 
رسانی گروه های جهادی راضی بودند و باید از این 

گروه ها حمایت شود. 
 حجت الاسلام والمسلمین محمد عبادی زاده نماینده 
ولی فقیه در استان هرمزگان و امام جمعه بندرعباس 
در نشست با اعضای قرارگاه جهادی پیشرفت شرق 
کشور اظهارداشت: یکی از سرمایه های تمام نشدنی 
که در اختیار اســتان هرمزگان است ظرفیت عظیم 
گروه های جهادی بوده که ظرفیتی بی بدیل اســت و 

جایگزینی برای آنها در استان و کشور وجود ندارد.   
وی افــزود: گروه های جهادی همواره با عشــق و 
اخــلاص و همچنین دغدغه خدمــت به مردم وارد 
میدان می شوند و به مردم خدمات بدون مزد و منت 
ارائه می دهند از این رو ما نیز وظیفه داریم تلاش های 
این عزیزان را مورد تقدیر و تشــکر قرار دهیم چرا 
که آنها از ارزنده ترین دارایی هایشــان برای خدمت 
به مردم خرج می کننــد. امام جمعه بندرعباس بیان 
کرد: چند وقت اخیر که سیل بشاگرد و جاسک اتفاق 
افتاده بود در بازدیدی که از مناطق سیل زده داشتیم 
شــاهد بودیم که مردم از خدمات ارزنده گروه های 
جهادی راضی بودند که این خدمات هیچگاه از یاد 
مــردم نخواهد رفت و از نقاط قوت و ماندگاری آن 
خدمات این است که تلاش نیروهای جهادی محدود 
به یک جا نمی شود. عبادی زاده ادامه داد: در کشور 
عرصه های خدمتی فراوانی وجود دارد اما با این حال 
اعضای گروه های جهادی همیشه در حال جستجو 
مکان جهت ارائه خدمت هستند و همچنین مشکل 
کمبــود منابع مالی نیز آنها را اذیت می کند از این رو 

انتقادی که همیشه از مسئولین داشته ام  عدم اختصاص 
منابع مالی برای خدمات جهادگران اســت چرا که 
اعضای گروه های جهادی وقت، عمر و جوانی خود 
را صرف کمک کردن به مردم می کنند و حداقل کمکی 
که مسئولان می توانند از آنها داشته باشند این است 
که برای توسعه خدمات جهادی ها منابع مالی را نیز 
در اختیار آنها قرار دهند.نماینده ولی فقیه در استان 
هرمزگان عنوان کرد: ما نباید بگذاریم که منابع همه 
فعالیت های جهــادی از جیب خود اعضای گروه ها 
تامین شــود؛ حلقه مفقــوده گروه های زحمت کش 
جهادی ما هم همین است که افراد جهادی نمی دانند 

باید  منابع مالی خود را از چه نهادی طلب کنند. 
حجت الاســلام عبادی زاده اذعــان کرد: نهادهای 
حمایتی نیــز باید به کمک گروه های جهادی بیایند؛ 
به عنوان مثال وقتی بخواهیم ۵۰ منزل مسکونی در 
یک منطقه محروم بسازیم اگر درصد مشارکت بین 
بنیاد مســکن، خیرین، و گروه های جهادی بالا رود 
میزان کیفیت و سرعت کار نیز بسیار بالا خواهد رفت.

نماینده ولی فقیه در اســتان هرمــزگان با تاکید بر 

مشارکت بین نهادی در انجام کارهای جهادی گفت: 
کمیته امداد و سپاه پاسداران نیز می توانند به این مسئله 
ورود کنند چرا که ظرفیت تمام نشدنیِ خالص به نام 
گروه های جهادی وجود دارد که باید مورد توجه قرار 

بگیرند و منابع مالی در اختیارشان قرار بگیرد.
وی اضافه کرد: گروه هــای جهادی نیاز به حمایت 
دارنــد و اگر آنها را حمایت نکنیم ســرمایه عظیم 
وجودی آنها را از دست خواهیم داد؛ همیشه گفته ام 
که اگر گروه های جهادی به دیدار من بیایند بدون هیچ 
فیلتر و در اولین زمانم با آنها ملاقات خواهم کرد، چرا 
که اگر دنبال آنها نرویم هیچ گاه چنین ظرفیتی را پیدا 
نخواهیم کرد. به گزارش تسنیم ؛ امام جمعه بندرعباس 
خاطرنشــان کرد: گروه های جهادی می گویند که ما 
زبان برای گفتن و مطالبه کردن درخواست های خود 
را داریم اما یک گوش سراغ نداریم که حرف های ما 
را بشــنود و درخواست ما را اجابت کند و این جای 
تاســف دارد؛ بدانید من هم صدای شما هستم و این 
مطالبات را بازگو خواهم کرد تا گوشی که شنوا است 

این سخنان را دریابد.

نماینده ولی فقیه در هرمزگان خواستار شد 

اختصاص منابع مالی برای گروه های جهادی 

گروه خبر // استاندار هرمزگان از اتخاذ 
تصمیمات مناسب برای تامین نیازهای 
ســخت افزاری و نرم افزاری آموزش و 
پرورش کودکان اســتثنایی در استان 

هرمزگان، خبر داد.
به گزارش  خبرنگار دریا ، مهندس مهدی 
دوســتی در نشست شــورای آموزش و 
پرورش استان هرمزگان که با حضور دکتر 
سید جواد حســینی معاون وزیر آموزش 
و پرورش و رئیس ســازمان آموزش و 

پرورش استثنایی برگزار شد، عنوان کرد: 
آموزش امری بسیار جامع و گسترده است 
که تمام بخش های جامعه از جمله کودکان 

استثنایی را در بر می گیرد.
 وی ادامه داد: خوشبختانه در این نشست، 
تصمیمات خوبی در زمینه  تامین نیازهای 

ســخت افزاری و نرم افــزاری مربوط به 
آموزش و پرورش کودکان اســتثنایی در 
اســتان هرمزگان اتخاذ شد که امیدواریم 
بتوانیم با زمان بندی مناسب به این اهداف 
دست پیدا کنیم. استاندار هرمزگان افزود: 
همچنین تصمیمــات خوبی در خصوص 

تامین تبلــت و نیازهای دانــش آموزان 
کم برخوردار بــرای آموزش مجازی آنها 
داشــتیم که به زودی با مشارکت آموزش 
و پرورش و مجموعه استان، تعداد زیادی 
تبلت بین دانش آموزان در استان هرمزگان 

توزیع می شود.

استاندار هرمزگان خبر داد 

تامین تبلت مورد نیاز برای دانش آموزان کم برخوردار

  

گروه خبر // نماینده مردم بندرعباس در مجلس 
ارزیابی مجدد مناطق  شورای اسلامی خواستار 
زلزلــه زده هرمزگان و همچنین تســریع در 
تصویب اعتبارات مورد نیاز برای بازسازی مناطق 

زلزله زده هرمزگان در هیات دولت شد. 
منصور آرامی و در حاشــیه بازدید از مناطق زلزله زده 

هرمزگان اظهارداشت: به لطف الهی برای سومین بار به 
مناطق زلزله زده آمده ام و از رئیس کمیســیون عمران 
مجلس، معاون بنیاد مسکن کشــور و معاون سازمان 
مدیریت بحران کشور دعوت کردیم و در منطقه حضور 
پیدا کردند.وی افزود: پیشرفت در ساخت منازل مردم 
زلزله زده به خوبی مشهود است و اگر جاهایی هم کار 

عقب است به دلایلی مانند جانمایی واحدهای مسکونی 
و مسائل دیگری است.نماینده مردم هرمزگان در مجلس 
بیان کرد: دولت و سازمان برنامه و بودجه باید سریعتر 
مصوبه تامین اعتبار بازسازی مناطق زلزله زده هرمزگان 
را مصوب کرده و به استان ارسال کند تا کار با سرعت 
بیشتری انجام شود ماهم به محض بازگشتن به مجلس 

مجددا پیگیری مصوبه اعتبار برای مناطق زلزله زده را 
انجام خواهیم داد.آرامی عنوان کرد: در برخی از مناطق 
زلزله زده هرمزگان نیاز است ارزیابی مجددی در رابطه 
با بازسازی منازل زلزله زدگان انجام شود تا احیانا اگر 
منزلی، محل اشتغالی آسیب دیده است و ارزیابی نشده 
است نیز لحاظ شود که البته پرسنل بنیاد مسکن این کار 
را آغاز کرده اند.به گزارش تسنیم ؛ وی تصریح کرد: از 
شوراها و دهیارهای مناطق زلزله زده هم باید تشکر کرد 
که واقعا پای کار هستند و در برخی مناطق لباس کار بر 

تن کرده و در کار بازسازی مشارکت می کنند.

نماینده مردم بندرعباس در مجلس:
دولت  سریعتر تکلیف بازسازی منازل زلزله زدگان را روشن کند 

پشت پرده سیاست 

ماشــین های IR8  و IR9 ایران که جلوتر از برجام هستند نیز حفظ خواهند شد و   
شامل حوزه تحقیق و توسعه می شوند.البته اگر همه چیز طبق برجام انجام شود همه 
این محدودیت ها نیز طی ۲ تا 4 ســال آینده برطرف می شوند ضمن این که ایران در 
این دو سال حجم بزرگی از دانش در زمینه آزمایش و تولید سانتریفیوژهای پیشرفته 
خود را به دست آورده که به گفته متخصصان این امر ، با این کار ایران سال ها از برنامه 

خود جلو افتاده است.
نظرسنجی ایسپا درباره ارزیابی عملکرد رئیس قوه قضاییه از نگاه شهروندان 

مرکز افکارســنجی دانشجویان ایران )ایسپا( وابســته به جهاد دانشگاهی نظرسنجی 
جدیدی در ســطح ملی )شهر و روستا( درآبان ۱4۰۰ با جامعه آماری افراد بالای ۱8 
سال کل کشــور و اندازه نمونه ۱6۱۲ نفر به شیوه مصاحبه تلفنی اجرا کرده است. از 
افراد نمونه پرسیده شد »آقای محسنی اژه ای چند ماه پیش به عنوان رئیس قوه قضاییه 
منصوب شده است. شما عملکرد ایشان را چطور ارزیابی می کنید؟« از بین کسانی که 
می دانند رئیس قوه قضاییه کیست، 37.7 درصد عملکرد ایشان را خوب، ۱9.9 درصد 
متوســط و ۱۵.۵ درصد ضعیف ارزیابی کرده اند. ۲6.9 درصد نیز به این سوال پاسخ 

ندادند یا گزینه نمی دانم را انتخاب کردند. 
۴ راهکار ایران برای خروج افغانستان از بحران 

وزیر امورخارجه کشورمان که  در هفدهمین نشست اضطراری وزرای خارجه سازمان 
همکاری اســلامی در پاکســتان حضور پیدا کرده بود،  از چهار راهکار برای خروج 
افغانستان از بحران رونمایی کرد .به گزارش خبر آنلاین،  وزیر امور خارجه کشورمان 
در بخشــی از سخنرانی خود در این نشســت،گفت: »جمهوری اسلامی ایران در این 
نشســت مهم پیشنهادهایی برای کمک به مردم افغانســتان دارد؛ نخست، کشورهای 
اسلامی، هیئت حاکمه سرپرستی افغانستان و همه طرف ها را به تشکیل دولت فراگیر 
تشویق کنند. دوم، مردم افغانستان نیازمند کمک های فوری بشردوستانه هستند. تشکیل 
صندوق مالی بین کشورهای اسلامی برای این هدف ضروری است. سوم، آزادسازی 
دارایی های مالی افغانســتان یک ضرورت است. چهارم، بی تردید دولت های عضو 
سازمان ملل متحد و دبیر کل آن می توانند نقش مهمی در کمک به تشکیل دولت فراگیر 
و کمک به مردم افغانستان ایفا کنند و مانع  از بروز یک فاجعه انسانی جدید شوند.« امیر 
عبداللهیان در ادامه و پس از بیان چهار راهکار ایران برای کمک به مردم افغانستان، برای 
چندمین بار بر شکل گیری دولت فراگیر تاکید کرد و در ادامه گفت:» ما امیدواریم که ) 
به زودی( دولت فراگیر با مشارکت همه اقوام در افغانستان تشکیل شود  تا نمایندگان 
دولت فراگیر افغانستان بتوانند در اجلاس بعدی سازمان همکاری اسلامی شرکت کنند 
و میز افغانستان در این سازمان خالی نماند.«  همچنین در حاشیه نشست همکاری های 
اسلامی اسلام آباد، »امیرخان متقی«، سرپرست وزارت خارجه دولت موقت طالبان با 
»حسین امیرعبداللهیان«، وزیر خارجه ایران دیدار کرد. در این دیدار »امیرخان متقی«، 
وزیر خارجه دولت موقت طالبان  گفت:» همه باید بپذیرند که انزوای سیاسی افغانستان 
برای کســی سودی ندارد و نیاز است تا این کشور از نظر سیاسی و اقتصادی حمایت 
شــود.« امیرعبداللهیان نیز با بیان این  که ایران همچنان برای تشکیل دولت فراگیر با 
مشارکت همه اقوام در افغانستان تلاش و همه طرف ها را برای تحقق این هدف تشویق 
می کند، تشکیل این دولت را کمک کننده به برقراری ثبات سیاسی و امنیتی در این کشور 

خواند. همچنین وزیر امور خارجه کشورمان با بیان این  که مردم افغانستان در آستانه

معمای سانتریفیوژهای ایرانی در وین 
در میانه بحث های داغ مذاکراتی در دور هفتم چرا اولیانوف سانتریفیوژهای پیشرفته 
ایران را یکی از موضوعات حســاس در وین خواند؟ مذاکرات دور هفتم در وین روز 
جمعه به پایان رسید و هیئت ها برای مشورت به پایتخت های خود رفتند تا با نتیجه 
مشــورت ها و به قول علی باقری قدری هم  »اســتراحت« دوباره به آوردگاه وین 
بازگردند. در این میان گفته شــد که دو متن جدید در حوزه هســته ای و تحریمی هم 
نتیجه این دور از گفت وگوها بوده که تلفیقی از متن های وین 6 و متن های پیشنهادی 
ایران است .اما هفته قبل میخائیل اولیانوف، نماینده روسیه در سازمان  های بین المللی در 
وین در میانه بحث های داغ مذاکراتی در مصاحبه ای فاش کرد که یکی از موضوعات 
حســاس در وین، سانتریفیوژهای پیشرفته غنی سازی اورانیوم ایران است و گفت که 
گزینه انتقال آن ها به خارج  یا از بین بردن آن ها وجود دارد. گزینه دیگر، مهر و موم این 
سانتریفیوژها و انبار کردن آن ها در ایران تحت نظارت آژانس بین المللی انرژی اتمی 
 IR1 اســت. اصولا به سانتریفیوژهایی پیشرفته گفته می شود که از نسل اول یا همان
نبوده و بیشتر از یک سو ظرفیت غنی سازی داشته باشند. این اولین مصداق اختلافی 
میان دو طرف بود که در این دور از مذاکرات از ســوی یکی از دیپلمات های حاضر 
در وین مطرح شــد.حالا و به این بهانه یک بررسی اجمالی داریم از آن چه در برجام 
درخصوص سانتریفیوژهای ما گفته شده، آن چه در این دو سال و نیم از زمان کاهش 
اقدامات برجامی ایران صورت گرفتــه و احتمالات و توافقاتی که امکان دارد در این 
خصوص انجام شود.طبق متن برجام که دو طرف معتقدند باید به آن برگردند، ایران باید 
با ۵۰6۰سانتریفیوژ نسل اول یعنی IR1 در نطنز غنی سازی کند و بقیه سانتریفیوژهای 
IR1  و IR2M نصب شــده در نطنز را نیز به انبار ســایت نطنز بفرستد . همچنین 
ایران می توانست ۱۰44 ماشین IR1 را در سایت غنی سازی فردو بدون انجام غنی 
سازی و آماده به کار نگه دارد . در حوزه تحقیق و توسعه نیز ایران در زمان بندی های 
متفاوت و با تعداد و زنجیره های متنوع می توانســت روی ماشین های پیشرفته خود 
شامل IR7 ، IR6 ،IR5 ، IR2M ، IR4 و IR8 کار تحقیقاتی انجام دهد . اما از 
پاییز ۱398 یعنی از گام سوم کاهش تعهدات برجامی ایران ، ما اعلام کردیم دیگر هیچ 
محدودیتی روی تحقیق و توسعه ماشین های غنی سازی خود نداریم و بر این اساس 
شــروع به تست زنجیره های جدیدی از ماشین های IR4 و IR6 و همچنین تزریق 
گاز اورانیوم به IR8 و تست مکانیکی ماشین کاملا جدیدمان یعنی IR9 کردیم که این 
وضعیت در دو سال گذشته با قدرت و سرعت خوبی ادامه داشته و نه تنها تست های 
زیادی صورت گرفته بلکه تولید ماشین های جدید نیز افزایش داشته است.از آذر ماه 
سال گذشته که قانون راهبردی مجلس تصویب شد ، در حوزه سانتریفیوژها نیز تحول 
مهمی اتفاق افتاد یعنی علاوه بر تست و تولید ماشین های جدید، مجلس، سازمان انرژی 
اتمی ایران را موظف کرد تا هزار ماشین  نسل دوم پیشرفته IR2M را که طبق برجام 
جمع شده بود و در انبار نطنز تحت نظارت آژانس قرار داشت دوباره در نطنز نصب و 
غنی سازی با آن ها را آغاز کند، همچنین ظرف یک سال پس از تصویب قانون، غنی 
سازی با ماشین های IR6 را به هزار دستگاه ماشین توسعه بدهد. آن گام سوم و این 
قانون باعث شد تا ایران با تعهدات برجامی خود در حوزه سانتریفیوژها فاصله زیادی 
بگیرد و این فاصله هر روز بیشتر هم می شود.بر اساس بخش ۱3 گزارش بیست و دوم 
وزارت امورخارجه ایران که درباره آخرین وضعیت برجام در تیرماه امسال منتشر شده 

و تفاهمات)نه توافق( مذاکرات وین در آن مقطع را توضیح می دهد حتی در این میان

فصل سرما و شرایط سختی که دارند باید مورد حمایت جامعه جهانی قرار بگیرند، 
گفت: کمک های انسان دوستانه باید به سمت این کشور سرازیر شود.

پس لرزه های انتشار یک نامه محرمانه 
 پس لرزه های انتشــار نامه محرمانه ردصلاحیت علی لاریجانی و واکنش صریح 
و ۱۲هــزار کلمه ای او به دلایل رد صلاحیتش همچنان ادامه دارد  و حالا جزئیات 
ماجرای رد صلاحیت رئیس ســابق مجلس  نقل محافل سیاســی و شــبکه های 
اجتماعی شــده اســت. عده ای دلایل رد صلاحیت لاریجانی را زیر ذره بین خود 
قرار داده و با بیان این که موارد ذکر شــده کلی و مبهم است، آن را منطبق بر بعضی 
کاندیداهای رد صلاحیت شده نیز مطرح کرده و به انتقاد از شورای نگهبان پرداختند. 
کاربری در این باره نوشــت: »شــورای نگهبان در لیست دلایل رد صلاحیت علی 
لاریجانی آورده: »تلقی ســهیم بودن در بخش هایی از نابسامانی و وضع نامطلوب 
موجود در دولت مســتقر« این در حالی است که همین شورا رئیس بانک مرکزی 
دولت روحانی یعنی عبدالناصر همتی را تایید صلاحیت کرده است!«  عده ای دیگر 
اما فلش انتقادات خود را به ســمت علی لاریجانی گرفته و با اشاره به این که چرا 
تا پیش از ردصلاحیتش در انتخابات ریاست جمهوی ۱4۰۰، در برابر رویه اشتباه 
شورای نگهبان موضع گیری نکرده است، به او انتقاد کردند. به عنوان نمونه یکی از 
کاربران نوشت:» علی  لاریجانی پیش و بیش از هرچیز خودش را مواخذه کند که 
۱۲ ســال رئیس قوه مقننه  بوده  و او این قدر اطلاع نداشته که لااقل خودش را در 
معرض چنین آســیبی قرار ندهد.« از سوی دیگر اما بعضی به دفاع از او پرداخته و 
با اشاره به سخنان ۱4 خرداد رهبر انقلاب که تصریح کردند» در جریان عدم احراز 
صلاحیت بعضی کاندیداها  به آن ها جفا و ظلم و به خودشان یا خانواده های محترم 
و عفیف شــان نسبت هایی داده شد و باید دســتگاه های مسئول جبران کنند«؛ از 
مطالبه گری لاریجانی حمایت کردند و خواستار جبران و پاسخ گویی شورای نگهبان 
شدند. در همین باره ،مصطفی سلیمی نمین فعال سیاسی اصولگرا که پیش از این و در 
گفت و گویی تلویزیونی از عملکرد شورای نگهبان انتقاد کرده بود، در مصاحبه اخیر 
خود با جماران در این باره تاکید کرد:» شورای نگهبان یک صفحه نامه برای ایشان 
نوشته است و این یک صفحه سست و غیر قابل پذیرش است. از نظر بنده باید یک 
زمانی این ادله شورای نگهبان اصلاح شود ....« . عزت  ا... یوسفیان ملا از چهره های 
نزدیک به رئیس ســابق مجلس هم در واکنش به ماجرای اخیر درباره ردصلاحیت 
لاریجانی، اظهار کرد: » آقای لاریجانی 4۲ سال در دستگاه های دولتی هستند و در 
۱۰ســال صداوسیما و ریاست مجلس نیز نه حقوق گرفتند و نه امکانات دولتی؛ در 
مجلس نیز خود من شــاهد این مسئله بودم. یک وجب زمین دولتی از بنیاد و دیگر 

نهادها به نام ایشان نیست و چیزی نگرفتند.« 
قالیباف: FATF با سلطه خود همه موضوعات  اقتصادی را کنترل می کند

 رئیس مجلس شــورای اســلامی در مراسم افتتاحیه ششــمین کنگره بین المللی 
علوم انســانی اســلامی و پنجمین دوره جایزه جهانی علوم انسانی اسلامی که روز 
گذشــته برگزار شد، با بیان این که امروز باید به تحقیقات بنیادین برای توسعه علم 
و در راستای اصلاح نظام برخاسته از نگاه و رویکرد اجتماعی توجه کنیم، گریزی 
به موضوع FATF  زد و  گفت:» نیاز داریم برای این موضوع، مســئله محور گام 
برداریم. FATF یک بحث سیاسی و یک سازمان است اما قرارداد بین المللی نیست

که همه امضا کرده باشند، با این حال به گونه ای در تمامی سطوح جهانی، منطقه ای، 
ملی، فراملی و فردی به آن نگریسته و در تمام سطوح تنیده شده که امروز سلطه خود 
را بــر همه موضوعات اقتصادی و تجاری اعم از واردات، صادرات و بانک ها در 
بر می گیرد و از این طریق کنترل می کنند.« قالیباف همچنین با اشاره به این مطلب 
که آن ها در مســیر اهداف خودشان نهادسازی کرده اند، گفت:» امروز که حرف از 
فناوری اجتماعی می زنیم با این رویکرد است که مردم در صحنه و سازمان های مان 
باید یک نهاد باشند و انسان ها می توانند دو گونه زندگی کنند. آن ها یا می توانند 
در یک سازمان باشــند که انسان های آن سازمان هستند  یا اندیشه، باور، فکر و 
ارزشــهایی که اساس اصلی تحول و مبنای معنویتی همچون دوران انقلاب و دفاع 
مقدس داشته باشند.«  او در بخش دیگری از سخنان خود با بیان این که هر چه از 
انقلاب گذشت فاصله بین حکمرانی کشور در سطوح مختلف با نهاد علم نه تنها به 
سمت هم افزایی نرفت بلکه در قسمت هایی به سمت واگرایی نیز رفتیم، خاطرنشان 
کرد:»به طور خاص در حوزه علوم انســانی در حیــن این که حتما تولید نظریه، 
نظریه پردازی و تولید علم، یک ضرورت اجتناب ناپذیر است اما باید توجه کنیم که 
امروز دین در مسند قدرت و حکومت بوده و در حال حکمرانی است.« / خانه ملت 

تازه های مطبوعات
کیهان - این روزنامه با اشاره به انتشار نامه ردصلاحیت لاریجانی نوشت: رسانه های 
طیف مدعی اصلاحات که کارنامه سیاهی در هجمه و حمله به )شورای نگهبان( این 
نهاد مهم و انقلابی در طول سال های گذشته دارند  به هم صدایی با رسانه های معاند 
پرداخته و قصد دارند ماهی سیاســی خود را صید کنند و با موج  سواری روی این 
ماجرا، به لجن  پراکنی و عقده گشایی علیه شورای نگهبان مشغول شوند تا به خیال 

خود جایگاه این نهاد انقلابی را مخدوش کنند .
 شرق- این روزنامه نوشت: گفته می شود قبل و بعد از ارسال لایحه بودجه ۱4۰۱ 
به مجلس، خاندوزی از رئیسی درخواست جلسه فوری برای اصلاح بودجه به نفع 
بازار سرمایه را کرده است. شنیده شده تیم میرکاظمی در برابر اعتراض خاندوزی و 
لزوم اصلاح بودجه به نفع بورس، مقاومت می کنند که باعث گلایه شدید خاندوزی 

در جلسه هیئت دولت خطاب به ریاست سازمان برنامه و بودجه شده است.
 آرمان ملی- این روزنامه نوشت:  به  گفته تحلیل گران حذف ارز رانت  زای 4۲۰۰ 
تومانی اجتناب  ناپذیر است، اما این که دولت از چه ابزاری برای حمایت از اقشار 
آسیب  پذیر استفاده خواهد کرد، حائز اهمیت بوده و باید به  جای تخصیص یارانه 
به همه گروه ها تنها دهک  های پایین جامعه تحت پوشش حمایت های واقعی قرار 

گیرند.
 وطن امروز- این روزنامه نوشــت: بر اساس گزارش های بانک مرکزی، متوسط 
قیمت یک مترمربع زیربنای واحد مســکونی از فروردین تا آبان سال گذشته 77 
درصد رشد داشــت در حالی که در مدت مشابه سال ۱4۰۰ تنها ۱۰ درصد رشد 

داشته است.
 فرهیختــگان- این روزنامه با اشاره به عملکرد کمیسیون فرهنگی مجلس یازدهم  
نوشــت: این کمیسیون از آغاز تشــکیل خود هیچ دیداری با اهالی سینما، نشر و 

موسیقی نداشته است.

گروه خبر // جلسه بررسی آخرین 
وضعیــت ونحوه حل  مشــکلات  
زیر ســاختی فی مابین شهرداری 
در  ذیربط  اجرایی  ودســتگاه های 
راســتای خدمات رسانی بیشتر به 

شهروندان برگزارگردید.
بــه گــزارش خبرنگار دریــا ؛ دراین 

جلســه موضوعاتی ماننــد: حدفاصل 
زمیــن ورزشــی اتحــاد و۲۲بهمن ، 
آخرین وضعیت مصوبــه دولت جهت 
حل مشــکلات بافت فرسوده ، آخرین 
وضعیت الحــاق اراضی شــرق بلوار 
خلیج فارس ، راهکار تسریع درصدور 
اسناد مالکیت بافت فرسوده ، وضعیت 

فضای سبز شهری ، بازارماهی فروشان 
مطرح و تصمیمات لازم اتخاذ گردید. 
فرماندار بندرعباس در ادامه این جلسه 
طی ســخنانی گفت : انتظــار می رود 
جهت حل مشــکلات با رعایت قوانین 
ومقررات به نفع مردم راهکارهای ارائه 

نمایند .

 وی درپایان ضمن دعوت از ســاکنان 
محله آیت الله غفاری و ســایر مناطق 
جهت دریافت پروانه نمایشــی گفت : 
از ساکنان محله آیت الله غفاری وسایر 
مناطق بافت فرسوده تقاضا مندیم جهت 
پی گیری دریافت پروانه ساختمانی به 

شهرداری مراجعه نمایند.

فرماندار بندرعباس:   
ساکنان مناطق بافت 

فرسوده جهت دریافت 
پروانه ساختمانی اقدام کنند



مهران سلطانی نژاد سرویس استان ها //
معاون حقوقی، مجلس و امور استان های 
تاکید  با  وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
انقلابــی، گفت:  بر تقویــت ارزش های 
تمرکززدایی فعالیت ها در دستور کار است.

به گزارش خبرنگار دریا، سید محمد هاشمی 
در آئین تکریم و معارفه مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی اســتان بوشهر اظهار داشت: 
فعالیت های فرهنگی از اهمیت بسیار زیادی 

برخوردار است.
وی نگاه با استان ها و استفاده از ظرفیت های 
هر اســتان را یکــی از اولویت های دولت 
مردمی دانســت و خاطرنشــان کرد: کار و 
بودجه باید به سمت استان ها سوق داده شود 
و شــاهد تمرکززدایی و اجرای طرح ها در 
استان ها باشیم.معاون حقوقی، مجلس و امور 
استان های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
با اشاره به اینکه اجرای طرح ها در استان ها 
خروجی بهتری خواهد داشت تصریح کرد: 

در این راســتا به دنبال ارزش های انقلابی 
هستیم.وی با بیان اینکه منظور از ارزش های 
انقلابی تنگ نظری ها نیســت تصریح کرد: 
منظور از احیای ارزش های انقلابی کار برای 
ارزش های بومــی و فرهنگ فولکلور جز 

ارزش های انقلابی است.
هاشمی با تاکید بر اینکه جریانی از نوجوانان 
و جوانان در عرصــه فرهنگی و هنری به 
عنوان کادر جدید به هنر انقلابی اضافه شود 
افزود: شــیب کارها باید به مرور به سمت 
استان ها برود و این کار باید به مرور اتفاق 
بیفتد.وی اضافه کرد: در انتخاب مدیران کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی برای استان ها، در 
کانون ارزیابی حدود هشــت گزینه مورد 
ارزیابی قرار می گیرد و تلاش می شــود تا 
از ظرفیت این کانون به نحو شایســته برای 

انتخاب مدیران استفاده شود.
معاون وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی با 
اشاره به گســتردگی فعالیت ها در مجموعه 

این وزارت، تصریح کرد: فعالیت های ستادی، 
نهاد کتابخانه ها، کانون مســاجد، مجموعه 
سازمان فرهنگ و ارتباطات و خبرگزاری ها، 
مسئله محتوا و گفتمان به وزارت فرهنگ و 

ارشاد سپرده شده است.
وی با اشاره به اینکه مدیرکل به عنوان مسئول 
هماهنگی و افزایی دستگاه های زیرمجموعه 
فرهنگ و ارشــاد محسوب می شود گفت: 
باید تلاش شــود که از این طریق همگرایی 
و هم افزایی مثبت در استان ها رقم بخورد.

هاشــمی با بیان اینکه اســتان بوشهر در 
شاخص های مختلف استانی به شدت پرمهره 
و با ظرفیت های بالا است ادامه داد: باید به 
هسته های خودجوش مردمی، موسسه ها و 
ظرفیت مردمی اعتماد و توجه شود.در این 
مراسم ضمن تقدیر از فاطمه کرمپور مدیرکل 
سابق فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر، 
عبدالرحیم افروغ به عنوان مدیرکل جدید این 

اداره کل معرفی شد.

معاون وزیر ارشاد:

ارزش های بومی و فرهنگ فولکلور در استان ها تقویت می شود
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جماعت وسواسی 
از آب وضوی من خزر گردد کم
کارون شده از طهارتم در ماتم
تا اینکه قبول حق بگردد غسلم
تا عمق خلیج فارس باید بروم

  مهدی پیر هادی
 با آب و صابون ارتباطی خاص دارم

در شست و شو روحیه ای حساس دارم
آرامش از روز و شب من پرکشیده

از بس که در هر کار خود وسواس دارم
  محمد علی کمالی مقدم

 از این تمیزی آب هم بیزار گشته
رخت و لباسم بر تن من زار گشته

آنقدر سابیدم در و دیوار مطبخ
دیوار بر روی سرم آوار گشته

  محمد باقر منصور سمائی
هر روز ز پا تا به کمر در آبم
پوسیده شده کلاه تا جورابم

حتی به زمان خواب هم با فرچه
تخت و تشک و بالش خود می سابم

  حسن اویسی
شده درب ورودی، مثل فیلتر
می آیی تو، اگر باشی جواهر
مرا سابید مادر، روی بندیم

من و لپتاب با گوشی و شارژر
  فهیمه انوری

بسیار تمیز و با کلاس و خاصم
از فرط کثیفی تو در آمپاسم

شستم شکر و قند و نمک را، آخیش 
وسواس که نه ! فقط کمی حساسم

 طاهره ابراهیم نژاد
 هر چیز که دیده چرک و ناپاک شده

یا حل شده توی آب یا پاک شده
شر شر شر شر شر شر شر شر شر شر

در شعر هم آب بسته تا پاک شده
 ابوالقاسم سیفی

طنز

 // ها  اســتان  سرویس  سیلاوی  حسن 
نماینده اهواز در مجلس شورای اسلامی 
گفت: ردیف های جدیدی در بودجه برای 
محرومیت زدایی ایجاد کردیم تا برای حل 
مشکلات زیرســاختی به ویژه در حوزه 

درمان کارهایی انجام شود. 
به گزارش خبرنگار دریا ؛ مجتبی یوسفی در 

مراسم تکریم رئیس سابق و معارفه سرپرست 
دانشگاه علوم پزشــکی جندی شاپور اهواز 
اظهار کرد: دکتــر ابول نژادیــان و مجموعه 
مدیریت این دانشــگاه، در دوران سختی کار 
را در دســت گرفتند و از آن ها تشکر می کنم 
البته این گفته به معنی این نیست که اشکالاتی 

نداشتند اما تلاش خود را کردند.

وی افزود: در این دو ســال شهدایی از کادر 
درمان داشتیم و در بحث حقوق و دستمزد کادر 
درمان نیز به دلیل مشکلات اعتباری شرمنده 

این افراد هستیم.
نماینده اهواز در مجلس شورای اسلامی گفت: 
کرونا نیز مانند ســیل برای برخی سیل نعمت 
شــد؛ در استان خوزســتان در شاخص های 

زیرساختی و درمانی جایگاه خوبی نداشتیم 
و برخی بیمارستان ها ۵۰ ساله قدمت داشتند 
این در حالی اســت که خوزستان در درمان 
برخی بیماری ها، ســانتر جنوب غرب کشور 
بوده است.یوسفی گفت: به دکتر سرمست نیز 
تبریک می گویم و امیدوارم با توانایی خود و 

همدلی سایر افراد، کارهای خوبی انجام شود.

وی با بیان اینکه دانشــگاه علوم پزشــکی 
اهواز حرف برای گفتــن دارد، افزود: تلاش 
خوبی انجام و اعتبارات خوبی جذب شــد و 
با همدلی، ردیف های جدیدی در بودجه برای 
محرومیت زدایی ایجاد کردیــم تا برای حل 
مشکلات زیرساختی به ویژه در حوزه درمان 

کارهایی انجام شود.

نماینده اهواز خبر داد

ایجاد ردیف های جدید اعتباری برای حل مشکلات زیرساختی درمان

حسن سیلاوی سرویس استان ها //یکی از نمایندگان مردم 
آبادان در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه برخی مناطق 
این شهر فاقد شبکه فاضلاب هستند اما در قبض آب بها از 
مشترکان آن هزینه دفع فاضلاب دریافت می شود گفت: این 

کار غیرقانونی و تخلف است. 
به گزارش خبرنــگار دریا ؛ جلیل مختار بیان کرد: وقتی شــبکه 
فاضلاب در مناطقی از آبادان اجرا نشــده چــرا مبلغی بابت دفع 
فاضلاب از ســاکنان دریافت می شود؟ این مبلغی بابت چه چیزی 

دریافت می شود؟
وی گفت: 4۲۰ کیلومتر از شهر آبادان فاقد شبکه فاضلاب بوده یا 

دارای شبکه فرسوده با بیش از ۵۰ سال قدمت است.
نماینده مردم آبادان در مجلس شــورای اســلامی گفت: دریافت 
هزینه دفع فاضلاب از ساکنان این مناطق که هیچگونه خدماتی در 

خصوص فاضلاب دریافت نمی کنند تخلف است.
مختار ادامه داد: وزیر نیرو به دلیل افزوده نشــدن کدهای خانوار به 
کنتورهای برق و نبود شــبکه فاضلاب در برخی مناطق آبادان باید 

پاسخگو باشــد.وی گفت: در بیشتر منازل مسکونی آبادان بیش از 
یک خانوار سکونت دارند اما به دلیل اعمال نشدن کدهای خانوار 
به کنتورهای برق و آب، برای ســاکنان این منازل قبض آب و برق 

تصاعدی صادر می شود.
مختار افزود: شــرکت توزیع برق خوزستان باید نسبت به افزایش 
کدهای خانوار به کنتورهای پرمصرف بیشتر از الگوی مصرف اقدام 

کند که تاکنون این اقدام عملی نشده است.
مدیر شــبکه آبفا منطقه آبادان در این باره گفت: هزینه آبها و دفع 

فاضلاب طبق مصوبات وزارت نیرو دریافت می شود.
عزیر خلــف زاده بیــان کرد: تمامــی قبوض صادر شــده طبق 
بخش نامه های وزارت نیرو برای شهروندان صادر می شود هر چند 
مناطقی که فاقد شــبکه فاضلاب هستند نیز مورد خدمات رسانی 
قرار می گیرند.وی افزود: دریافت نشدن هزینه از مناطقی که دارای 
شبکه فاضلاب نیستند باید از وزارت نیرو پیگیری شود که امیدواریم 
نمایندگان مردم آبادان در مجلس شــورای اسلامی این مورد را با 

جدیت پیگیری کنند.آبادان ۱۰۰ هزار مشترک برق دارد.

نماینده آبادان:

دریافت هزینه اشتراک از مناطق فاقد شبکه فاضلاب تخلف است
  

ها  استان  نژاد سرویس  مهران سلطانی 
//مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
زمین در شهرک ها  بوشهر گفت: دلالی 
با هر  و نواحی صنعتی رسمیت ندارد و 
گونه دلالی زمین که در این بخش اتفاق 

بیفتد برخورد می شود. 
بــه گزارش خبرنگار دریــا ؛ مهدی صفوی 
اظهار کرد: بــا هر فرد یا صاحب طرحی که 
در داخل شــهرک ها و نواحی صنعتی اقدام 
به خرید و فروش زمیــن کند، با حمایت و 
همکاری دســتگاه قضا و سایر دستگاه های 
نظارتی برخــورد جدی انجام می گیرد.  وی 
تصریح کرد: در صورت پیشــرفت فیزیکی 
مناسب)نصب سوله( نقل و انتقال طرح صنعتی 
بعد از پایان ســاخت و ساز، تغییر نام طرح 
صنعتی به ســرمایه گذار جدیــد با رعایت 
ضوابط و مقررات فقط در شرکت شهرک های 

صنعتی و طبق قوانین شهرک انجام می گیرد.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی بوشهر 
بیان کرد: دستور نهادهایی مانند ستاد تسهیل 
و رفع موانع تولید و کمیســیون های حمایت 
قضایی، کمیتــه داوری و مراجع قانونی برای 
دادن مهلت به متقاضی برای فعال کردن زمین 
راکد در شــهرک ها و نواحی صنعتی وجود 

دارد که مصوبات ایــن نهادها در چارچوب 
ضوابط شرکت شهرک های صنعتی استان اجرا 
می شود.صفوی اضافه کرد: برای بازپس گیری 
اراضــی تحت اختیــار تولیدکننــدگان در 
شهرک ها و نواحی صنعتی که با این شرکت 
قرارداد منعقد کرده، اما نســبت به عملیاتی 
کردن آن ها اقدام نکرده اند، هیات داوری در 
این شرکت تشکیل شده است که امور حقوقی، 
قراردادهای مربوط به قبل از سال ۱399 را 
مورد بررســی قرار داده اســت.وی گفت: 
اعضای این هیات داوری، زمین های راکد که 
مراحل عملیاتی آن پیشرفت فیزیکی ندارند را 
در جلساتی با حضور شخص متقاضی مورد 
بررسی قرار می دهد و در صورتی که نسبت 
به عملیاتی شدن آن ها اقدام نکنند، قراردادها 
فسخ می شــود، حتی در صورت نیاز برای 
بازپس گیری زمین ها، طرف های قرارداد با 
این شرکت به مراجع قضایی معرفی می شوند 
و موضوع به صــورت جدی مورد پیگیری 

قرار می گیرد.
مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی بوشهر 
خاطرنشــان کرد: به صاحبان واحدهایی که 
بنا بر شــرایط خاص کرونایی و تحریم های 
ظالمانه زمین را راکد نگه داشــته اند، منوط 

به داشتن پیشــرفت عملیات اجرایی واحد، 
دادن تعهد محضری و ارائه برنامه زمان بندی 
به هیات مدیره شــرکت، برای مدتی محدود 
به آنان مهلت داده می شــود که بسته به نوع 
طرح و زمان بندی مربوطه در زمان محدود 
حداکثر یک ســاله عملیات اجرایی واحد را 
به اتمام برســانند. صفوی  افزود:در صورتی 
که عملیات اجرایی در زمین های واگذار شده 
به متقاضیان فاقد پیشــرفت فیزیکی بوده و 
اقدامی بر روی آن ها انجام نگرفته باشــد؛ به 
طور قطع شرکت شهرک های صنعتی بوشهر 
قرارداد را با متقاضی فسخ می کند. این مقام 
مسئول گفت : از ابتدای سال تاکنون 6 جلسه 
داوری شرکت شــهرک های صنعتی  هیات 
بوشهر در خصوص تعیین تکلیف اراضی راکد 
در شهرک ها و نواحی صنعتی استان برگزار 
شده که در این جلسات ۱39 پرونده مربوط 
به قرارداد زمین های راکد مطرح و تمامی آنها 

تعیین تکلیف شده است.
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی بوشهر 
گفت: امســال همچنین 6هکتــار از اراضی 
بازپس گرفته شده در شــهرک ها و نواحی 
صنعتی استان آماده واگذاری به سرمایه گذار 

است.

علیرضا حائری زاده سرویس استان ها// 
ســفر دوازدهم هیات دولت به یزد با 
بردن  بالا  یعنی  دســتاورد  بزرگترین 
سقف تسهیلات بانکی برای رونق دوباره 
واحدهای  نقدینگــی  افزایش  تولید، 
صنعتی، جلوگیری از تعطیلی و بیکاری 

کارگران همراه بود.
به گــزارش خبرنگار دریا ، در این ســفر 
تســهیلات خوبی از ۱7 بانک کشور برای 
صاحبان تولید اســتان در بخش های مهم 
صنعتی، خدماتی و کشــاورزی مصوب شد 
که امید است با این اتفاق، تولید دوباره جان 
بگیرند.رئیس جمهور در شورای اداری استان 
یزد اعلام کرد؛ در اســتان یزد تنها در بخش 
تولید، 4۰۰ واحد صنعتی نیمه تعطیل و ۲۰۰ 
واحد راکد وجود دارد، تزریق تسهیلات به 
این واحدها می تواند فرصت شغلی مناسب 
و ارتقای معیشــت مردم را به ارمغان آورد. 
هر چند ســایر بخش ها از جمله کشاورزی 
و گردشگری هم نیازمند پرداخت تسهیلات 
برای رونق دوباره هســتند.در این سال ها، 
بانک ها سقف تسهیلات را کاهش داده بودند 

و به مصوبات ســتاد تسهیل برای تسهیلات 
مصوب شــده به واحدها عمل نمی کردند و 
یکی از مطالبات جــدی نمایندگان صنایع 
اســتان، افزایش سقف تسهیلات و تفویض 
اختیار بیشــتر به بانک های اســتان برای 
پرداخت آنها بر اساس مصوبات دولت بوده 

و هست.
* بانک هــا چــوب لای چــرخ صنایع 

نگذارند
خبر افزایش سقف تســهیلات تحقق یکی 
از خواســته های صاحبان صنایع مختلف و 
کشاورزان است اما آنها خواسته دیگری نیز 
دارند که بانک ها در پرداخت این تسهیلات 
ســخت گیری نکرده و چــوب لای چرخ 
آنها نگذارنــد و از مصوباتی که به پرداخت 
این تسهیلات منجر می شود، سرباز نزنند و 
تحقق این مهم را اعمال فشار از سوی دولت 
می دانند.استاندار یزد با اعلام خبرهای خوبی 
برای افزایش سقف تسهیلات در استان اظهار 
داشت: در سفر آیت الله رئیسی به استان یزد، 
تســهیلات بانکی لازم بــرای اجرای ۱۰6 
پروژه با ســقف اعتبــاری 66 هزار و 88۵ 

میلیارد تومان مصوب شــد.مهران فاطمی 
افزود: بر اساس این مصوبه سقف تسهیلات 
بانک آینــده برای اجرای 6 پــروژه ۱۵۵ 
میلیارد تومان، بانک پارسیان برای اجرای 
سه پروژه ۲3 میلیارد تومان، بانک پاسارگاد 
برای اجرای سه پروژه ۲4۵ میلیارد تومان 
مصوب شد.وی ادامه داد: بر اساس مصوبه 
اخذ مجوز برای تسهیلات بانکی در استان، 
سقف تسهیلات پســت بانک برای اجرای 
سه پروژه 4۵ میلیارد تومان، بانک تجارت 
برای اجرای دو پروژه 3 هزار و 7۵۰ میلیارد 
تومان و بانک توسعه تعاون برای اجرای ۱3 
پروژه 674 میلیارد تومان تعیین شده است.
استاندار یزد به سقف تسهیلات بانک توسعه 
صادرات برای اجرای چهار پروژه به میزان 
6 هــزار و ۱8 میلیارد تومان میلیارد تومان 
اشــاره کرد و گفت: سقف تسهیلات بانک 
رفاه برای اجرای هفت پروژه، 3۲۰ میلیارد 
تومان، بانک ســپه برای اجرای سه پروژه 
474۵ میلیارد تومان، بانک صادرات برای 
اجرای سه پروژه ۱83 میلیارد تومان و سقف 
تســهیلات بانک صنعت و معدن نیز برای 

اجــرای چهار پروژه 8 هزار و 3۲۵ میلیارد 
تومان به تصویب رسید.

وی تسهیلات مصوب برای بانک کشاورزی 
بــرای اجرای ۱3 پــروژه را ۲۵۰۰ میلیارد 
تومان، بانک گردشگری برای اجرای چهار 
پروژه ۱۰۰ میلیارد تومان، بانک ملت برای 
اجرای ســه پروژه 4 هــزار و ۱۵۰ میلیارد 
تومــان و بانک ملی برای اجرای پنج پروژه 
۵ هــزار و 6۵۲ میلیارد تومــان اعلام کرد.

استاندار یزد گفت: در این سفرهمچنین برای 
کنسرسیوم بانکی با مشارکت بانک های ملی، 
سپه و صادرات به نسبت مساوی برای اجرای 
یک پــروژه 3۰ هزار میلیارد تومان مصوب 
شد و ۲9 پروژه نیز برای صندوق کارآفرینی 
امید مصوب شده است.با تکلیف تعیین شده 
از سوی رئیس جمهور و هیئت دولت برای 
بانک ها، باب امیدی برای تکمیل شدن صدها 
پروژه عمرانی، صنعتی، ورزشی و … در یزد 
به استان یزد باز شده و امید می رود بانک ها 
با عمل به تعهدات تعیین شده بتوانند هر چه 
سریع تر، طعم خوش دستاوردهای سفر هیئت 

دولت را به مردم استان یزد بچشانند.

دستاوردهای سفر دوازدهم؛

صدورمجوز تسهیلات ۶۶هزارمیلیارد ی برای اجرای 1۰۶ پروژه در یزد

طرح : بیتا هوشنگی

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی بوشهر خبر داد

برخورد با هر گونه دلالی زمین در شهرک های صنعتی بوشهر  

حسن سیلاوی سرویس استان ها // مدیرکل بیمه 
سلامت خوزستان گفت: از اول دی ماه همه نسخ 
الکترونیکی  بیمه سلامت در تمام مراکز درمانی، 
نوشــته دریافت هر گونه هزینه مالی نیز در این 

خصوص ممنوع است.
به گزارش خبرنگار دریا ، علی خســروی در نشست 
نسخه نویسی الکترونیکی با اشاره به اجرای موفقیت آمیز 
بالای 9۰ درصد تولید نســخ الکترونیک در خوزستان 
اظهــار کرد: با توجــه به نزدیک شــدن حذف کامل 

دفترچه های کاغذی بیمه سلامت، هماهنگی های لازم 
با مســئولان بلندپایه استانی و دســتگاه های مرتبط با 
حوزه درمان در اســتان برای حمایت و پشتیبانی لازم 
در خصوص تعامل و هم افزایی با این دستگاه انجام شده 
است.وی اضافه کرد: از اول دی ماه امسال همه نسخ در 
تمام مراکز درمانی، الکترونیکی نوشته می شود و این گام 
بلندی در توســعه نظام سلامت استان در راستای بهبود 
کیفیت ارائه خدمات مطلوب و شایسته به بیمه شدگان 

است.

مدیرکل بیمه ســلامت خوزستان با اشاره به اینکه بیمه 
ســلامت زیرســاخت ها را در همه مؤسسات درمانی 
طرف قرارداد و ایجاد فضای عمومی فراهم خواهد کرده 
است، تاکید کرد: دریافت هر گونه هزینه مالی نیز در این 

خصوص ممنوع است.
وی شــد: بیمه سلامت استان از سال 97 با وجود کمی 
- کیفی بســترهای لازم در اجرای طرح نسخه نویسی 
الکترونیــک، زیر ســاخت های لازم را بــرای اجرای 

موفقیت آمیز این پروژه فراهم و آماده کرده است.

مدیرکل بیمه سلامت خوزستان:
دفترچه های کاغذی بیمه سلامت از اول دی حذف می شوند

نژاد ســرویس  مهــران ســلطانی 
اســتان ها// مدیرکل اوقــاف و امور 
فروش  گفت:  بوشــهر  استان  خیریه 
قبرهــای لاکچری در بقــاع متبرکه 

صحت ندارد.

به گزارش خبرنگار دریا ؛ حجت الاسلام 
محمد رضا اســماعیلی پور اظهار داشت: 
اخبار منتشر شــده درباره فروش قبرهای 
لاکچری به نرخ دو میلیارد تومان در بقاع 
متبرکه این استان صحت ندارد و مزارهای 

موجود در این اماکن خرید و فروشی نبوده 
و نیســت. وی افزود: در زمان حاضر هیچ 
فروش قبری در بقاع متبرکه استان بوشهر 
مطرح نیست و کسانی که تمایل دارند میت 
آنها در این اماکن دفن شود، هدیه ای معقول 

به امامزاده پرداخــت می کنند. وی اضافه 
کرد: این هدیه های مردمی نیز برای عمران، 
آبادانی و تجهیز آن بقعه هزینه می شــود و 
هیچ ســودی برای اداره کل اوقاف و امور 

خیریه و هیئت امنای بقاع متبرکه ندارد.
اسماعیلی پور تاکید کرد: اداره کل اوقاف 
و امور خیریه اســتان بوشهر بنا ندارد بقاع 

متبرکه به قبرستان تبدیل شوند.

مدیرکل اوقاف بوشهر:
فروش قبرهای لاکچری در بقاع متبرکه بوشهر صحت ندارد
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اقتصادی

وزیر راه و شهرسازی:
سامانه شناسایی خانه های خالی مسدود است

  ســرویس اقتصادی // وزیر راه و شهرســازی گفت: سامانه 
املاک و اسکان فعلًا مسدود است و به دنبال آن هستیم که مجوزی 
برای بازگشایی سامانه اخذ کنیم.رستم قاسمی در حاشیه پنجمین 
نمایشگاه حمل ونقل در جمع خبرنگاران درباره استفاده از بخش 
خصوصی در احداث آزادراه ها، اظهار کرد: به دنبال جذاب کردن 
پروژه های عمرانی برای بخش خصوصی هستیم. مثلًا آزادراهی 
که قرار است ۱۰ ساله و با روش BOT واگذار شود، برای آنکه 
جذاب تر شود ۱۵ ســاله به بخش خصوصی واگذار می کنیم.وی 
حمل و نقل کشــور ایران را بسیار مهم دانست و گفت: اگر حوزه 
حمل و نقل رشــد کند، می تواند بالغ بر ۲۰ درصد GDP را در 
اختیار بگیرد. مثلًا اگر کانتینر بخواهد از هند و مسیر ایران به فنلاند 
برود، ۲۰ روز بیشتر طول نمی کشد حال آنکه از مسیر فعلی چند 
ماهه خواهد بود بنابراین به لحــاظ زمان و هزینه، ترانزیت کالا 
از مســیر ایران منافع زیادی برای صاحبان کالا دارد.وزیر راه و 
شهرسازی افزود: روسیه سالانه 3۰۰ هزار تن زغال سنگ به هند 
ارســال می کند. اگر از مسیر ایران عبور کند، زمان آن به یک سوم 
خواهد رسید.قاسمی با تأکید بر اهمیت تکمیل و تجمیع کریدورها 
گفت: تکمیل کریدور شــمال جنوب در دســتور کار است. مثلًا 
قطعه راه آهن رشــت به آستارا احداث نشــده و ترانزیت کالا از 
هند به روســیه بر روی ریل ناقص خواهد بود.وی درباره سامانه 
املاک و اســکان اظهار کرد: از مردم می خواهیم در این ســامانه 
که خوداظهاری اســت، ثبت نام کنند؛ سامانه املاک و اسکان یک 
سامانه زیرساختی است که اطلاعات آن برای سیاستگذاران بخش 
مسکن اهمیت بالایی دارد.وزیر راه و شهرسازی با اشاره به بسته 
بودن ســامانه املاک و اسکان گفت: به دنبال مجوز هستیم تا این 
سامانه را باز کنیم.قاسمی درباره سامانه »ثمن« )سامانه ملی نهضت 
ملی مسکن( گفت: تعداد متقاضیان ثبت نام در سامانه ثمن به همراه 
متقاضیان طرح ملی مسکن به بیش از سه میلیون نفر رسیده، هنوز 
در بسیاری از شهرها سامانه باز نشده و پیش بینی ما این است که 
به بیش از چهار میلیون تقاضا برسد. جمعه گذشته 4۰ هزار واحد 
در یزد آغاز شــد هفته آینده 3۰ هزار واحد در قم آغاز می شود.

وی درباره پروژه های نیمه تمام گفت: طرح های عمرانی نیمه تمام 
زیــادی داریم که اتمام آنها چه در بخش ریلی و چه جاده ای مهم 
است. کشــور ما از جایگاه ژئوپلیتیک برخوردار است که سبب 
شده اتمام طرح های ریلی و جاده ای نیمه تمام برایمان حائز اهمیت 
باشد.وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: با اعتبارات دولتی و بودجه ای 
امکان اتمام پروژه ها در زمانبندی مقرر وجود ندارد و در مجلس 
هم بارها این موضوع را اعــلام کرده ام بنابراین در لایحه بودجه 
۱4۰۱ تبصره هایی پیش بینی کرده ایم که با استفاده از آنها، آزادراه ها 
و بزرگراه ها در زمان مقرر به اتمام برسد.قاسمی درباره نوسازی 
ناوگان جاده ای گفت: 4۰۰ هزار کامیون در جاده ها تردد دارند که 
بنا داریم ۱6۰ هزار دســتگاه را نوسازی کنیم. با مجلس هم برای 

تسریع در این نوسازی هماهنگ کرده ایم.

خبر

 سرویس اقتصادی // استاندار هرمزگان، 
طرح »پیشرفت مردم اساس هرمزگان« 
را یک برنامه تحولی با رویکرد مســئله 
محوری و پیشرفت توأم با عدالت مدنظر 

مقام معظم رهبری، عنوان کرد.
به گزارش خبرنــگار دریا ، مهندس مهدی 

دوستی در نشست هم اندیشی برنامه تحولی 
طرح »پیشــرفت مردم اســاس هرمزگان« 
)اکوسیســتم پیمان( که بــا حضور جمعی 
از نخبگان و رؤســای دانشگاه های استان 
هرمزگان برگزار شد، طرح »پیشرفت مردم 
اســاس هرمزگان« را یک برنامه تحولی با 

رویکرد مســئله محوری و پیشرفت توأم با 
عدالت مدنظر مقام معظم رهبری، عنوان کرد.  
وی ادامه داد: اهداف اصلی این برنامه شامل 
رشــد اقتصادی و افزایش سطح رفاه مردم 

استان هرمزگان است.
 اســتاندار هرمزگان با اشــاره به ضرورت 
هزینه کــردن اعتبارات در بخش های مولد 
اقتصادی، افزود: این نوع هزینه کرد منجر به 
رشد اقتصادی می شود و سرمایه گذاری در 
رشد اقتصادی، موجب فقرزدایی خواهد شد.

 دوســتی با بیان اینکه تاکنون بر مبنای این 
برنامه، ۱۲3 پروژه برای حل مسائل مختلف 
استان هرمزگان استخراج شده است، تصریح 

کرد: این پروژه ها شــامل مــوارد متنوعی 
همچون افزایش ســطح گلخانه ها، احداث 
ســدها و مهار روان آب هــا، امکان تردد 
خودروهای مناطق آزاد در ســطح اســتان 
هرمزگان و دیگر موارد اســت.  وی گفت: 
همچنیــن در قالب این برنامــه، پروژه های 
ویژه ای بــرای افزایش کیفیــت زندگی در 
۱3۰ روســتای کمتر برخوردار و 46 محله 
حاشیه ای در اســتان هرمزگان تعریف شده 
است.  استاندار هرمزگان به ویژه برنامه های 
دو اولویت آب و آموزش در هرمزگان اشاره 
کرد و بیان داشــت: در بخش آموزش بیش 
از سه میلیارد تومان اعتبار از طریق صنایع 

استان به آموزش و پرورش اختصاص یافته 
تا بــر روی ۲۰۰ دانش آموز نخبه اســتان 
جهت کسب رتبه های بسیار خوب در کنکور 
سراسری، سرمایه گذاری شود و همچنین با 
این اعتبارات برگزاری دوره های آموزشی 
ارتقای توانمندی ۵۰۰ معلــم و دبیر دوره 
متوسطه در استان آغاز شده است و علاوه بر 
آن، هزار دانش آموز سال یازدهم، 9۰ دانش 
آموز المپیــادی تخصصی و 44 دانش آموز 
المپیادی عمومی در هرمزگان تحت پوشش 
این طرح قرار گرفته اند و آزمایشــگاه های 
شیمی، فیزیک، زیست و زمین شناسی نیز در 

اختیار این دانش آموزان قرار می گیرد.

 دوستی خاطرنشــان کرد: در بحث آب نیز 
باید کار اساسی انجام دهیم و با تعریف یک 
برنامه ویژه ، تامین آب با مشارکت نهادهای 

مختلف، تحت مدیریت واحد انجام شود.
 وی ادامه داد: پیشــرفت پروژه های طرح 
تحولی »پیشــرفت مردم اساس هرمزگان« 
را به صورت هفتگی با برگزاری جلسات و 

نشست های مختلف رصد می کنیم.
 استاندار هرمزگان اظهار داشت: در اجرای 
این طــرح از جامعه دانشــگاهی اســتان 
هرمزگان کمک می خواهیم تا با اســتفاده از 
نظرات دانشــگاهیان، این برنامه تحولی به 

شکل مناسبی اجرایی شود.

استاندار هرمزگان :

به دنبال رشد اقتصادی و افزایش سطح رفاه مردم هرمزگان  هستیم 

سرویس اقتصادی // رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولیدکنندگان با بیان اینکه درج قیمت تولیدکننده بر روی 
کالاها به معنی فاکتور خرید است، تاکید کرد که عرضه کننده 
مکلف است قیمت فروش به مصرف کننده نهایی را روی شلف 

یا کالا به اطلاع مصرف کننده نهایی برساند. 
عباس تابش در یک برنامه تلویزیونی درباره درج قیمت تولیدکننده 
به جای قیمت مصرف کننده بر روی کالاها اظهار کرد: در طرح قدیمی 
سال ۱397 قرار بود به طور کلی قیمت از روی کالا حذف شود، اما 
در طــرح جدید قیمت تولیدکننده به جای قیمت مصرف کننده روی 
کالا درج می شود. یکی از مشکلاتی که اخیرا با آن مواجه بودیم ارائه 
تخفیف های اغواکننده بود و فاکتور مستندی هم در دسترس نبود که 
مشخص شود بر چه اساس این تخفیف را ارائه دهد. وی با بیان اینکه 
در مدل جدید قیمت درج شده روی کالا به منزله فاکتور خرید است، 
تصریح کرد: در این طرح دیگر فاکتوری از عرضه کننده درخواست 
نمی شود. البته عرضه کننده مکلف است قیمت فروش به مصرف کننده 
نهایی را روی شلف یا کالا به اطلاع مصرف کننده نهایی برساند. در 
این صورت تفاضل قیمت درج شده روی کالا و قیمت نهایی آن نشان 
می دهد عرضه کننده چقدر انصاف و شرایط قانونی توزیع را رعایت 

کرده است.
این مقام مسئول با بیان اینکه در زنجیره تغییری ایجاد نمی شود و فقط 
نحوه اطلاع رسانی تغییر می کند، گفت: به دنبال آن هستیم که مرز بین 
فروش از تولیدکننده به شبکه توزیع و از شبکه توزیع به مصرف کننده 
شفاف شود. تاکنون رابطه تولیدکننده و عرضه کننده شفاف نبود و بعضا 
ارتباطاتی وجود داشت که ماحصل آن تخفیفات اغواکننده بود.  تابش 
در پاسخ به سوالی درباره سود متعارف توزیع کننده نیز گفت: کالاها 
شامل دو بخش کالاهای مصرفی و کالاهای سرمایه ای و مصرفی با 
دوام هستند که سود آن ها متفاوت است. بهای تمام شده مجموعه ای از 
قیمت مواد، سربار، دستمزد، سود، حمل و نقل و سود عمده فروشی و 
خرده فروشی است. طبق قانون مصرف کننده باید از قیمت نهایی مطلع 
باشد و در این طرح هم عرضه کننده مکلف به درج قیمت است. قیمت 
تولیدکننده هم روی کالا مشخص شده است.رئیس سازمان حمایت 
افزود: من منکر حضور دلالان در شبکه توزیع نیستم، اما باید شفافیت 

ایجاد شود تا مشخص شود دلالان کجا هستند. قطعا این طرح جلوی 
گرانفروشی را خواهد گرفت، چراکه گرانی کالا قبل از شبکه توزیع 

است. این طرح واسطه ها را حذف و رقابت ایجاد می کند.  
وی در پاســخ به انتقادات به این طرح نیز گفت: ســازمان حمایت 
پرونده های گرانفروشــی را تشکیل و درصد مجاز سود را مشخص 
می کند. همچنین درباره احتمال دخل و تصرف در قیمت تولیدکننده، 
باید گفت تولیدکنندگان برمبنای قیمت درج شــده مواد اولیه خود را 
دریافــت می کنند و نمی توانند قیمت بالاتر درج کنند. البته این طرح 

آزمایشی است و قیمت مصرف کننده نیز روی شلف درج می شود.
در ادامــه محمد باقر مجتبایی، دبیر اتاق اصناف، در ادامه این برنامه 
اظهار کرد: مشــکل تنظیم بازار موجودی کالا است که در وضعیت 
قیمت مرغ هم مشهود بود. قیمت مرغ یک روز بالای 4۰ هزار تومان 
و حالا زیر 3۰ هزار تومان بود. در این بین شبکه توزیع تغییر نکرد، 
بلکه جریان موجودی کالا و قیمت تمام شــده در واحدهای صنعتی 
تغییر کرد. وی افزود: دولت بــرای تنظیم بازار باید تولید را اولویت 
قرار دهد، تســهیلات با نرخ پایین تر ارائه کند و تامین مواد اولیه را 

تسهیل کند.
به گفته این مقام صنفی شــاخص تــورم تولیدکننده بین 6۰ تا ۱۰۰ 
درصد در ماه های مختلف متفاوت است و ممکن است توزیع کننده به 
فاصله یک ماه آب معدنی را به قیمت متفاوت از تولیدکننده بخرد. این 
تغییر متعدد قیمت ها در شرایطی که اکثر کالاها مشمول قیمت گذاری 
تثبیتی نیستند و سایر هزینه ها مثل حمل و نقل هم ثبات ندارد، باعث 
می شود واحد صنفی دائم با نرخ های متعدد مواجه و با مصرف کننده 
دچار چالش شود. محمدعلی اسفنانی، سرپرست معاونت اجتماعی و 
پیشگیری تعزیرات نیز گفت: این طرح ابهاماتی دارد و کار تعزیرات 
و مصرف کنندگان را ســخت می کند. تاکنــون قیمت مصرف کننده 
روی کالا درج شده بود و مصرف کننده تکلیف خود را می دانست و 
تعزیرات هم مبنای رسیدگی به شکایات را قیمت مصرف کننده قرار 
می داد. اما هنوز ضرورت درج قیمت تولیدکننده برای ما روشن نیست. 
اگــر تصور می کنیم درج قیمت مصرف کننده روی کالا قابل دخل و 
تصرف است همین ایراد به درج قیمت تولیدکننده هم باقی خواهد بود. 

ساز و کار رسیدگی باید برای ما دقیق باشد.

جزئیاتی از شیوه  جدید درج قیمت روی کالاها و ایرادات آن

  

ســرویس اقتصادی // کارشناس امور بندری اداره کل بنادر و 
دریانوردی هرمزگان گفت: محموله دو فروند کشــتی حامل 
گندم در مجتمع بندری شهیدرجایی بندرعباس درحال تخلیه 

است. 
مجید پوراسکندری در حاشیه حضور در محل تخلیه این کالاها، 
افزود: این دو کشتی حامل ۱4۰ هزار تن گندم است که تخلیه آن ها 

تا پایان هفته به پایان می رسد.
وی اظهار کرد: از ابتدای سال تاکنون حدود دو میلیون و 78۰ هزار 
تن کالای اساسی در مجتمع بندری شهید رجایی بندرعباس تخلیه 

شده که 7۰ درصد بیشتر از مدت مشابه پارسال است.
 کارشــناس امور بندری اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان با 
بیان اینکه این کالاها شامل گندم، شکرخام و نهاده های دامی است، 
تصریح کرد: کالاهای اساسی به صورت حمل یکسره از کشتی به 

سراسر کشور فرستاده می شود.
پور اسکندری با اشاره به اینکه بزودی پنج کشتی حامل کالاهای 
اساســی نیز در این بندر پهلو می گیرد، اضافه کرد: مجتمع بندری 
شهیدرجایی بندرعباس به عنوان بزرگترین مجتمع تجاری کشور، 

رتبه دوم را در واردات کالاهای اساسی دارد.

پهلوگیری دو کشتی حامل کالاهای اساسی در بندرشهیدرجایی

ســرویس اقتصادی //  سرپرســت معاونت 
افزایش  از  بندرعباس  نیــروگاه  بهره برداری 
شش درصدی تولید برق در این نیروگاه نسبت 

به مدت زمان مشابه سال گذشته خبر داد. 
مهدی مرادی در جمع خبرنگاران، عنوان کرد: 
انرژی تولیدی نیروگاه بندرعباس در نه ماهه 
اول امسال از مرز چهارمیلیارد و چهارصد و 
بیســت و پنج میلیون و نهصد و نوزده هزار 
کیلووات ســاعت گذشت که نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته که رقمی بالغ بر سه میلیارد 
و 9۲9 میلیــون و 93۰ هزار کیلووات بوده 

حدود 6 درصد افزایش تولید داشته است.
وی با اشاره به مشارکت این نیروگاه در جذب 
بار راکتیو سلفی جنوب شرق کشور و تصحیح 
ولتاژ منطقه، افزود: از این میزان انرژی تولیدی 
حدود چهار میلیــارد و ۲73 میلیون و 84۰ 
هزار کیلووات ساعت سهم واحدهای بخار و 
حدود ۱۵۲ میلیون و 79 هزار کیلووات سهم 

واحدهای گازی نیروگاه بوده است.
سرپرســت معاونت بهره بــرداری  نیروگاه 
بندرعبــاس در پایان عنوان کــرد: نیروگاه 
بندرعباس با چهار واحد بخاری و دو واحد 

گازی با ظرفیت یک هزار و 3۲۰ مگاوات به 
عنوان بزرگترین نیروگاه جنوب شرق کشور 
نقش بسزایی در پایداری شبکه برق سراسری 

و تامین برق استان دارد.

افزایش ۶ درصد تولید برق در نیروگاه بندرعباس

 ســرویس اقتصادی // وزیر امور اقتصادی و دارایی 
الکترونیکی ســامانه  نخســتین حراج  برگزاری  از 
ســازمان اموال تملیکی در 11 دی ماه خبر داد و گفت: 
 شرکت کنندگان اول دی ماه می توانند در این سامانه

 ثبت نام کنند. 
سید احســان خاندوزی در آیین رونمایی از سامانه حراج 
ســازمان اموال تملیکی، اظهارداشــت: این سامانه برخط 
ظرفیت حضور بیش از ۱۰ هــزار نفر را دارد.  وی با بیان 
اینکه سامانه الکترونیک حراج باعث تسریع در فروش اموال 
تملیکی می شود، گفت: فروش اموال تملیکی بعد از مراحل 
قضایــی و تعزیراتی زمان زیادی می بــرد که بعد از بازدید 
مقامات از انبارهای تملیکی، تســریع در فروش و تاکید بر 

مساله انبارداری مورد تاکید قرار گرفت.
خاندوزی افزود: بســیاری از کالاها از سال های 93 و 94 

تاکنون در انبارها انباشــت شــده اند که اصلاح روش های 
موجود و تســریع در فروش با راه اندازی ســامانه حراج 
اموال تملیکی یکی از شــیوه های رفع این معضل اســت.  
وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشــاره به اینکه در برخی 
مــوارد، حراج های حضوری مورد نقد قرار گرفته اســت،  
گفت: شبهاتی از جمله ایجاد رانت و انحصار در خصوص 
حراج های حضوری مطرح شده است که راه اندازی سامانه 
الکترونیکی حراج باعث ایجاد فضایی شفاف با قدرت رقابت 
برابر می شود.وی ادامه داد: برگزاری حراج های الکترونیکی 
به وصول درآمد دولت نیز کمک کرده و بســتر حضور چند 
هزار نفری مردم از همه نقاط کشور را در حراج الکترونیکی 
فراهم می کند.  خاندوزی ابراز کرد: امیدواریم راه اندازی این 
سامانه شروعی برای ارتقای سازمان اموال تملیکی و تسریع 

در روند فروش اموال باشد.

وزیر اقتصاد و دارایی:
نخستین حراج الکترونیکی اموال تملیکی ۱۱ دی ماه برگزار می شود

  

ســرویس اقتصادی // در بودجه ســال آینده، ارز 
ترجیحی احتمالا جایی ندارد و دولت تصمیم گرفته 
شــیوه پرداخت یارانه را تغییر دهد. مسوولان دولت 
می گویند به جای پرداخت یارانــه به واردکنندگان 
و ابتــدای زنجیــره، آن را بــه انتهــای زنجیره 

)مصرف کنندگان( می پردازند.
 دولت دوازدهم مســوول اصلی حذف ارز 4۲۰۰ تومانی 
بود و طبق قانون باید ســاز و کار حــذف آن را تا پایان 
دولت )مرداد۱4۰۰( فراهم می کرد اما در جریان بررســی 
لایحه بودجه امسال در زمستان سال گذشته، دولت اصرار 
بر تصویب ارز 4۲۰۰ تومانی کرد و شــواهد نشان می دهد 
همــه ارزی که قرار بود طی یک ســال مورد مصرف قرار 
بگیرد، در چهار ماه )فروردین تا تیر( تمام شده است.حالا 
دولت در بودجه سال آینده تصمیم گرفته نظام تخصیص ارز 
را تغییر دهد کــه البته مخالفان معتقدند قدرت خرید مردم 
کاهش پیدا می کند. این تغییر، تبعات و فرصت های اقتصادی 
که پیش می آید، موضوع اصلی این گزارش اســت که در 
ادامه می خوانید.  مجلس در زمان بررســی لایحه بودجه 
 ۱4۰۰  به دولت پیشنهاد داد ارز ترجیحی را حذف کند که 
با مخالفت نمایندگان دولت روبه رو شد.از این رو اعضای 
کمیســیون تلفیق بودجه دست به کار شدند و تقریبا لایحه 
جدیــدی نگارش کردند که از منابــع حذف ارز ترجیحی 
مصارف مختلفی برای آن در نظر گرفته شد، اما این تدوین 
لایحه بودجه باعث تغییرات گسترده در شاکله اصلی بودجه 
بود و در نهایت کلیات آن در صحن علنی رد شــد. در این 
شرایط بودجه به دولت بازگردانده شد و دولت با تغییرات 
اندک دوباره به مجلس فرستاد.شمس الدین حسینی، وزیر 
اســبق اقتصاد و نماینده مجلس، چنــدی پیش اعلام کرد 
دولــت مجلس را مجبور کرد ارز 4۲۰۰ تومانی در بودجه 
ابقا شــود و نمایندگان بر خلاف میل باطنی شان تن به این 
کار دادند. حالا بحث حذف دلار یارانه  ای پیچیده شــده 
و برخی کارشناسان بر این باورند حذف این یارانه، تبعات 
اجتماعی به دنبال دارد، اما برخی دیگر معتقدند این ارز به 
دلیل اختلاف زیادی که با نرخ بازار آزاد دارد، سبب فساد 

شده و کالا ارزان به دست مصرف کننده نمی رسد. 
 رانت 360 هزار میلیارد تومانی 

نیاز واردات کالای اساسی با ارز  4۲۰۰ تومانی در شرایطی 
به ۱8 میلیارد دلار افزایش یافته که یک حساب ساده، رانت 
36۰ هزار میلیارد تومانی آن برای امسال را نمایان می کند؛ 
اما با برنامه دولت در بودجه و تاکید آن به بیهوده بودن این 
ارز پاشی و سوءاستفاده دلالان و واسطه ها، به نظر می رسد 
۱4۰۰، ســال پایانی جولان این رانت هنگفت در چرخه 
اقتصادی ایران باشد. زمانی که دلار، نرخ ۵۰۰۰ تومان را در 
نوروز ۱397 ثبت کرد، آنقدر این نرخ ها برای بازار ارز ایران 
عجیب بود و واکنش های متفاوتی را به همراه داشت، دولت 
که از چند ماه قبل از این ماجرا نتوانسته بود کنترل کافی بر 
بازار ارز و سکه داشته باشد، اقدامات عجیبی انجام داد که از 
جمله آن، حراج سکه های بانک مرکزی با نرخ حدود ۱.۲ 
میلیون تومان بود که در نهایت 6۰ تن از ذخایر طلای ایران 
در شرایط تحریمی به حراج رفت.در بازار ارز اتفاق خاص 
دیگری افتاد آن هم اعلام شبانه حذف تمامی نرخ های بازار 
و تثبیت نرخ 4۲۰۰ تومان برای کلیــه امور ارزی بود، تا 
جایی که با وجود فعالیت بــازار ارز از طریق صرافی ها و 
دلالان، دولت مبادله ارز در بازار آزاد را قاچاق اعلام کرد 

و همین اقدام دستوری کافی بود تا با ثابت نگه داشتن یک 
نرخ و روند رو به رشد نرخ در بازار آزاد، رانت ارزی رو به 
افزایش رفته و فضا برای سوءاستفاده هر روز بیشتر از قبل 
باز شود؛ به طوری که با خبرهایی از افزایش حجم واردات 
یا فســاد ارز 4۲۰۰ تومانی همراه شد.بر این اساس طولی 
نکشید که دولت برای اصلاح دست به محدود کردن واردات 
و راه اندازی ســامانه نیما برای تامین ارز کالاهایی کرد که 
از ارز ترجیحی کنار گذاشــته شده بودند، زد و از آن زمان 
تاکنون چرخه ارزی ایران شــاهد سه نرخ 4۲۰۰ تومانی، 

سامانه نیما و بازار آزاد بوده است.
 وقتی لیست اقلام آب رفت

ماجرا نه تنها به همین ســه نرخ ختم نشد، بلکه از همین جا 
شروع شد؛ از ســال ۱397 تا کنون که ارز 4۲۰۰ تومانی 
در حال پرداخت اســت، گرچه از حجم کالاهای مشمول 
به تدریج کم شد و پرداخت برای عموم کالاها به هفت قلم 
رســید، اما در این بین نرخ ارز در بــازار از حدود 6۰۰۰ 
تومان تا بیش از 3۰ هزار تومان افزایش یافته و همین باعث 
شده هر بار بر رانت آن افزوده و سنگین تر شود.یک حساب 
و کتاب سرانگشتی در مورد رانت ارز ترجیحی در سال های 
اخیر قابل توجه است، گزارش دقیقی از تامین ارز واردات 
در سال ۱397 با ارز4۲۰۰ تومانی در دست نیست، اما اگر 
متوسط نرخ دلار را براساس ارقام بانک مرکزی حدود ۱۱ 
هزار تومان در نظر بگیریم، در هر دلار حدود 7۰۰۰ تومانی 
اختلاف اســت که با مجموع ارز تامین شده، عدد هنگفتی 

خواهد شد.
 اختلاف نرخ 

در بودجه 98 دولت پیش بینی اختصاص ۱4 میلیارد دلاری 
ارز 4۲۰۰ تومانی داشــت،  در سالی که متوسط نرخ دلار 
حدود ۱3 هزار تومان بوده اســت و تفاوت حداقل 8۰۰۰ 
تومانی دارد، در این حالت در ۱4 میلیارد دلار بیش از ۱۰۰ 

هزار میلیارد تومانی دولت پرداختی داشته است.
در ســال ۱399 متوسط قیمت دلار حدود ۲3 هزار تومان 
بوده و اختلاف ۱8 هزار و 8۰۰ تومانی در هر دلار 4۲۰۰ 
تومانــی دارد، در این ســال حدود ۱۱ میلیــارد دلار ارز 
ترجیحی پرداخت شده که رانت بیش از ۲۰۰ هزار میلیارد 
تومانی ایجاد کرده است، رقمی که در گزارش تفریغ بودجه 
که از سوی دیوان محاســبات منتشر شد، هم مورد اشاره 
قرار گرفته بود.برای امسال هم در کل، هشت میلیارد دلار 
مصوب شــده بود که ظرفیت آن در نیمه اول تمام شد، ولی 
طبق اعلام ســازمان برنامه و بودجه، تا پایان سال به دلیل 
افزایــش قیمت در بازار جهانی و افزایش واردات به جهت 
خشکسالی داخلی، نیاز به واردات ۱8 میلیارد دلاری با ارز 
4۲۰۰ تومانی است.در این شرایط اگر امسال متوسط قیمت 
دلار را ۲۵ هزار تومان در نظر بگیریم، اختلاف حداقل ۲۰ 
هزار تومــان در هر دلار و مجموع رانت حدود 36۰ هزار 
میلیارد تومانی برای پرداخت ارز 4۲۰۰ تومانی وجود دارد.

 صد ها هزار میلیاردی که رفت
بر این اساس در فاصله شروع پرداخت ارز 4۲۰۰ تومانی 
تا پایان امسال حداقل 6۰۰ هزار میلیارد تومان رانت وجود 
داشــته و همان یارانه پنهانی است که دولت براساس قانون 
برای تامین کالاهای اساســی پرداخت کرده اســت، رقم 
قابل توجهی که حتی ســازمان برنامــه و بودجه گفته بود 
می توانســته دلارش را به جای 4۲۰۰ تومان، با نرخ بازار 

بفروشد و کسری بودجه را تامین کند، ولی به دلیل تبعات 
تورمی آن را قطع نکرده است.

 یارانه ای به کام رانتخواران
این که این ارقام کلان تا چه اندازه به تعادل قیمتی در زندگی 
مردم کمک کرده، موضوعی است که در اظهارات مسوولان 
دولــت قبل و فعلی و حتی برخی نمایندگان مجلس بارها 
تاکید شــده که ارز 4۲۰۰ تومانی به سفره مردم نمی  رسد 
و دستخوش سوءاستفاده  شده است، حتی مسوولان اذعان 
کرده انــد کالاهای وارداتی با ارز ترجیحــی، از بازار آزاد 
سردرآورده است.با این حال هیچ گاه مسوولی به صراحت 
نگفت که کانال های این عدم تعادل و نرســیدن این یارانه 
سنگین به محل هدف کجاست؟ تبعات تورمی از دلایلی بود 
که از دولت تا مجلس با این که ظاهرا مخالف ادامه پرداخت 
بودند، مانع حذف چنــد قلم آخر دریافت کننده ارز 4۲۰۰ 
تومانی می دانستند و گرچه در دو سال اخیر تعداد زیادی از 
کالاهای اساسی از لیست ارز ترجیحی کنار رفته بود، ولی 
انگار کسی نخواست پایان دهنده آن باشد و مسوولیتش را 
بپذیرد. با این حال لایحه بودجه ۱4۰۱ نشان از اقدام دولت 
برای حذف ارز 4۲۰۰ تومانی دارد و آن طور که میرکاظمی، 
رئیس سازمان برنامه و بودجه به صراحت اعلام کرده، امسال 
سال آخر تامین ارزترجیحی است، وی منتقدانه ارز 4۲۰۰ 
تومانی را نامعادله ای در اقتصاد دانسته و تاکید کرده دلیلی 
برای این که دولت ارز با این نرخ را در بازار ریخته و دلالان 
و واســطه ها از آن سوءاستفاده کنند، وجود ندارد.در حالی 
که می تواند استفاده بهتری داشته باشد. براین اساس با همه 
رانت ها و فسادهایی که سال ها ارز 4۲۰۰ تومانی به چرخه 
اقتصادی ایران آورد، ولی در شــرایط کنونی تورمی، این که 
ارز دولتــی از این پس چطور مورد اســتفاده قرار خواهد 
گرفت و درآمد هنگفت آن که از محل فروش همین ارز با 
نرخی نزدیک به بازار است، چگونه به کار گرفته خواهد شد 
که خود عامل تورم دیگری نباشد و کمترین آسیب متوجه 
معیشت مردم باشد، می تواند از حذف آن پراهمیت تر باشد.

 ارز 4200 تومانی حذف نمی شود
محمدرضا پورابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
با تاکید بر این که مجلس به دنبال حذف ارز 4۲۰۰ تومانی 
نیســت، گفت: »مجلس به دنبال تغییر روش پرداخت ارز 
ترجیحی است و این ارز با استفاده از »کارت های اعتباری« 
به ســرانه مصرف تعلق می گیرد.«به گفتــه وی، به جهت 
افزایش نرخ ارز ترجیحی و نرخ نیمایی این مساله موجب 
ایجاد رانت و فســاد شده است، بخشی از این ارز به جای 
آن که به دســت مردم برسد، به دست دلالان رسید و ایجاد 
مشکلاتی کرد که ما با این رویکرد مخالفیم. معتقدم عددی 
که به ارز ترجیحی اختصاص دارد، از طریق کارت اعتباری 
و ســرانه مصرف به خود مردم بدهیم و در کنار آن تولید را 
تقویت کنیم، البته آثار ناشــی از این اقدام هم وجود دارد، 
چون اقلام زیادی مشــمول ارز ترجیحی بودند که این ارز 
حذف شده است، اقلام باقی مانده که به آنان ارز اختصاص 
یافته، قیمت آن شبیه قیمت بازار شده است.«پورابراهیمی 
ادامه داد: »اثر تورمی آن براساس گزارش دولت، حدود 7 
درصد است که در حوزه بازتوزیع منابع ما باید سیاست های 
جبرانــی را در نظر بگیریم که یکــی از آن روش ها کارت 
اعتباری و پرداخت یارانه و روش های دیگری است که در 

بودجه باید لحاظ شود.«

حسین راغفر، عضو علمی دانشگاه الزهرا)س( درباره حذف 
ارز ترجیحی توضیح داد: »با افزایش ارز ترجیحی، قیمت 
ارز در بازار آزاد افزایش می یابد و دولت باید در این مسیر 
شــرایطی را فراهم کند که همه خانوارهــا از حداقل های 
کالاهای اساسی برخوردار باشند. به گفته وی، اکنون سامانه 
بازرگام فراهم شده و دولت می تواند به مردم قدرت انتخاب 
دهد که خانوارهایی که قصد دریافــت کالای یارانه ای را 
ندارند، بتوانند یارانه نقدی بگیرند و بالعکس.« راغفر معتقد 
است اقتصاد ایران در طول سال های گذشته آنقدر دستخوش 
تغییرات سیاســت های اقتصادی بوده که اکنون هر اقدامی 

ممکن است با مخالفت های زیادی همراه باشد.
 تغییر رویکرد حمایتی

احســان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره 
حذف ارز 4۲۰۰ تومانی گفت: »مســاله حذف ارز مطرح 
نیست، بلکه مساله تغییر رویکرد حمایتی است؛ البته دولت 
در همان ماه های اول سال ۱397 که تصمیم غلط ارز 4۲۰۰ 
تومانی اتخاذ شد باید اصلاح می کرد.«خاندوزی افزود: »در 
مورد بخشی از کالاها، این حذف انجام شد و در طول سه 
سال گذشــته بیش از ۲۰ قلم کالایی که برای واردات آنها 
ارز 4۲۰۰ تومانی می دادیم، به حدود پنج قلم کالا رســید 
و با تغییر رویکرد حمایتی، این رانت را سعی کردیم حذف 
کنیم.«وی اضافه کرد: »به جز چند قلم از جمله دارو و نان، 
در ســایر اقلام بنا بر این است که از این رویکرد ناکارآمد 
رانت زا به سراغ شیوه ای برویم که رانت وجود نداشته باشد 
و میزان افزایش قیمت، مستقیم به خود مردم پرداخت شود. 
توافق میان مجلس و دولت این است که این اتفاق بیفتد، اما 

به تدریج و با زمان بندی و بدون وارد شدن فشار به مردم.«
 تجار، خواستار حذف دلار 4200 تومانی 

 سید حمید حسینی، عضو اتاق بازرگانی ایران با بیان این که 
ارز 4۲۰۰تومانی کســری بودجه و تورم می آفریند، گفت: 
»اگر ارز ترجیحی را اصلاح کنیم، آثار تورمی آن کمتر از 
حالتی است که باقی بماند، اما آثار جانبی دارد که می توان 
آن را با ارائه یارانه نقدی یا توزیع کالای یارانه ای تا حدودی 
دفع کرد، در واقع وجود ارز ترجیحی علاوه بر ایجاد کسری 
بودجه شــدید برای دولت، رانت و فساد نیز ایجاد خواهد 
کرد.«به گفته وی، نگه داشتن یا اصلاح ارز ترجیحی تبعاتی 
را به همراه خواهد داشت، ولی ما باید بررسی کنیم که کدام 
یک تبعات کمتری دارد،  که البته  نگه داشــتن آن به صلاح 
کشور نیســت. با اصلاح ارز 4۲۰۰ تومانی باید تسهیلاتی 
برای مردم درنظر گرفته شــود، زیرا دولت در حال حاضر 

توان تخصیص ارز 4۲۰۰ را ندارد.
 قاچاق معکوس

کشورهای همسایه ایران در طول دو سال گذشته مشتری 
ثابت برخی از کالاها شــده  بودند. کالاهایی که ارزان وارد 
کشور می شــدند و هنوز وارد بازار نشــده، سر از کشور 
همسایه درمی آوردند. حمید حسینی عضو هیات نمایندگان 
اتاق بازرگانی ایران به تبعات ارز ترجیحی پرداخت و گفت: 
»این که برخی از کالا هــای وارداتی با ارز 4۲۰۰ تومانی 
به کشور های همسایه قاچاق می شوند، نشان دهنده وجود 
فســاد در این موضوع اســت، برای بنده جالب بود که در 
بازار عراق، برنج هندی مشاهده می شد، وقتی به هندی ها 
گفتیم موضوع چیســت؟ گفتند ما اصلا به عراق صادرات 
برنج نداریم. بعد ها معلوم شــد که برنج وارداتی به ایران، به 
عراق صادر شــده اســت. درواقع ما برنجی را که با یارانه 
بــرای مردم وارد می کردیم، به عمق بازار عراق نفوذ دادیم، 
در مورد برخی تجهیزات پزشــکی نیز این موارد دیده شده 
است که کالای مختص ایران، در کشور های همسایه دیده 

می شوند.«/جام جم

چرا تغییر نظام تخصیص ارز در بودجه سال آینده می تواند به بهبود شرایط اقتصاد کشور کمک کند؟

دلارهای ویرانگر 4200 تومانی

ســرویس اقتصادی /// نایب رئیس کمیســیون برنامه و بودجه مجلس با بیان اینکه افزایش حقوق اغلب 
کارمندان در سال آینده بالای 2۰ درصد خواهد بود گفت که رویکرد دولت کنترل تورم در سال آینده است 

که این به نفع حقوق بگیران خواهد بود. 
حجت الاسلام سید محمدرضا میرتاج الدینی درباره میانگین ده درصدی افزایش حقوق در بودجه سال آینده اظهار کرد: 
اینکه می گویید میانگین ۱۰ درصد تعبیر درستی نیست. شما نباید میانگین را در نظر بگیرید. چرا که در بودجه افزایش 
حقوق به صورت پلکانی در نظر گرفته شده است و چون متوسط حقوق کارمندان پایین است لذا درصد افزایش آنها 
بالاتر اســت، یعنی بین 6،7 درصد تا ۲9 درصد خواهد بود.وی با بیان اینکه افزایش حقوق اغلب کارمندان در سال 
آینده بالای ۲۰ درصد خواهد بود، افزود: در سال آینده افرادی که حقوق کمتری می گیرند تا ۲9 درصد افزایش شامل 
حالشان می شود و کسانی که حقوق متوسط به بالا دریافت می کنند بیش از ۲۰ درصد افزایش حقوق خواهند داشت و 
آنهایی که حقوق بالایی دارند نیز درصد افزایش شان زیر ۱۰ درصد است. همین باعث شده میانگین ۱۰ درصد باشد.

نماینــده مردم تبریز در مجلس ادامه داد: ما این رویکرد بودجه را قبول داریم که افزایش به صورت پلکانی معکوس 
باشــد به این معنا که هرچه کمتر حقوق می گیرند افزایش بیشتری خواهند داشت و حقوق های بالا افزایش کمتری 
دارند. ما این موضوع را در جریان رسیدگی به بودجه مورد بررسی قرار می دهیم که احیانا اگر این شیوه برای اکثریت 
کارمندان تاثیر کمتری داشته باشد آن را به نفع اکثر کارمندان تغییر می دهیم.میرتاج الدینی با بیان اینکه براساس لایحه 
بودجه ۱4۰۱ کسانی که حقوق های زیر ۱۰ تومن دریافت می کنند درصد افزایش حقوقشان حدود ۲۰درصد خواهد 
بود، درباره تناسب میزان افزایش حقوق ها با نرخ تورم اضافه کرد: همیشه نرخ افزایش حقوق عین تورم در نظر گرفته 
نمی شود. ضمن اینکه نرخ ۲۰ تا ۲۵ درصد افزایش حقوق نرخ قابل توجهی است. مهم این است که ما جلوی تورم 
را بگیریم وگرنه همین که حقوق ها افزایش پیدا کند خودش به افزایش تورم دامن می زند و افزایش تورم هم به ضرر 
حقوق بگیران اســت.وی در پایان گفت: رویکرد دولت این است که جلوی تورم را بگیرد. وقتی این تورم کنترل شود 
به نفع کسانی است که حقوق ثابت دارند یعنی کارمندان و کارگران و بازنشستگان. ما این رویکرد را در بودجه تقویت 

می کنیم که بودجه تورم زا نباشد و ترمز رشد حجم نقدینگی گرفته و کنترل شود.

افزایش حقوق اغلب کارمندان 
در سال آینده بالای 2۰ درصد خواهد بود 

سرویس اقتصادی // سخنگوی سازمان هواپیمایی 
کشوری گفت: این سازمان تمامی دستور العمل  های 
بهداشتی که توســط وزارت بهداشت ارائه شده را 

رعایت می کند.
رضا جعفرزاده، ســخنگوی ســازمان هواپیمایی کشور 
گفت: سازمان هواپیمایی کشور تمامی دستور العمل  های 
بهداشتی که توسط وزارت بهداشت ارائه شده را رعایت 
می کند. ما در بحث ورود مسافران و ارائه دستور العمل ها 

تابع وزارت بهداشت هستیم.
وی در پاســخ به این ســوال که آیــا محدودیتی برای 
کشــور های همسایه در نظر گرفته شــده است یا خیر؟ 

گفت: در رابطه با محدودیت ها نیاز به دستور العمل ستاد 
ملی مقابله با کرونا داریم، اما ما در تمامی بخش ها تابع 

دستور العمل ها در این بخش هستیم.
جعفــرزاده ادامه داد: ســازمان هواپیمایــی و تمامی 
شــرکت های هواپیمای در پرواز های داخلی و خارجی 

دستورالعمل  های بهداشتی را رعایت می کنند.
سخنگوی ســازمان هواپیمایی کشــوری گفت: تمامی 
مســافران ورودی به ایران باید کارت واکسن به همراه 
خود داشته باشــند و هر دو دوز واکسن را تزریق کرده 
باشند و تســت PcR منفی 7۲ ساعت قبل از پرواز هم 

همراه خود داشته باشند.

سخنگوی سازمان هواپیمایی کشوری:
برای مقابله با امیکرون تابع ستاد ملی مقابله با کرونا هستیم 
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حوادث

جهان

روابط عمومی 
آيا می دانید ويتامين A موجود در گوشت  ماهی و میگو موجب بينايی بيشتر می شود شیلات هرمزگان 

  
 

بــرای آن کــه از فرزندانم خجالت 
می کشــیدم چند سال بعد از فوت 
همسرم به طور پنهانی به عقد مردی 
درآمدم که در همسایگی ما زندگی 

می کرد اما ... 
زن ۵۵ ســاله کــه مدعی بــود در دام 
یک شــیاد کلاهبردار گرفتار شده است 
اما هیچ ســندی برای اثبات ادعاهایش 
نــدارد درباره این ماجرای تاســف بار 
به مشــاور و مددکار اجتماعی کلانتری 
گفت: ۱۰ ســال قبل زمانی که همسرم 
در یــک حادثه رانندگــی از دنیا رفت 
من دو فرزندم را زیــر بال و پر خودم 
گرفتم و با پس اندازهایی که در حساب 
بانکی ام داشتم تلاش کردم تا فرزندانم 
کمبود مالی نداشــته باشند البته حقوق 
اداری شــوهرم نیز بعــد از مرگ او به 
مــن تعلق گرفت و ایــن گونه مخارج 
زندگی ام را بــه راحتی تامین می کردم 
تا این که فرزندانم را سروســامان دادم. 
در این مدت زوج جوانی در همسایگی 
ما زندگــی می کردند که بــا یکدیگر 
اختلاف داشــتند درگیری و مشاجرات 
آن ها بالاخره بــه طلاق انجامید و زن 
جوان واحد آپارتمانی شوهرش را ترک 
کرد در همیــن روزها بود که اکبرآقا به 
من پیشــنهاد ازدواج داد . من که تا آن 
روز بــه خاطر فرزندانم هیچ گاه به این 
موضوع فکر نکرده بودم بالاخره دچار 
تردید شدم و احساس کردم باید همدمی 
داشــته باشــم اما از فرزندانم خجالت 
می کشــیدم به همین دلیل بــا اکبر آقا 
صحبت کــردم و در نهایت بدون هیچ 
گونه تحقیقی دربــاره او به طور پنهانی 
به عقد وی درآمدم . در این مدت آرام 
آرام به همســرم علاقه مند شدم ولی او 
با مشکلات مالی زیادی دست و پنجه 

نرم می کرد . تصمیم گرفتم به هر طریق 
ممکن همسرم را از این مشکلات نجات 
دهم چرا که این مشکلات مالی بر روح 
و روانش تاثیر گذاشته بود به همین دلیل 
بنابه تقاضای همســرم سند منزلم را در 
رهن بانک گذاشــتم تا او یک وام کلان 
بگیرد حتی پس اندازها و حقوق همسرم 
را به حساب بانکی او واریز می کردم و 
به طلبکارانش ســفته و چک می دادم. 
خلاصه مدتی بعد فرزندانم به ارتباط من 
و مرد همسایه مشکوک شدند و افکار 
تهمت گونه در ذهنشــان شکل گرفت 
. من هم که دیگــر آبرویم را در خطر 
می دیدم مجبور شــدم ماجرای ازدواج 
پنهانی ام را برای فرزندانم بازگو کنم اما 
آن ها باور نمی کردنــد که من در این 
سن و ســال ازدواج کرده باشم بنابراین 
مرا تحت فشارگذاشتند تا سند ازدواجم 
را به آن ها نشــان بدهم ولی من هیچ 
سندی نداشــتم برای همین   از اکبرآقا 
خواستم تا سندی محضری به من بدهد 
که با آن آبرویــم را نزد فرزندانم حفظ 
کنم اما او هربار بهانــه ای می آورد و 
من برای اثبات ازدواجم دچار مشــکل 
شده بودم از سوی دیگر نیز قصد نداشتم 
همسرم را تحت فشار بگذارم تا از من 
ناراحت نشود. با این حال وقتی موعد 
ناگهان  بانکی رسید  اقســاط  پرداخت 
اکبرآقا  منزلش را ترک کرد و به مکان 
نامعلومی رفت برای یافتن او به هر کجا 
سرزدم ولی هیچ اثری از همسرم نیافتم . 
درهمین حال وقتی با طلبکاران روبه رو 
شدم تصمیم گرفتم به قانون پناه بیاورم 
اما هیچ ســند و مدرکی بــرای اثبات 
ادعاهایم و حتی مدرکی برای ازدواجم 
ندارم حالا مانده ام که با این آبروریزی 

چه کنم و...

ماجرای شوهر فراری
سرویس حوادث// با هوشیاری و تلاش ماموران انتظامی 
قشم یک کلاهبردار سایبری با 7میلیارد ریال کلاهبرداری، 

در این شهرستان شناسایی و دستگیر شد. 
ســردار غلامرضا جعفری اظهار کرد: در پی شکایت یکی از 
شــهروندان مبنی کلاهبرداری و اغفــال وی، موضوع به طور 
ویژه در دستور کار کارشناسان پلیس امنیت اطلاعات و امنیت 
عمومی این شهرستان قرار گرفت. وی افزود: مأموران با انجام 
اقدامات پلیسی و اشراف اطلاعاتی و تحقیقات گسترده موقعیت 
متهم را در کمتر از ۲4ساعت شناسایی و در یک اقدام ضربتی 
و غافلگیرانه دستگیر و جهت اقدامات تکمیلی به یگان انتقال 
دادند.  این مقام انتظامی هرمزگان با اشــاره به اینکه متهم فوق 
از طریق شبکه های اجتماعی تحت عنوان طلا فروش با انجام 
تبلیغ فروش طلا و جواهرات و ایجاد صندوق امانات در قبال 
سپرده طلا و جوهرات به میزان مبلغ آنها وام پیشنهاد می کرده، 

تصریح کرد: متهم در سایت های شرط بندی طعمه های خود که 
 اغلب زنان متاهل بوده را شناســایی و پس از ایجاد ارتباط و

 اعتماد ســازی و دریافت اطلاعات شــخصی آنها و با هک 
نمــودن موبایل نامبردگان و تهیه عکس و فیلم اقدام به اخاذی 
و کلاهبرداری از آنها می کرده اســت. سردار غلامرضا جعفری 
اظهار داشــت: متهم از طریق کارت های بانکی افراد با شگرد 
بالا بردن معدل حساب بانکی تا کنون از افراد زیادی در استان 
ها و شهرستان های مختلف کشور با ترفند های مشابه اخاذی 
و کلاهبرداری نموده که طبق اظهارات وی قبل از دســتگیری 
حدود ۲۰ فقره شــکایت از ایشان در مراجع قضایی ثبت شده 
اســت. به گزارش فارس، وی با بیان اینکه متهم دستگیر شده 
در بازجویی های فنی بعمل آمده به 7میلیارد ریال کلاهبرداری 
اعتراف کرد، خاطر نشان کرد : برابر دستور مقام قضایی مبنی بر 
انتشــار تصویر متهم در رسانه ها، چنانچه احدی از شهروندان 

توسط این متهم مورد کلاهبرداری و اخاذی قرار گرفته می تواند 
با مراجعه به دادسرای عمومی و انقلاب شهرستان قشم نسبت به 

تنظیم شکایت و پیگیری موضوع اقدام کنند.

در امتداد تاریکی

دستگیری کلاهبردار 7میلیاردی در قشم 

مرد قمارباز، همسرش را کشت
  مرد قمار بازی که همسر و دو فرزندش را بی رحمانه به قتل رسانده 
بود به حبس ابد محکوم شد.قمار باز 3۵ ساله ای که همسر و دو فرزند 
خردسالش را به قتل رســانده بود در دادگاهی در بلک برن بریتانیا به 
حبس ابد محکوم شد.بنا بر اطلاعات پلیس اسکاتلندیارد متهم »جردن 
موناگان« که به قمار اعتیاد دارد در زمان ارتکاب جرم تحت تاثیر مواد 
مخدر قرار داشته و بی شرمانه هر 3 عضو خانواده اش را به قتل رسانده 
است.ســخنگوی پلیس بیان کرد که هنگامیکه همسر این مرد قمار باز 
 متوجه بدهی هزاران پوندی همســرش شــده به او بیان کرد که دیگر
 نمــی تواند به زندگی با او ادامه دهــد و قصد جدایی دارد ، از این رو 
شوهر قاتل آب میوه همسرش را با قرص های خواب آور مسموم کرده 
و همسر۲8 ساله اش  با خوردن نوشیدنی جان سپرده است .متهم  پس 
از کشتن همسرش، دست به کار شده و نوزاد تازه متولد شده خود را به 

همراه دختر ۲۱ ماهه اش خفه کرده است.

حمله یک تمساح به پسر 6 ساله
 پسر 6 ســاله آرژانتینی هنگام بازی در حیاط خانه اش در »لوس 

هورنوس« با دیدن تمساح دو متری شوکه شد و پا به فرار گذاشت.
 پســر بچه آرژانتینی با دیدن تمســاح دو متری به خانه بازگشت و از 
پدرش کمک خواست.پدر این کودک نیز با سازمان حمایت از حیوانات 
تماس گرفته و درخواســت کمک کرد.اطلاعات موجود نشان میدهد 
که سالهاست که از پوست تمســاح ها در آرژانتین برای تولید کیف و 
کفش های گران قیمت استفاده می شــود از این رو شکار این حیوان 
بومی آمریکای جنوبی ، از دهه ۱98۰ میلادی متوقف شــد. ممنوعیت 
شکار باعث افزایش جمعیت این حیوان شده و تصور می شود جمعیتی 
۱۰ میلیونی در سراســر منطقه آمریکای جنوبی داشــته باشد.به گفته 
کارشناســان تمساح از تالاب مجاور در لوس هورنوس، آرژانتین فرار 
کرده و وارد حیاط خانگی این خانواده شده است.اگرچه حملات تمساح 

نادر است اما می تواند کشنده باشد.

4 کشته در تیراندازی یک مهمانی
  تیرانــدازی مرگبــار در یک مهمانی 4 کشــته و ۲ زخمی بر جا 
گذاشت. مهاجمان مسلح پس از ورود به یک مهمانی در شمال مکزیک 
به مهمانان شــلیک کرده و 4 تن را کشتند.در پی این تیراندازی 4 نفر 
کشــته و ۲ تن دیگر زخمی و راهی بیمارستان شدند.دادستان منطقه » 
گواناخواتو« دراین باره  گفت: دو مرد دیگر نیز در این تیراندازی زخمی 
شدند. این حمله در شهر »کوئرامارو« در نزدیکی مرز ایالت جالیسکو 
رخ داد.اطلاعاتی در مورد انگیزه احتمالی این حمله وجود ندارد و پلیس 
تحقیقات خود را در این رابطه آغاز کرده است.با این حال، کارتل مواد 
مخدر jalisco برای تصاحب قلمرو Guanajuato از باندهای محلی 
مدام در حال مبارزه است. گواناخواتو ایالتی با پیش زمینه کشاورزی و 
صنعتی اســت که بالاترین آمار قتل و عام کارتل های مواد مخدر را به 

خود اختصاص داده است.

راهکار جلوگیری از کلاهبرداری
 با تماس  های بین المللی

سرویس حوادث//با شــماره گیری یک کد دستوری، مشترکان 
همــراه اول که علاقه مند به محدودســازی تماس  های خروجی 
بین الملل برای جلوگیری از هرگونه کلاهبرداری هستند می توانند 

سرویس محدودیت مکالمه بین الملل خود را فعال کنند.
همراه اول اعلام کرد که این سرویس راهکاری مناسب برای کسانی است 
که نیازی به تماس بین الملل ندارند.تمامی مشترکان همراه اول می توانند 
برای فعالسازی این سرویس، از کد دستوری #۱*۲9۲۲*۱۰* استفاده 
کنند. رفع محدودیت مکالمه بین الملل نیز با شــماره گیری کد دستوری 
#۲*۲9۲۲*۱۰* انجام می شــود.در حال حاضــر »همراه اول« تنها 
اپراتوری اســت که ســوئیچ انحصاری خود را دارد و به همین دلیل با 
پیاده سازی الگوریتم های شناسایی و مسدودسازی شماره ها در لبه شبکه، 
سرعتی بسیار بالاتر از هرگونه سامانه مدیریت تقلبی را داراست و روزانه 
بیش از چند هزار رنج شماره تقلبی، شناسایی و مسدود می شود.همراه 
اول هشــدار داده که مشترکان در صورت مشاهده تماس از دست  رفته 
)missed call( به کد کشــور تماس گیرنده دقت کرده و در صورتی که 
به جز کدهای ۰۰98 یا 98+، کد دیگری مشاهده شد، بلافاصله تماس را 

قطع و شماره را بررسی کنند.

ســرویس حوادث// رئیس مرکز تشخیص  و پیشگیری از جرایم 
سایبری پلیس فتای ناجا نسبت به کلاهبرداری با استفاده از انتشار 

آگهی جعلی جشنواره فروش شب یلدا به شهروندان هشدار داد.
سرهنگ دوم علی  محمد رجبی گفت: با توجه به نزدیکی شب یلدا افراد 
کلاهبردار با سوءاستفاده از این مناسبت و با انتشار آگهی های جعلی تحت 
عناوینی مانند جشنواره  فروش شب یلدا در فضای مجازی و شبکه های 
اجتماعی، دست به کلاهبرداری از شهروندان می زنند. کلاهبرداران سایبری 
با تقلید از فروشگاه های آنلاین معتبر، اقدام به ایجاد فروشگاه های جعلی 
در فضای مجازی و شــبکه های اجتماعی مانند اینســتاگرام و تلگرام 
می کننــد و با درج تصاویری از انواع اجناس با تخفیفات چشــمگیر و 
شیوه های اغواکننده توجه کاربران را جلب  کرده اما پس از خرید و واریز 
وجه، یا کالایی برای مشتریان ارسال نمی شود یا کالای تحویل داده  شده 
به مشتری، از نظر کیفیت و جنس کالا بسیار متفاوت است و کلاهبردار نیز 
دیگر پاسخگو نیست.سرهنگ دوم رجبی با اشاره به برخی راهکارهای 
پیشگیرانه در این خصوص به شهروندان توصیه کرد: از فروشگاه هایی که 
دارای نماد اعتماد الکترونیکی هستند، اقدام به خرید کنند. هنگام پرداخت 
اینترنتی وجه هم به آدرس درگاه پرداخت اینترنتی که با https آغاز و 

با shaparak.ir به پایان می رسد، دقت کنند.

دستگیری 2 قاچاقچی در بندر شهید رجایی

سرویس حوادث// یک سال از اجرای 
گذشت،  پایتخت  در  موتوریار  طرح 
طرحی که بر اســاس آن برخی از 
تخلفات موتورســیکلت سواران به 
جای مجــازات ریالی و توقیف باید 
با اقدامات اجتماعی جبران شــود. 
در  کشور  راه  پلیس  پیشین  رییس 
همین راستا پیشــنهاداتی را برای 
کرده  ارائه  این طــرح  بهتر  اجرای 
و معتقد اســت که می توان چنین 
از تخلفات  طرحی را برای برخــی 
رانندگان خودروهای سواری نیز اجرا 

کرد. 
علیرضا اسماعیلی ، رییس پیشین پلیس 
راه کشــور و مدرس دانشــگاه درباره 
اجرای طــرح »موتوریــار« در تهران 
اظهارکرد: سال هاست که در کشورهای 
توســعه یافته مجازات های اجتماعی، 
جایگزین برخی از مجازات های ریالی 
شده است. مثلا بارها شده که در خبرها 
خوانده ایم مجازات فــردی که اقدام به 
ریختن زباله در خیابان کرده بود، جمع 
کردن زباله از کف خیابان بوده و اقداماتی 
نظایر آن و اتفاقا عمده مردم هم از چنین 
اقدامی در یک کشــور توســعه یافته 

استقبال کردند.
وی بــا بیــان اینکه در برخــی موارد 
پرداخــت جریمــه ریالــی قــدرت 
بازدارندگــی و آموزندگــی خود را از 
دست می دهد، اظهارکرد: برخی از اقشار 
آسیب چندانی از پرداخت جریمه ریالی 
 نمی بیننــد و همین موضوع هم ســبب
 می شــود که جریمه برایشــان حتی 
آموزندگی هم نداشته باشد، اما از طرف 
دیگر مطالعات نشــان داده که مجازات 

اجتماعی بــر روی افراد و به خصوص 
چنین افرادی اثرگذاری بالایی دارد.

رییس پیشین پلیس راه کشور با اشاره به 
اجرای طرح موتوریار خاطرنشان کرد: 
سال ها بود که موتورسیکلت های متخلف 
در شهر توقیف و جریمه می شدند، اما باز 
باقی  هم چالش موتورسیکلت سواران 
مانده بود. در این شــرایط موتوریار به 
اجرا درآمد که به نظرم طرح خوبی است، 

اما قطعا باید بهتر شود.
اسماعیلی موتورسیکلت را ابزار معیشت 
و زندگی برخی از موتورسیکلت سواران 
توصیف کرد و گفت: اگــر بپذیریم که 
موتورســیکلت دســتکم برای درصد 
قابل توجهی از راکبــان آن ابزار امرار 
معاش و زندگی است، پس قطعا توقیف 
کــردن آن زندگی افــراد را با چالش 
مواجــه خواهد کرد. خب همین چالش 
 ممکن اســت خود را به شکل جرائم و 
ناهنجاری های دیگر نشــان دهد و چه 
بسا ممکن است با توقیف موتورسیکلت 
این فرد به سمت انجام اقدامات خلاف یا 
رفتارهای هنجارشکنانه برود. از طرف 
دیگر توقیف موتورسیکلت چنین فردی 
نیز تنش بین این افــراد و پلیس را هم 

افزایش می دهد.
وی ادامــه داد: پس منطقی اســت که 
باید راهکاری با پیامــد کمتر، تنش و 
چالش کمتر و در عین حال اثربخشــی 
بیشــتر را جایگزین کــرد که من فکر 
می کنــم طرح موتوریــار دارای چنین 
ویژگی هایی اســت. در واقع در اجرای 
موتوریار، فرد متخلف ساعاتی با پلیس 
همراه شده و در این مدت افرادی مانند 

خودش را از منظر یک پلیس می بیند و 
همین موضوع قدرت آموزشــی بالایی 
دارد. علاوه بــر آن فرد متخلف متوجه 
ســختی کار مأموران پلیس راهنمایی 
و رانندگی نیز خواهد شــد.این مدرس 
دانشــگاه درباره اقداماتی که لازم است 
در مورد موتوریار انجام شــود، گفت: 
متأسفانه تبلیغات و اطلاع رسانی خوبی 
در مــورد »موتوریار« صورت نگرفت. 
ببینید بــرای اجرای یک طرح ترافیکی 
لازم است چندبار بیشتر از آنچه که در 
اجرا انرژی صرف می شــود در حوزه 
اطلاع رسانی و رســانه انرژی صرف 
شود تا همه مردم از آن مطلع شوند. اما 
الان عمده مردم چیزی درباره موتوریار 
پیشنهادات  افزود:  دانند.اسماعیلی  نمی 
دیگر این اســت که پلیس برای برخی 
از این موتورسیکلت سواران دوره های 
آموزشی هم برگزار کند. یعنی علاوه بر 
پوشیدن کاور موتوریار و مشارکت در 
تسهیل ترافیک، ماموران از فرد متخلف 
بخواهند کــه در بازه زمانی معینی برای 
فراگیری آموزش های بیشتر در برخی 
دوره ها حاضر شــود، حتی می توان این 
دوره های آموزشــی را در همان محل 
هم برگزار کرد و در پایان هم بهتر است 
یک بروشور آموزشی از قوانین مربوط 
به موتورسیکلت به این افراد داده شود.

رییس پیشــین پلیس راه کشور درباره 
اجرای طرح مشــابه »موتوریار« برای 
خودروهای ســواری نیز تحت عنوان 
خودرویار نیز اظهارکرد: چندان با اسم 
آن کاری ندارم و می تواند انتخاب دیگری 
برای نامش داشــت. اما به طورکلی من 
 با مجــازات های اجتماعــی به جای

 مجازات های مالی و ریالی موافقم. این 
مجازات ها بسیار تاثیرگذار است و در 
کشورهای بســیاری اجرا می شود.وی 
ادامه داد: در مورد خودروهای سواری 
نیــز می توان این طــرح را به صورت 
پایلوت برای چند تخلف که ریســک 
بالایی دارنــد، اجرا کــرد و رانندگان 
پرخطر بیایند و به این شــکل مجازات 
شــوند. یا مثلا در جاده ها از رانندگان 
پرخطر خواسته شود که برای ساعاتی در 
کنار ماموران پلیس راه حاضر بوده و هم 
مشکلات و سختی کار ماموران پلیس 
راه را از نزدیک ببینند و هم رفتار خود 
را در دیگــر راننده های پرخطر دیده و 
خــود را اصلاح کنند. همچنین می توان 
مجازات ها و محرومیت های اجتماعی 
دیگری را نیز برای ایــن افراد در نظر 
گرفت.اسماعیلی در پایان ابراز امیدواری 
کرد که اجرای طرح »موتوریار« همچنان 
تداوم داشته و با گذشت زمان به سمت 

کارایی بیشتر برود.

پیشنهاد مجازات
 و محرومیت اجتماعی

 برای رانندگان متخلف 

ســرویس حوادث// فرمانده یگان حفاظت بنــادر و دریانوردی پلیس 
پیشگیری فرماندهی انتظامی جمهوری اســلامی ایران از دستگیری دو 

قاچاقچی دربندر شهید رجایی هرمزگان خبر داد.
به گزارش خبرنگار دریا، سرهنگ »جعفر اطمانی« در خصوص جزئیات این خبر 
اظهار داشت: مأموران یگان حفاظت بندر شهید رجایی حین انجام وظیفه و کنترل 
ترددهای انجام شده به یک دستگاه موتورسیکلت با دو راکب مشکوک می شوند.
وی افزود: راکبان موتورســیکلت بدون توجه به فرمان ایست مأموران سریعاً از 

محل متواری می شــوند که پس از تعقیب و گریز موتورســیکلت متوقف و در 
بازرسی به عمل آمده ۱9 کیلوگرم مواد مخدر از نوع تریاک که در کوله پشتی یکی 
از راکبان جاســاز شده بود، کشف شد.سرهنگ اطمانی با بیان اینکه در این رابطه 
۲ نفر دستگیر و برای سیر مراحل قضائی به دادسرای عمومی و انقلاب شهرستان 
بندرعباس ارجاع شدند، خاطرنشان کرد: مأموران یگان حفاظت سازمان بنادر و 
دریانوردی در راســتای برخورد با سوداگران مرگ و مبارزه بی امان با این پدیده 

شوم از هیچ تلاش و کوششی دریغ نخواهند کرد.

ســرویس حوادث// مرد زندانی که از 7 سال قبل 
با افشــای راز جنایتش از سوی همسر سابق خود 
در انتظار اجرای حکــم قصاص مانده بود از قضات 

خواست تکلیف پرونده او را مشخص کنند.
رســیدگی به این پرونده از سال 93 با گزارش زنی علیه 
همســر سابقش شروع شــد. این زن مدعی شد همسر 
ســابقش به نام ناصر چند سال قبل مردی را در شهریار 
کشته و جسدش را به داخل چاه خانه انداخته است اما 
از ترس جانش حرفی نزده است تا اینکه بعد از جدایی 

تصمیم به افشای  این راز گرفته است.
به این ترتیب ناصر دستگیر شد، اما گفت همسر سابقش 
به خاطر انتقام گیری چنیــن موضوعی را مطرح کرده 
است. با این حال دختر متهم با تأیید حرف های مادرش 
عنوان کرد: پدرم مرد خشنی است و من هم با وجودی که 
می دانستم مرتکب جنایت شده اما از ترس جانم سکوت 
کردم. پدرم همیشه در دعواهایش مادرم را تهدید می کرد.

در ادامه ناصر دوباره بازجویی شد که این بار گفت: من 

سجاد را کشته ام؛ ما  سال ها با هم دوست و در یک بنگاه 
همکار بودیم. تا اینکه متوجه شدم به همسرم نظر دارد و 
به همین خاطر با کمک برادرم او را کشتیم؛ با این اعتراف، 
مأموران برادر ناصر را نیز بازداشت کردند اما بازجویی از 
او نشان داد که متهم دروغ گفته و برادرش هیچ دخالتی 

در قتل نداشته است.
 بعد از آن متهــم در اظهارات جدیدش عنوان کرد که با 
همدستی همسر سابقش سجاد را کشته اند که تحقیقات 
و بازجویی مأموران نشــان داد متهم باز هم دروغ گفته 
و همســر سابق متهم گفت: مقتول مرد محترمی بود و به 

من نظر نداشت.
در ادامه خانواده مقتول برای متهم درخواســت قصاص 

کردند و وی به قصاص محکوم شد.
مدتــی بعد برای ناصر وقت اجرای حکم تعیین شــد و 
او پــای چوبه دار رفت. در جلســه اجرای حکم بعد از 
درخواست های متهم، اولیای  دم پذیرفتند در ازای دریافت 
مبلغی پول و اسناد چند قطعه  زمین که از مغازه مقتول به 

سرقت رفته بود، گذشت کنند.
ناصر با قبول تهیه پول مدعی شــد از اسناد سرقت شده 
خبــری ندارد. با این حال اولیای  دم  دیگر اجرای حکم 
را پیگیری نکردند، تا اینکه متهم بعد از  7 ســال که در 
حبس بود، با ارســال نامه ای به دادگاه، خواستار اعمال 
ماده 4۲9 قانون مجازات اسلامی شد. او گفت سال هاست 
در زندان بلاتکلیف هستم و از قضات می خواهم تکلیف 

من را روشن کنند.
در جلسه رسیدگی به این درخواست، تعدادی از اولیای 
دم حاضر شدند و عنوان کردند که اگر متهم اسناد سرقتی 
را به ما بدهد، از شکایت مان صرف نظر می کنیم در غیر 
این صورت تقاضای اجرای حکم قصاص داریم،سپس 
متهم بــه جایگاه رفت و گفت: مــن نمی دانم آنها دقیقاً 
چه می خواهند، اگــر رضایت نمی دهند حاضرم اعدامم 

کنید،چون از بلاتکلیفی خسته شده ام.
بعد از گفته های متهم، قضات برای صدور رأی وارد شور 

شدند.

7 سال بلاتکلیفی قاتل به خاطر اسناد گمشده مقتول

سرویس حوادث// خواستگار عصبانی که پس از شــنیدن جواب منفی از خانواده 
عروس 1۰ خودرو را تخریب کرده بود، دستگیر شد.

در پی تخریب ۱۰دستگاه خودرو در یک محل طی ۲ روز در محدوده شهرری، با توجه به حساسیت 
موضوع و ایجاد رعب و وحشت برای شهروندان، شناسایی و دستگیری عاملان این تخریب در دستور 
کار عوامل پلیس امنیت این فرماندهی و تیم عملیاتی کلانتری ۱3۱شهرری قرار گرفت و با رصدهای 
میدانی و تحقیقات تخصصی هویت عامل اصلی تخریب ها و محل آن شناسایی شد.سرهنگ دوستعلی 
جلیلیان فرمانده انتظامی شهرستان ری در این باره گفت: پس از هماهنگی های قضایی متهم را دستگیر 
و به پلیس امنیت این فرماندهی انتقال دادند که وی در بازجویی ها انگیزه خود را از تخریب خودروها 
عصبانیت ناشــی از شنیدن جواب رد به درخواســت ازدواجش از سوی خانواده عروس که ساکن آن 
محله بودند اعلام کرد.پس از دریافت شکایت شاکیان و پایان تحقیقات، متهم تحویل مرجع قضایی شد.

تخریب ۱0 خودرو  از  سوی  خواستگار شکست خورده

آگهی حصر وراثت
 احتراما مفروض می دارد خواهان عیسی درویشان فرزند محمد با هویت 
کامل به این شورا مراجعه نموده و اشعار داشتند شادروان محمد درویشان 
فرزند عبدالرحمان به تاریخ 1396/7/3به رحمت ایزدی پیوست  وراث 

وی در زمان فوت عبارت اند از : 
1- حلیمه بحری فرزند محمد متولد 1338/1/2 به شــماره شناسنامه 2 

همسر مرحوم 
2- یاسین درویشان فرزند محمد متولد 1372/3/21 به شماره شناسنامه 76 فرزند مرحوم 
3- عیسی درویشان فرزند محمد متولد 1366/11/1 به شماره شناسنامه 77 فرزند مرحوم 
4- عبدالله درویشان فرزند محمد متولد 1356/8/9 به شماره شناسنامه 523 فرزند مرحوم 

5- فاطمه درویشان فرزند مرحوم متولد 1353/3/1 به شماره شناسنامه 6 موالید فرزند مرحوم 
6- ماریه درویشان فرزند محمد متولد 1368/6/1 به شماره شناسنامه 4700004789 فرزند مرحوم 

7 - علی درویشان فرزند محمد متولد 1369/8/7 به شماره شناسنامه 1811فرزند مرحوم 
8- عبدالرحمن درویشان فرزند محمد متولد 1353/4/1 به شماره شناسنامه 5 فرزند مرحوم 

9- مریم درویشان فرزند محمد متولد 1377/11/6 به شماره شناسنامه 4700074949 فرزند مرحوم 
10- عزیزه درویشان فرزند محمد متولد 1355/1/1 به شماره شناسنامه 31 فرزند مرحوم  و دیگر 

وارثی ندارد.
حامد کامران

 شورای حل اختلاف شعبه 3 پارسیان

قوه قضائیه 
دادگستری جمهور ی اسلامی ایران

ن سند مالکیت   آگهی فقدا
نظر به اینکه آقای آرمان آرایش فرزند ماید به استناد دو فقره استشهادیه 
محلی بوارده شماره 140002155738000898 مورخ 1400/09/17 
مدعیست که سند مالکیت ششدانگ یکدستگاه آپارتمان قطعه دوم 
تفکیکی به مساحت 179/46 متر مربع تحت پلاک ثبتی 890 فرعی 
از 3376- اصلی ، مفروز و مجزا شده از 147 فرعی از اصلی مذکور 
، واقع در بخش 01 ناحیه 1 بندرعباس بشماره چاپی 913981 سری 

ج /98 با شماره دفتر املاک الکترونیکی 139920323136004844 بنام آرمان آرایش فرزند ماید 
شماره شناسنامه 3380941786 صادره از بندر عباس ثبت و سند مالکیت صادر و تسلیم گردید 
که به علت جا به جایی مفقود گردیده تقاضای صدور سند مالکیت المثنی نموده ، لذا استناد ماده 
120 آئین نامه اصلاحی و تبصره ذیل آن بدینوسیله اعلام می شود هر کس مدعی انجام معامله 
نسبت به پلاک مذکور و وجود اصل سند مالکیت در نزد خود می باشد بایستی از تاریخ انتشار 
آگهی ظرف مدت 10 روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این اداره تسلیم و 

رسید اخذ نماید در غیر این صورت وفق مقررات اقدام می گردد . 
تاریخ انتشار : 09/30/ 1400         

  1400/501 م/الف 
ابوالحسن دستوری

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک بندرعباس                                                                                                                       

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک هرمزگان

کلاهبرداری
 جشنواره های شب یلدا
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سال بیست و یکم شماره 3776

شهرستان

فرمانداربندرخمیر خبر داد

تسریع  در روند درخواست متقاضیان نمایندگی گاز در بندرخمیر
 امین درساره سرویس شهرستان// فرماندار بندرخمیر گفت: با توجه به 
کمبود گاز مایع در شهرستان طی هفته گذشته، شرکت پخش فرآورده های 
نفتی ،ضمن تامین گاز مایع شهرستان، نظارت دقیقی بر عاملین توزیع گاز 
مایع در شهرستان داشته باشد.به گزارش خبرنگار دریا، میرهاشم خواستار 
در جلسه کارگروه تنظیم بازار شهرستان بندرخمیر که با حضور نمایندگان 
شــرکت پخش فرآورده های نفتی برگزار شد با اشاره به گلایه برخی مردم 
درباره کمبود گاز مایع و نحوه توزیع آن در  بندرخمیر، اظهار داشــت: در 
حال حاضر کمبودهایی در زمینه تامین گاز مایع در شهرســتان وجود دارد 
اما مشکل اصلی در نحوه توزیع آن است که از شرکت مادر انتظار می رود 
به عنوان متولی امر، این مشکل در شهرستان را برطرف کند.وی در ادامه از 
بخشداران خواست در راستای رفع مشکل مردم، به صورت میدانی موضوع 
گاز مایع در شهرستان را بررســی و نتایج آن را به فرمانداری اعلام کنند.

اداره صنعت، معدن و تجارت شهرســتان نیز بر روند توزیع و مدیریت آن 
نظارت داشته باشــد.وی ادامه داد:با توجه به اینکه دو شرکت ایران پرسی 
و پارس، گاز مایع شهرســتان را تامین می کنند روند درخواست متقاضیان 
نمایندگی جدید توزیع کپســول گاز مایع در شهرستان را تسهیل و تسریع 
کنند.فرماندار همچنین از نمایندگان شرکت پخش فرآورده های نفتی خواست 
مشکل سامانه ای ثبت نام سیلندر گاز مایع را بررسی و رفع نمایند تا مردم 
در فرآیند ثبت نام این طرح ملی با مشــکل مواجه نشوند.این مقام مسئول 
در ادامه همچنین از جهاد کشاورزی خواست با توجه به قانون جدید انتزاع 
کالای اساسی از ســوی معاون اقتصادی رئیس جمهوری که بر اساس آن 
مسئولیت بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی و خوراکی ها به طور کامل در 
اختیار وزارت جهاد کشاورزی قرار گرفته است ،جهاد کشاورزی شهرستان 
نیز نسبت به بازرسی و نظارت بر واحدهای صنفی عرضه کننده مواد غذایی 

اقدام و با متخلفان برخورد کند.

بهره برداری از مدرسه استثنایی »کوشش«
روستای حسنلنگی

 سعیده دبیری نژاد سرویس شهرستان //  با حضور حسینی معاون وزیر 
و رئیس سازمان آموزش وپرورش اســتثنایی کشور، مرادی نماینده مردم 
هرمزگان درمجلس شورای اســلامی، هاشمی مدیرکل نوسازی مدارس و 
بیت اللهی مدیرکل آموزش وپرورش هرمزگان مدرسه استثنایی »کوشش« 
روستای حسنلنگی از توابع بخش شمیل اســتان هرمزگان به بهره برداری 
رســید. به گزارش خبرنگار دریا؛ مدیرکل نوسازی مدارس هرمزگان اظهار 
کرد: مدرسه استثنایی »کوشش« روستای حسنلنگی با زیربنای ۱۱۰مترمربع 
درقالب سه کلاس درس با تجهیزات کامل به همراه دیوار و محوطه می باشد.
گفتنی اســت؛ مدرسه مذکور با اعتبار یک میلیارد و پانصد میلیون تومان از 
محل اعتبارات استانی احداث شــده است.این گزارش همچنین می افزاید: 
سید جواد حسینی معاون وزیر آموزش و پرورش و رئیس سازمان آموزش 
و پرورش اســتثنایی در این سفراز مرکز آموزشی استثنایی دخترانه امید نیز 
بازدید کرده و ضمن دیدار با معلمین این مجتمع آموزشی و بازدید از نمایشگاه 
دائمی آثار دانش آموزان در جریان روند آموزش حضوری این مجتمع قرار 

گرفت.

خبری

  آگهی تغییرات

  آگهی تغییرات

شرکت کشاورزی مرغداران جوان میناب شرکت تعاونی به 
شــماره ثبت 1185 و شناسه ملی 10800040604 به استناد 
صورتجلســه هیئت مدیره مورخ 1399/05/01 که طی نامه 
شماره 184/445مورخ 99/5/7 به تایید اداره تعاون روستایی 
شهرستان میناب رسیده اســت تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
سمت اعضاء هیئت مدیره به قرار ذیل تعیین گردیدند: آقای 
ابراهیم غفوری عباسی به شماره ملی 3420893388 به سمت 

رئیس هیئت مدیره آقای عباس گلزاری به شماره ملی 3421967318 به سمت نایب رئیس 
هیئت مدیره آقای ذبیح اله هرمزی به شماره ملی 3421991278 به سمت منشی هیئت مدیره 
آقای اسماعیل غفوری عباسی به شــماره ملی 3422268820 به سمت عضو هیئت مدیره 
آقای حســن اسمعیلی نژاد به شماره ملی 3422261011 به سمت عضو هیئت مدیره آقای 
امیرمحمد هرمزی شماره ملی 3410306951 به سمت عضو هیئت مدیره ) عضو علی البدل 
( آقای محمدرضا گلزاری به شماره ملی 3410167226 به سمت عضو هیئت مدیره ) عضو 
علی البدل ( - آقای حســین اسمعیل نژاد به شماره ملی 3421077975 به سمت مدیرعامل 
) خارج از اعضای هیئت مدیره ( برای مدت دو سال انتخاب گردیدند . - کلیه اسنادواوراق 
بهادار وتعهدآور شــرکت از قبیل چک،سفته ،برات،قراردادهاوعقود اسلامی با امضاء رئیس 
 هیات مدیره و در غیاب ایشان نائب رئیس هیات مدیره و مدیرعامل همراه بامهر شرکت معتبر

 می باشد.  شناسه آگهی )1245985(
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان هرمزگان

 مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری میناب 

شرکت کشــاورزی مرغداران جوان میناب شرکت تعاونی 
به شــماره ثبت 1185 و شناســه ملــی 10800040604 به 
استناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی ســالیانه مورخ 
1399/05/01که طی نامه شــماره 184/445 مورخ 99/5/7 
به تایید اداره تعاون روستایی شهرستان میناب رسیده است 
تصمیمات ذیل اتخاذ شد : - اعضاء هیئت مدیره برای مدت 
سه سال به قرار ذیل انتخاب گردیدند: آقای ابراهیم غفوری 

عباسی به شــماره ملی 3420893388 آقای عباس گلزاری به شــماره ملی 3421967318 
آقای ذبیح اله هرمزی به شماره ملی 3421991278 آقای اسماعیل غفوری عباسی به شماره 
ملی 3422268820 آقای حسن اسمعیلی نژاد به شماره ملی 3422261011 آقای امیرمحمد 
هرمزی شماره ملی 3410306951 ) عضو علی البدل ( آقای محمدرضا گلزاری به شماره ملی 
3410167226 ) عضو علی البدل ( - آقای جواد اسمعیلی نژاد به شماره ملی 3421980144 
به سمت بازرس اصلی و آقای خلیل غفوری عباسی به شماره ملی 3410184406 به سمت 

بازرس علی البدل برای مدت یک سال مالی انتخاب گردیدند. شناسه اگهی )1245986(
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان هرمزگان

 مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری میناب

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک هرمزگان

قوه قضائیه 
سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 

اداره کل ثبت اسناد و املاک هرمزگان

پلاک صید ماهی و میگو شــناور صیادی به شماره ثبت 
3/۱22۶۶ به شــماره پلاک                      به مالکیت احمد 

حیدری مفقود گردیده است و از درجه اعتبار ساقط  می باشد

مفقودی

پلاک  صید ماهی و میگو به شماره                          مربوط به 

شناور لنچ صیادی به شماره ثبت 3/۶۶03 به مالکیت حبیب 
پسند مفقود گردیده است و از درجه اعتبار ساقط می باشد

مفقودی

پروانه کســب به شــماره ۱2/۱0۶/448 به تاریخ صدور 
 ۱390/8/4 و تاریــخ انقضــای ۱400/8/4 بــه نــام
  عیســی جعفری مربوط به اتحادیه  صنف فروشــندگان

 لوازم التحریــر و کتاب، روزنامــه و محصولات فرهنگی 
رسته واحد صنفی خرده فروشی نشــریات ادواری)نواب( 
 به نشــانی بندرعباس- آزادگان- بلوار نواب روبروی بنیاد

 مفقود گردیده است و از درجه اعتبار ساقط می باشد

قسمت سوم
عروسی های قدیم در شهر جناح دارای مقدمات 
 زیادی بود و مــردم به صــورت داوطلبانه به
 شکل های متعدد به فردی که عروسی می گرفت 
کمک می کردند. برخی موارد کمک ها به صورت 
نقدی بود و در بســیاری از موارد افراد با جمع 
کردن هیزم، آوردن آب، پختن و پخش خوراک، 
درست کردن دســتمال برای رقاصان و غیره به 

عروسی کمک می کردند.
 وقتی در جناح قدیم مراسم برگزار می گردید.تمام 
شهر در موقعیت شادی و عروسی قرار می گرفت 
و چون بیشــتر مردم اقوام همدیگر بودند، همگی 
در عروسی ها دعوت بودند. مهم ترین بخشی که 
در مراسم عروسی هزینه بر بوده تهیه مواد غذایی 
برای عروسی بود. طبق سنت و عرف شهر جناح 
و جنوب ایران، خانواده ی داماد موظف بود تمامی 
مواد و اقلام لازم برای عروسی را هم برای  خانه 
ی خویش وهم برای خانه ی عروس، تهیه نمایند. 
که دقیقاً یک یا دو هفته پیش از شــروع عروسی، 
توســط داماد و چند نفر از همراهانش اقلامی از 
وسایل و مواد غذایی از قبیل برنج،  شکر، روغن، 
حبوبات، قند و... گرفته تا شــربت و وسایل مورد 
نیاز ادویه، شــکلات، حلوا و کبریــت و.... که به 
عنوان خواروبار عروسی مطرح بود و به قولی مواد 
غذایی که در عروسی در خانه ی عروس لازم بود، 
شبانه و با مراسمی خودمانی به منزل عروس انتقال 
داده می شــد. در حال حاضر غذا را یکجا برای 
خانواده عروس و داماد می پزند و بعد به صورت 
آماده شده به خانواده عروس تحویل می دهند تا 
نیازی به دادن پخت و پز در خانه عروس نباشد. 
در خانه ی عروس هم با پاشیدن بادام و شکلات 
بر روی خواروبار و افرادی که حامل آن می باشند  
به اســتقبال خواروبار رفته و اقلام خوار وبار را 

تحویل می گیرند. 
مقدار اقلام خوراکی را بــه میزان برآوردی که از 
 میهمانــان و مدعوین می شــد، تهیه و خریداری 
مــی نمودند. پس از تحویل خوار و بار، از فردای 
آن روز مادر عروس از همسایگان خویش دعوت 
مــی نمود تا بعد از ظهر ها گرد هم آیند و به تمیز 
نمودن برنج و حبوبات و..... بپردازند. وسایل ادویه، 
 شــامل فلفل سیاه  و گشــنیز و زیره و... را تمیز

 می نمودند و می شستند و پس از خشک نمودن 

آن ها در زیر نور آفتاب و هوای آزاد، آسیاب می 
نمودند و با اضافه کردن آنها با هم ادویه ای خوشبو 
 درســت می کردند که در غذای عروسی استفاده

 می شد. 
تمیز نمودن اقــلام خوراکی حال و هوای خاصی 
 داشــت که زنان هــر بعداز ظهر دور ســینی ها

  می نشســتند وعلاوه بر کار از هر دری ســخن 
مــی گفتند و اوقات خوشــی را در کنار همدیگر 
سپری می نمودند. مادر عروس موقع انجام کار بر 
سر آنان شکلات و بادام می ریخت و بعد از اتمام 
کار از همه پذیرایی می نمود تا زنان و همسایگان 
روز آینده با طیب خاطر بار دیگر جهت همیاری 
به منزل عــروس مراجعه نموده و به مادر عروس 

کمک کنند. 
در خانــه ی داماد هم دقیقاً چنین روالی بر پا بود 
و همکاری ها و همیاری های جالبی را بین افراد 
در این امر وجود داشــت. با وجود گذشت زمان 
هنوز هم بســیاری از رسومات در شهر جناح در 
این زمینه اجرا می شــود و اگر هــم نزدیکان از 
هم کدورتی در دل داشــته باشند، درایام عروسی 
کــدورت ها را فراموش کرده و خانواده عروس و 
داماد با دعوت از آن ها جهت همکاری و همیاری، 
اختلافات را به پایان می رســانند. در واقع مراسم 
هایی چون عروسی همگرایی فامیلی را زیاد می 
کنند. غذای عروسی، شیوه تهیه، مقدار تهیه و نوع 
آن بستگی به توان مالی خانواده داماد و تقاضاهای 
به جا یا نابجای خانواده عــروس دارد. اما روال 
کلی به این صورت است که وقتی  اقلام خوراکی 
تمیز و آماده گردید. درجای مناسب قرارمی گیرد، 
تا زمانی که آشپز تعیین شده برای طبخ غذای روز 
عروســی،  برای بررسی اقلام موجود می آید و با 
برآوردی که از میهمانان می نماید،  لیست موادی 
که لازم دارد را در اختیار خانواده ی داماد قرار می 
دهد تا به همان مقدار خواسته شده اقلام خواروبار 

در اختیار آشپز قرار داده شود.
 معمولًا در کوچه یا محلی کنار منزل چندین اجاق 
آتش به تعداد قابلمه های طبخ غذا  مهیا می گردد 
و تمامی چیزهای لازم را آماده می نمایند تا آشپز 
بدون هیچ مشکلی مسئولیت طبخ غذا و تحویل به 

موقع آن به صاحبخانه را انجام رساند. 
طبخ شــام و ناهار عروسی بر عهده ی آشپز است 
وی برای رســیدن به این هدف افــراد زیادی از 
زنان و مردان که با جنب وجوشی جالب و وصف 
ناشدنی در تلاش و تکاپو هستند، را به کمک می 
طلبد تا به موقع غذای سفارش داده شده را تحویل 
دهد و به خوبــی از عهده کار بر آید. همکاری و 

همیاری که در زمان طبخ غذا وجود دارد در نوع 
خود جالب توجه اســت و برخی از خانواده ها، 
چه زن و چه مرد آن همیشه به عنوان نیروی کار 
به عروسی ها کمک می کنند. شاید هم مبالغی از 
طرف خانواده عروس یا داماد به آن ها داده شود، 
ولی بیشتر کمک کنندگان از اقوام و دوستان هستند 
که مبلغی را دریافت نمی کنند و با فرا رسیدن زمان 
عروسی فرزندان آن ها، خانواده های کمک شده 

در عروسی به آن ها کمک می کنند.
  در حــال حاضر در کنار رســوم فــوق، برخی

 خانواده ها در رستوران از میهمانان پذیرایی می 
کنند و یا غذای آماده شده در رستوران را به مهمان 
ها در عروسی می دهند. به همین دلیل این مباحث 
مرقــوم می گردد تا مطالعه کننــدگان در جریان 
رسومات ازدواج در قدیم و جدید قرار گیرند. اما 
چون عروسی ها چند روز ادامه دارد و برای تهیه 
مقدمات عروسی به نزدیکان غذا داده می شود، 
بنابراین یک نفر در تمام این مدت کار آشپزی را 
برعهده داشــته و بقیه به او کمک می کنند. یک 
نفر هم در عروســی های قدیم مسئول چای و 
قلیان بود و مداوم کتری های بزرگ چایی روی 
آتش قرار داشــت. در گذشته بیشتر از چوب و 

ذغال برای درست کردن چای استفاده می شد و 
برای قلیان نیز نیاز به ذغال بود. در حال حاضر 
چای را بر روی اجاق در وســط حیاط درست 
می کنند. چند روز پیش از مراسم عروسی خانه 
پدر عروس و پدر داماد تقریبا شلوغ بوده و همه 
برای تهیه مقدمات عروسی به این دو خانه رفت 
و آمد دارند. خیلان که به آن زن گردون هم می 
گویند،  جانب مادر عــروس یا مادر داماد و به 
نیابت از آنان ماموریت دارند که به در تک تک 
منازل بروند و مردم شــهر را به ضیافت عروسی 
دعوت نمایند. یک خیلان ممکن اســت خاله یا 
عمه یا همســایه و خانمی که نسبت نزدیکی با 

عروس یا داماد دارد و یا اینکه داوطلب این امر 
می شود، باشد و بیشتر از زنان جوانتر نیز در این 
امر استفاده می شــود. به طوری که با پوشیدن 
لباس و چادر محلی شیک و مرتب به درب خانه 
ها مراجعه می نمایند و بیان می کنند، مادر داماد 
یا مادر عروس ســلام رسانده و گفته که از فلان 
شب تا فلان شب برای عروسی تشریف بیاورید 
و بعد مراســمات بعدی را که درچه شب هایی 
برگزار می شــود را نیز اعلام می نماید و تاکید 
می کنند که حتماً در مراسم حضور داشته باشند. 
 خیلان ها در گذشــته به صورت دســته جمعی
 می رفتند و خیلان های عروس و داماد متفاوت 
بودند. آن ها تلاش داشتند تمام خانه های جناح 
قدیــم را بروند و اگر خانه های قفل بود، پارچه 
ای سبز بر قفل درب می بستند تا نشان دهند که 
به آن خانه رفته و درب قفل بوده است. صاحب 
خانه هایی که قفل بودند به محض برگشــت به 
خانه متوجه آمدن خیلان شده و در عروسی ها 
مشارکت می کردند و علاوه بر آن خیلان ها به 
همسایه خانه هایی که قفل هستند، می گویند که 
به فلانی هم بگویید به عروسی تشریف بیاورند. 

مردم جناح در زمانی که می دیدند خیلان ها به 
صورت دســته جمعی در شهر حرکت می کنند، 
متوجه می شــدند که عروسی است. چند نفر از 
مردهای شــهر که افرادی خوشــرو و پر تلاش 
بودند هم به خانه های جنــاح رفته و مردان و 
افراد ذکور خانه را به عروسی دعوت می کردند.   
 امــا امروزه این رســم که کم کــم  در حال از 
دست رفتن اســت، دعوت ها به صورت تلفنی 
و کارت دعوت صورت می پذیرد. با وجود این 
اقوام نزدیک هنوز به صورت مراجعه حضوری 
دعوت می شوند. خیلان ها باز هم نقش خود را 
برای دعوت مردم ایفا می نمایند. جنب وجوش 
عروســی های قدیم که در جناح و شهرســتان 
بستک به آن داوات می گفتند، در نوع خود مثال 
زدنی بود و همواره مردم منتظر بودند در شهرشان 
شادی و نشاط و داوات باشد و معمولا نزدیکان 
در شب های عروسی تا پاسی از شب بیدار بودند 
و موسیقی و سر و صدا از خانه عروس و داماد 
شنیده می شد. در نوشتار بعدی تلاش می گردد 
به دیگر جنبه های مراسم عروسی در شهر جناح 

پرداخته شود.

مفقودی

آداب و رسوم عروسی در شهر جناح
دکترمحمد حسن نیا / دریا

        gmail.comM.hassannia1354

,,
در واقع مراسم هایی چون عروسی 
همگرایی فامیلی را زیاد می کنند.
غذای عروسی، شیوه تهیه، مقدار 
تهیــه و نوع آن بســتگی به توان 
مالی خانواده داماد و تقاضاهای به 

جا یا نابجای خانواده عروس دارد

ســعیده دبیــری نژاد ســرویس 
شهرســتان// با حضور حســینی 
معاون وزیر و رئیس سازمان آموزش 
وپرورش اســتثنایی کشور، مرادی 
نماینده مــردم هرمزگان درمجلس 
شورای اســلامی، هاشمی مدیرکل 
اللهی  بیــت  و  مدارس  نوســازی 
هرمزگان  وپرورش  آموزش  مدیرکل 
چمران  شــهید  استثنایی  مدرسه 
 روستای بستانو از توابع بندرعباس به 

بهره برداری رسید.
مدیرکل  دریا،  به گزارش خبرنــگار 
نوســازی مدارس هرمــزگان در این 
آیین اظهار کرد: مدرســه اســتثنایی 

شهید چمران روستای بستانو از توابع 
بندرعباس با زیربنــای ۱۱۰مترمربع 
درقالب ســه کلاس درس باتجهیزات 
کامل به همراه دیــوار و محوطه می 
باشد.گفتنی اســت؛ مدرسه مذکور با 
اعتبار یک میلیاردوپانصدمیلیون تومان 
از محل اعتبارات استانی احداث شده 
اســت.این گزارش می افزاید: پایگاه 
آموزش مجازی و اســتودیوی تولید 
محتوای ویژه دانش آموزان استثنایی 
در مدرســه پیش حرفــه ای امیدوار 
 ناحیــه دو بندرعبــاس نیز با حضور 
سید جواد حسینی معاون وزیر آموزش 

و پرورش افتتاح شد.

مدرسه استثنایی شهید چمران روستای بستانو
 به بهره برداری رسید

 ۱5-ب3۱-م 
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 آتش از بین برنده مواد آلی خاک می باشد ، بجای آتش زدن پسماندهای 
کشاورزی آنها را دفن کنیم 

روابط عمومی اداره کل
منابع طبیعی و آبخیزداری هرمزگان

هم استانی های عزیز ، کشاورزان و مرتعداران گرامی برای جلوگیری از آتش سوزی جنگل ها و مراتع یادمان باشد :



پاسخ به چند پرسش درباره تزریق دُز سوم واکسن کرونا به متولدین 1۳۴۰ و ماقبل

سرویس سلامت // گروهی از محققان اخیراً این فرضیه را مطرح کردند 
که پاسخ های ایمنی پیچیده به ویروس کرونا ممکن است اثرات طولانی 

مدت این بیماری حتی پس از بهبودی را توضیح دهد.
محققان در تــازه ترین تحقیقــات خود به 
ایــن نتیجه رســیده اند که مکانیســم های 
ایمونولوژیک و یا فرآیند تاثیرگذاری سیستم 
ایمنی بدن ممکن اســت منجــر به عوارض 
جانبی نادر و جدی واکســن کرونا شود.در 
یک مقاله اخیر که در مجله پزشکی نیوانگلند 
منتشر شد، دو دانشمند به نام های  ویلیام جی 
مورفی و دان ال. لونگو توضیح می دهند که 
چگونه خودایمنی ممکن اســت اولا باعث 
طولانی شدن عوارض به جای مانده از کرونا 
شــود و ثانیا عوارض نادری پس از تزریق 

واکسن کرونا به وجود بیاورد.
خودایمنی چیست؟

وقتی بدن ما در معــرض یک ویروس  یا هر عفونت دیگری قرار می گیرد، 
سیستم ایمنی بدن ما پروتئین ها و سایر مولکول های روی ویروس مهاجم را 
به عنوان چیزی تشخیص می دهد که در واقع جزئی از »ما« نیست.  دانشمندان 
از این به عنوان یک آنتی ژن یاد می کنند.در واقع سیستم ایمنی خود را برای 
حمله بــه آن آنتی ژن تقویت می کند. در ادامه این سیســتم ایمنی در برابر 

مهاجمان عفونی مانند ویروس کرونا عملیات خنثی سازی را آغاز می کند.
 هنگامی که از آنتی بادی ها برای حمله به پروتئین مهاجم ویروســی استفاده

 می شود، بخش هایی از این کمپلکس های آنتی بادی-آنتی ژن خنثی کننده 
نیز می توانند توســط بدن ما به عنوان  موجودی مزاحم و بیگانه دیده شوند. 
بدن انســان  همچنین قادر است آنتی  بادی  های ثانویه به نام آنتی  بادی  های 

»ضد ایدیوتایپ« تشکیل دهد.
آنتی بادی های ضد ایدیوتایپ

هدف از آنتی بادی های ضد ایدیوتایپ چیست؟ سیستم ایمنی عملکردهای 
مشــخصی از خود نشــان می دهد. پس از اینکه به محض ورود ویروس به 
بدن ، سیستم ایمنی نخستین واکنش اولیه را نشان می دهد سپس وارد مرحله 

دوم می شــود، یعنی اینکه سعی می کند پاسخ های خود به ویروس را بهبود 
ببخشد. این فرآیند به عنوان »تنظیم پایین« سیستم ایمنی بدن شناخته می شود.

تولید آنتی بادی ضد ایدیوتایپ یکی از روش های بدن ما برای دســتیابی به 
 کاهش تنظیم است. با این حال، وجود آنتی

 بادی های ضــد ایدیوتایپ می تواند اثرات 
منفی غیر منتظره ای داشــته باشد.اولا، آنها 
می توانند آنتی بادی های پاسخ دهنده اول ما را 
خنثی کننــد بنابراین در توانایی بدن ما برای 
مبارزه با عفونت در صورت تداوم آن اختلال 
ایجاد می کنند.ثانیا آنها می توانند ارگانیســم 
مهاجم اصلی را تقلید کنند و به همان روش به 
سلول های ما متصل شوند. این علائم مشابه 
عفونت را تحریک مــی کند یا باعث حمله 
 ســلول های ایمنی به ســلول های سالم ما 
می شود.مورفی و لونگو گزارش می دهند که این رفتار تقلید شده توسط آنتی 
بادی های ضد ایدیوتایپ قبلًا در مدل هایی مانند اسهال ویروسی در حیوانات 

گاو نشان داده شده است.
پیچیده ترین فرآیند

باید در رابطه با این موضوع کمی ساده تر صحبت کرد، یک فرد کرونا گرفته 
اما بعد از مدتی دوره بیماری را پشت سر می گذارد. اما عوارض ناشی از این 
بیماری همانند ســرفه های مکرر و مشکلات تنفسی آزاردهنده دست از سر 
او برنمی دارند. دلیل عمده این مشکلات عملکرد سیستم ایمنی بدن است که 
هنوز در حال واکنش نشــان دادن است. از سویی این سیستم ایمنی در طول 
بیماری آنچنان واکنش های شــدید و پیچیده ای از خود نشان می دهد که به 
این زودی این عوارض از بین نمی روند.در رابطه با عوارض واکسن نیز همین 
مســئله صادق است. در موارد بسیاری نادری یک فرد که قبلا کرونا گرفته و 
مدتی بعد از بهبودی واکسن می زند دچار عوارضی همچون ناراحتی قلبی می 
شود که این مشکل نیز ریشه در واکنش سیستم ایمنی بدن در مقابل بیماری 
در زمان دوره ابتلا به کرونادارد.اکنون به سوالات زیادی در رابطه با اینکه چرا 
کرونا در برخی افراد عوارض طولانی مدت ایجاد می کند پاسخ داده شده است 

اما گویا تحقیقات بیشتری لازم است.

دلیل کرونای طولانی و عوارض سخت واکسن چیست؟ 

اولین شب  یلدا  // شــب   سرویس سلامت 
سرد زمستان است که از دیدگاه طب سنتی 
خوردن و آشــامیدن خنکی جات برای افراد 
با مزاج ســرد و گرمی جات برای گرم مزاجان 

خیلی توصیه نشده است.
متخصصان به افرادی که در این شب به مهمانی 
می رونــد و شــام می خورند توصیــه می کنند 
شام ســبک تری میل کنند و تدابیری برای رفع 
ســوءهاضمه و مصلحاتی برای پیشــگیری از 
سردی یا گرمی کردن افراد به دنبال مصرف برخی 

خوراکی ها در نظر گرفته شده است.
از نظر طب ســنتی مصرف خنکی جاتی همچون 
هندوانــه، انــار و مرکبات تــرش، برگه هلو و 
زردآلو در این شــب توصیه نشده و در صورت 
مصرف آنها به خصوص در افراد با مزاج ســرد 
که دچار ســردی مزاج با علائمی چون رخوت، 

خــواب  آلودگی و اختلالات گوارشــی 
مانند نفخ معده و روده و... می شــود باید 
 بلافاصله از گرمی جات اســتفاده شــود.

و  برگه هلو  نظیــر  درهم خوری ســردی جاتی 
زردآلو همراه با هندوانه مناســب نیســت و در 
صورت افراط، استفاده از گرمی جاتی مثل چای، 
عرق نعناع، چای دارچین یا زعفران همراه با کمی 
نبات یا عســل به همراه تعدادی هل خردشده یا 
پودر زیره سبز با کمی شکر مفید است. همچنین 
مصرف نمک و گلپر همراه با انار و باقلا از میزان 

سردی آنها می کاهد.
آجیل شــب یلدا برخلاف آجیــل نوروز اغلب 
خام، بدون نمک و از نوع آجیل شــیرین است. 
این آجیل شــامل مغزگردو، پسته، فندق، بادام، 
کشــمش،  مویز،  بادام هنــدی، 
و  توت خشــک 
و  بــوده  تخمه ها 
آن  در 

تکه های لذیذ باسلق دیده می شود.
مغز بــادام  از  اســتفاده  مغزهــا  میــان  در 
و  دارد  کــه  معتدلــی  طبــع   به دلیــل 
پس از آن مصرف پســته، بادام زمینی، فندق و 
گردو توصیه می شود؛ البته گردو نباید به تنهایی 
و به مقــدار زیاد خورده شــود و بهتر اســت 
تازه خوری شود. ناگفته نماند گرم مزاجان در این 
شب حتما از خنکی جات استفاده کنند تا دچار 
علائم گرمی مزاج نظیر غلبه حرارت، خارش و 
تحریک پوست، تلخی دهان، سردرد و بی خوابی 
شبانه نشوند. بسیاری از تنقلات مصرفی در این 
شب پرکالری بوده و ارزش غذایی بالا داشته و اگر 
با فاصله زمانی کوتاه از شام مصرف شود شخص 
دچار سنگینی، سوءهاضمه و عوارض بعدی آن 
خواهد شد.برای پیشگیری از این مشکل، پرهیز 
و رعایت فاصله زمانی مناسب بین مصرف تنقلات 

تا شام بر همه تدابیر مقدم تر است.
در صورت مشکل در هضم غذاهای 
اندکی  از  اســتفاده  سنگین، 
آبغــوره یا آبلیمــو یا کمی 
سرکه رقیق شده در آب جوش 
خنک شده پس از صرف غذا 
البته  بود؛  کمک کننده خواهد 
از صرف شام،  پیاده روی پس 
ماساژ شکم با روغن بادام شیرین یا 
زیتون در جهت عقربه های ساعت 
حول ناف به تقویت هضم و حرکات 
روده و ســهولت دفع کمک خواهد 

کرد.

آموزه  های طب  سنتی در شب  یلدا 

سلامت

طالع بینی
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یزدیاسوجکرمان شیراززاهدانبوشهر اهواز  بندرعباس 

فروردین :
شاید شما نتوانید امروز رفتارهای ناگهانی خود را 
كنترل كنید، اما باید ســرانجام روی این رفتارهای 
خود كار كنید به خاطر اینكه سیاره حاكم شما یعنی 
مریخ با نپتون رویایی با هم هماهنگی پیدا كرده اند. متاســفانه، 
زمانی كه شما از دنیا دست می كشید دیگران ممكن است برنامه ها 
و نقشه های شــما را بچه گانه ببینند. با این وجود، دیدگاه شما 
مهم است و ایده های تان می تواند روی اطرافیان تان تاثیر مثبتی 

بگذارد.
  اردیبهشت :

سیاره حاكم شما امروز تا حدی از خورشید متأثر 
می شود و به خاطر همین ممكن است برایتان مشكل 
باشد كه به آرامش برسید. شما باید از شر افكار و 
خیالات ناراحت كننده خود رها شــوید. اما اجازه هم ندهید كه 
خیالات شما ناشناخته باقی بمانند. اجازه دهید بهترین ایده هایتان 

آشكار شوند و سعی كنید تا آنها را به واقعیت نزدیك كنید.

  خرداد :
شما ممكن است با اعتماد به نفس كار كنید اما واقعا 
نمی دانید كه دارید چكار می كنید. خوشبختانه، به 
سرعت به این موضوع پی می برید و سعی می كنید 
كاری را كه به آن آگاهی دارید دنبال كنید. مواظب باشید؛ اگر به 
زیركی و هوش خود مغرور شــوید زود ضربه می خورید. به این 
فكر كنید كه واقعاً چه كاری درست است. به این تظاهر نكنید كه 

شما یك متخصص و كارشناس هستید.
 

  تیر :
ممكن است شما امروز احساس كنید اگر زمان را 
نگه دارید، با كمی  انعطاف پذیری می توانید دیگران 
را تشــویق كنید كه طبق روش شما عمل كنند. در 
عوض، شما نیاز دارید كه خودتان را سازگار با آنها  كنید حتی 
اگر تغییر كردن شما برایتان دشوار  باشد. خودتان را آماده كنید 
كه اگر فرشــته نگهبان شما سر رســید و خواست به شما یاری 

رساند بله بگویید.

  مرداد :
دوست نزدیك شــما یا یكی از همكلاسی هایتان 
ممكن اســت از آنچه كه امروز می گویید برداشت 
غلطی كند  و وضعیت دشــواری از این سوء تفاهم خود بوجود 
بیاورد. متاسفانه، شما ممكن است خیلی دیرمتوجه این مشكل 
شــوید. زمانی را صرف این كنید كه بفهمید مشكل چیست قبل 
از آنكه موجب بروز رفتارهای دیگری شود، كه زندگی شما را 

سخت و پیچیده تر كند. 

 شهریور :
شــما زمانی كه حقایق واضح و ارتباطات صریح 
و شفاف باشــند احساس خوبی دارید. به هر حال 
امروز، نپتون آشــفته به دنیای شــما وارد می شود و شفافیت و 
روشنی دنیای شما را از بین می برد. گفتن اینكه واقعیت كجا تمام 
و توهمات كجا شروع می شوند، مشكل است. پس آهسته پیش 
بروید و مواظب این باشید كه در این راه كسی را از دست ندهید.

 مهر :
اگرچه ممكن است دیگران شما را امروز بی قرار 
ببینند، اما شما بیشتر از آنچه آنها  بفهمند تحمل و 
شكیبایی دارید. این به خاطر این است كه  هنر دوستی شما امروز 
كمی  بالاتر رفته و دیگران به سختی می توانند شما را با هنرهای 

خود تحت تاثیر قرار دهند.

 آبان :
شما احتمالا به خاطر تغییر انرژی خود كاملا آسوده 
خاطر هستید، برای اینكه هرچه كه شما را تا به حال 
عقب نگه داشــته بود، حالا به نظر می رسد كه از بین رفته است. 
شاید این مربوط به تغییر افكارتان باشد، اما ممكن است  به خاطر 
این باشــد كه كارهای پیش روی شما آسان تر هستند. اما الان 
درگیر مسایل پیچیده  نشوید برای اینكه بخواهید شما را زودتر 

به اهداف تان برساند. 

   آذر :
اگرچه زندگی شما این روزها رو به ترقی و پیشرفت 
است، اما ممكن است برایتان سخت باشد كه فرصتی 
بدست آورید و آن را به واقعیت تبدیل كنید. به نظر 
می رسد فرصت های بزرگی الان برایتان حاضر باشند، اما به آن 
آسانی كه باید باشند، به هدف نمی رسند. اگر این فرصت برایتان 
سودمند نبود سعی نكنید به زور بخواهید آن را به سرانجا برسانید. 

 دی :
شما می خواهید كه به آنهایی كه اطراف شما هستند 
وابســته باشــید، اما آنها به نظر آدم های توخالی 
می آیند كه نمی توانید به آنها اتكا كنید. شما با هوشی 
كه دارید باید ســعی كنید خود را تغییر داده و تا جایی كه امكان 
دارد از منفعل بودن دوری كنید. اما اگر به خود اجازه غرق شدن 
در دریای خیالات را بدهید مطمئن باشید كه ایده ها و افكار بسیار 

ناخوشایندی برایتان ایجاد می كنند.

  بهمن :
بحــث كردن با دیگــران برای وفــق دادن آنها با 
برنامه هایشان ممكن اســت زیاد موثر نباشد،  اما 
تمایل شما ممكن اســت حد و مرزی را مشخص كند و سپس 
به آن بپردازید. مشــكل این اســت كه شما  زمانی كه می فهمید 
كه قوانین دیكتاتورانه شــما می تواند تعاملات شما را با دیگران 
محدود كند بخواهید افكار خود را تغییر دهید. خود را به خاطر 

ناهماهنگی با دیگران سرزنش نكنید.

  اسفند : 
شما ممكن است یك تعادل بسیار خوب بین عمل 
بین مسایل حرفه ای و مسایل درونی و روحی تان 
برقرار كرده باشید. این دو راه ممكن است موقتا از هم جدا باشند، 
اما  می تواند یك لحظه جادویی را در زندگی تان ایجاد كنند وقتی 
تصور و خیــال بتواند دنیای بیرونی تان را تحت تاثیر خود قرار 
دهد.  به این افكار حمایت كننده متافیزیكی خود پر و بال بدهید 

تا رویاهای شما را به حقیقت نزدیك كنند.
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سرویس سلامت // معاون بهداشت وزارت بهداشت 
با اشاره به اینکه قدرت سرایت جهش »امُیکرون« 

۳ تا 5 برابر بیش از جهش »دلتا« اســت، در عین 
حال نسبت به برگزاری تجمعات ابراز نگرانی کرد و 
گفت: اکیدا توصیه می کنم بیماران خاص و سالمندان 
به خوبی پروتکل ها را رعایت کنند  و در تجمعات و 

مهمانی ها حاضر نشوند.  
دکتر کمال حیدری با اشاره به وضعیت رنگ بندی آبی و 

زرد استان های کشور، گفت: کشورهای اروپایی و غربی 
نیز چنین وضعیتی داشتند اما به موج ششم کرونا رسیدند.
وی گفت: علی رغم اثرگذاری واکسن ها در کاهش بستری 
و فوتی ها، ولی واکســن به تنهایی مشکل کرونا را حل 
نمی کنــد و رعایت پروتکل های بهداشــتی باید در کنار 
تزریق واکسن انجام شود. او با تاکید بر لزوم افزایش خود 

مراقبتی در افراد، تصریح کرد: محدودیت ها کاســته شده 
است و اگر افراد در محیط جامعه و اماکن تجمعی بدون 
خود مراقبتی حضور یابند، ممکن است آسیب ببینند. وی با 
اشاره به شیوع جهش امُیکرون کرونا در جهان، اظهار کرد: 
8۵ کشور به جز ایران اعلام کردند که این سویه در آنجا 
شناسایی شده است. سرعت انتشار جهش امیکرون بسیار 

بالاتر از سویه دلتا است. موارد مشکوک جدید در حال 
رصد هستند، بویژه آنکه در ایام فاطمیه، شب یلدا و پس 
از آن عیــد نوروز قرار داریم و باید رصد و خود مراقبتی 
افزایش یابد.معاون وزیر بهداشت ادامه داد: اکیدا توصیه 
می کنم بیماران خاص و ســالمندان به خوبی پروتکل ها 
را رعایت کنند  و در تجمعات و مهمانی ها حاضر نشوند. 
حیدری بیان کرد: اطلاعات در مورد امیکرون جدید است 
و قدرت ســرایت آن به روایتــی 3 و به روایتی دیگر ۵ 
برابر سویه دلتا است؛ اما اینکه بیماری زایی و کشندگی 
آن چگونه اســت، باید گفت تا الان اطلاعات می گویند 
بیماری زایی و کشندگی این جهش کمتر از نوع قبلی است 

اما سرعت انتشار بیشتری دارد.

سرویس ســلامت // خیلی از میوه ها، 
سبزیجات، حبوبات و دانه ها به تسکین 
یبوســت کمک می کند. رژیم غذایی 
دارای مقدار زیاد فیبر به حجم و وزن 

مدفوع اضافه می کند.
خوشــبختانه برخی غذاها می توانند با 
افزودن حجــم، نرم کردن مدفوع، کاهش 
زمان انتقال مواد از روده و افزایش دفعات 

دفع مدفوع به رفع یبوست کمک کنند.
آلو خشک که به آلو بخارا معروف است، 
به طور گسترده ای به عنوان یک درمان 
طبیعی برای رفع یبوســت مورد استفاده 
قرار می گیــرد. آلو حاوی مقادیر زیادی 
فیبر هستند و تقریباً در هر ۱.4 فنجان )4۰ 
گرم( آلو خشک، 3 گرم فیبر وجود دارد. 
این مقدار، معادل ۱۲ درصد فیبر توصیه 

شده انجمن قلب آمریکا )rdi( است.
سیب سرشــار از فیبر است. در حقیقت، 
یک سیب سایز متوسط با پوست )حدود 
۲۰۰ گرم( حاوی 4.8 گرم فیبر است که 
معادل ۱9 درصد مقدار توصیه شده انجمن 
قلب آمریکا rdi است. اگرچه بیشتر آن 
فیبر نامحلول اســت، اما سیب همچنین 
حاوی فیبر محلول هم است که بیشتر به 

شکل فیبر غذایی به نام پکتین می باشد.
پکتین در روده به سرعت توسط باکتری 
ها تخمیر می شــود و اســیدهای چرب 
زنجیره کوتاه تولید می کند، که می تواند 
آب داخل روده بزرگ را بکشــد، مدفوع 
را نرم کرده و زمان انتقال مواد از روده را 

کاهش دهد.

گلابی یکی دیگر از میوه های سرشار از 
فیبر اســت که در یک میوه سایز متوسط 
)حدود ۱78 گــرم( حدود ۵.۵ گرم فیبر 
وجود دارد، که معــادل ۲۲ درصد مقدار 
 rdi توصیه شده فیبر انجمن قلب آمریکا

است.
علاوه بر فواید فیبر، گلابی در مقایسه با 
سایر میوه ها دارای مقدار زیادی فروکتوز 
و سوربیتول اســت. فروکتوز نوعی قند 
است که برخی افراد به خوبی آن را جذب 

نمی کنند. یعنی مقدار 
فروکتوز  از 

به روده 

گ ر  بــز
جایی  رسد،  می   

 که طی فرآیند اســمز آب روده کشــیده
 می شود و موجب تحریک حرکات روده 

ای می شود.
یک کیوی )حدود 7۵ گرم( حاوی حدود 
۲.3 گرم فیبر است که معادل 9 از مقدار 
 rdi توصیه شده فیبر انجمن قلب آمریکا

است.
در یک مطالعه ، ۱9 فرد بزرگســال سالم 
مکمل مشتقات کیوی را به مدت ۲8 روز 
مصرف کردند. محققــان دریافتند انجام 
این کار در مقایســه با گروه کنترل ،منجر 
به افزایش قابل توجه دفعات روزانه دفع 

مدفوع می شود.
یک مطالعه دیگر نشــان داد که خوردن 
روزانه ۲ کیوی به مدت ۲ هفته با افزایش 
حرکات روده ای و نرم شــدن مدفوع در 

۱۱ فرد سالم همراه بوده است.
انجیر یک راه حل عالی برای افزایش فیبر 
دریافتی و بهبود عادات سالم روده است. 
یک انجیر خام سایز متوسط )حدود 
۵۰ گرم( حاوی ۱.۵ گرم 

فیبر است.
این،  بر  علاوه 
نصف  فقط 
ن  فنجــا
)8۰ گرم( 
نجیــر  ا
خشــک 
ی  و حــا
7.9 گرم فیبر 
اســت که تقریباً 
معــادل 3۲ درصد از 
مقدار توصیه شده فیبر انجمن 

قلب آمریکا rdi است.
یک مطالعه قدیمی روی سگها، اثر انجیر 
به مدت 3 هفته بر روی یبوست را بررسی 
کرد. مشخص شد که انجیر باعث افزایش 
حجم مدفوع و کاهش زمان انتقال مواد از 

روده می شود.

بهترین خوراکی  ها برای درمان یبوست 

معاون وزیر بهداشت اعلام کرد

قدرت سرایت »امُیکرون« 3 تا 5 برابر بیشتر از »دلتا« 

سرویس ســلامت // متخصص قلب 
اینکه ضربان طبیعی  با بیان  و عروق 
قلب بیــن ۶۰۰ تا 1۰۰ اســت گفت: 
افرادی که بدن سالمی دارند و حتی 
در ورزشکاران این تعداد می تواند بین 
عدد 5۰ تا 55 باشد و در ورزشکاران 
حرفه ای می تواند به ۴5 تا 5۰ ضربان 

برسد.
سیدعلی جمالیان متخصص قلب و عروق 
گفت: اگر سیستم تصفیه کلیه ها سالم باشد 
نباید بــا خوردن یا نخوردن نمک، تعادل 
الکترولیت های بدن به هــم بخورد. اگر 
فشار خون فردی با خوردن نمک بالا رود 
و با نخوردن آن مقدار سدیم کاهش یابد 
حتما آن فرد مشکل کلیوی یا غدد فوق 
کلیوی دارد و باید به پزشک مراجعه کند و 
از داروهای کمکی که تعادل را برقرار می 

کنند استفاده کند.

وی به افرادی که در حالت طبیعی فشار 
خون بالا دارند، توصیه کرد: برای خوشمزه 
کــردن غذاها از نمک های کم ســدیم و 
نمک های حاوی پتاسیم استفاده کنند تا 
اختلالات الکترولیتی بدنشــان به حداقل 
برسد.دکتر جمالیان در پاسخ به اینکه اگر 
فردی گشادی دریچه میترال و فشار خون 
بالا داشته باشد باید چه کاری انجام دهد؟ 
گفت: اندازه گیری کراتین و کلیه ها برای 
تشخیص مهم هستند. اما در مجموع اگر 
این افراد مشکل خاصی نداشته باشند باید 
از داروهایی مثل لوزارتان استفاده کنند تا 
فشار کمتری به بطن چپ و دریچه میترال 
وارد شــده و از نارســایی بیشتر دریچه 
میترال جلوگیری شــود اما به هر ترتیب 
کنترل فشار خون موجب کم شدن فشار 
بر روی دریچه میترال می شود و از نیاز به 
تعویض احتمالی دریچه میترال می کاهد.

وی گفــت: ضربان طبیعی قلب بین 6۰۰ 
تا ۱۰۰ اســت. اما افرادی که بدن سالمی 
دارند و حتی در ورزشکاران این تعداد می 
تواند ۵۰ تا ۵۵ باشــد و در ورزشکاران 
حرفه ای می تواند بــه 4۵ تا ۵۰ ضربان 
برسد. اگر افراد علامتی نداشته باشند نشان 
از سالم بودن قلب آنها است اما اگر قلب 
مشکل پیدا کند می تواند با علائمی همچون 

سرگیجه و افت فشار خود را نشان دهد.
این متخصص قلب و عروق کشورمان در 
خصوص درمان افرادی که تری گلیسیرید 
و کلســترول بالایــی دارنــد گفت: اگر 
کلسترول بدن به نسبت تری گلیسیرید بالا 
باشــد از خانواده استاتین ها برای کاهش 
اســتفاده می شــود و اگر تری گلیسیرید 
نسبت به کلسترول بالا باشد برای کاهش 
آن باید از خانــواده فیبرات ها و امثالهم 

استفاده کرد.

مبتلایان به فشار خون این نمک را مصرف کنند

 c سرویس ســلامت // همچنین این میوه منبع غنی ویتامین
بوده که می تواند در ســم زدایــی بدن و کاهش آلودگی های 

محیط در بدن و نیز کاهش استرس کمک کند.
یک کارشــناس تغذیه در تشریح خواص لیمو شیرین، از این 
میوه پاییزی به عنــوان یک میوه موثر برای افزایش و تقویت 
سیســتم ایمنی بدن در مقابله با بیمــاری هایی مانند کرونا و 

سرماخوردگی یاد کرد.
علی اشرف رشــیدی با بیان اینکه لیمو شــیرین از خانواده 
مرکبات است، گفت: این میوه منبع غنی از آهن و مس بوده و 

به مقدار زیادی پیش ساز ویتامین a را در خود دارد.
 وی افــزود: همچنین این میوه منبع غنــی ویتامین c بوده که

 می تواند در سم زدایی بدن و کاهش آلودگی های محیط در 
بدن و نیز کاهش استرس کمک کند.

این کارشناس تغذیه ویتامین c را یک ویتامین محلول در آب 
دانست و افزود: به همین علت بدن نمی تواند این نوع ویتامین 
را ذخیره کند و نیاز است که این نوع ویتامین روزانه در برنامه 
غذایی قرار گیرد و در فصول ســرد سال لیموشیرین می تواند 

منبع خوبی برای تامین این نوع ویتامین باشد.
رشیدی به آنتی اکسیدان های موجود در لیموشیرین هم اشاره 

کرد و افزود: وجود این آنتی اکسیدان ها موجب کاهش التهاب 
در فرد شده و به تقویت سیستم ایمنی هم کمک می کند.

وی خاطرنشــان کرد: در شــرایط کرونایــی فعلی مصرف 
لیموشــیرین به دلیل وجود آنتی اکسیدان ها و خاصیت آن در 

تقویت سیستم ایمنی بدن توصیه می شود.
رشیدی خاطرنشان کرد: وجود همین آنتی اکسیدان ها بدن را 
در برابر عفونت هم مقاوم می کند و می تواند از شــدت علائم 
بیماری سرماخوردگی هم بکاهد و به همین خاطر توصیه می 

شود افراد در هنگام سرماخوردگی لیموشیرین مصرف کنند.
این کارشناس تغذیه با اشاره به ویتامین c، بتاکاروتن و آنتی 
اکسیدان ها در لیموشــیرین، مصرف این میوه را برای تقویت 
بینایــی و محافظت چشــم در برابر عفونت ها بســیار مفید 
دانست.رشــیدی در ادامه با اشاره به وجود پتاسیم موجود در 
لیموشــیرین، گفت: این ماده معدنی به بدن در درمان عفونت 

های ادراری کمک می کند.
وی به فیبر موجود در لیموشیرین هم اشاره کرد و افزود: وجود 
این فیبر موجب کاهش چربی خون و کلســترول و نیز کنترل 

فشار خون می شود.
این کارشناس تغذیه خاطرنشان کرد: به دلیل وجود همین فیبر 
مصرف لیموشیرین می تواند موجب کاهش یبوست شده و در 

درمان آن اثرگذار باشد.
 رشیدی خاطرنشان کرد: همچنین لیموشیرین به دلیل خاصیت

 سم زدایی می تواند به سلامت و بهبود عملکرد کبد هم کمک 
کند.

 این کارشــناس تغذیه افزود: در مجموع لیموشــیرین یکی از
 میوه های بسیار مفید است که مصرف آن خواص درمانی بسیاری 
برای بدن دارد، اما نکته مهم این اســت که این میوه در فصل 
خودش مصرف شود.وی خاطرنشان کرد: میوه ها هنگامی که در 
 فصل خودشان مصرف شوند ارزش غذایی کامل داشته و بسیا

ر می توانند سودمند باشند.

با این میوه پاییزی به جنگ کرونا بروید 



گروه خبر//موسســه آموزش عالی دانش پژوهان پیشرو، 
ســومین کنفرانس بین المللی رویکردهــای نوین روابط 

عمومی ایران را برگزار می کند.
 به گــزارش خبرنگار دریا؛ عطیه ســادات میراکبری نماینده 
کنفرانس در استان هرمزگان در این باره گفت: سومین کنفرانس 
بین المللی رویکردهای نوین روابــط عمومی ایران ۲7 و ۲8 
بهمن مــاه ۱4۰۰ به صورت مجــازی در اصفهان برگزار می 
شــود. میراکبری اظهار داشــت: محورهای ویژه این کنفرانس 
شــامل نقش علوم ارتباطات در شــکل گیری کشــورهای 
 وارث تمدن ایرانی و نقش علــوم ارتباطات در احیای مکتب 

اصفهان می باشد.
 وی خاطر نشــان کــرد: محورهای کنفرانس شــامل جامعه 
شناسی ارتباطات، روانشناسی ارتباطات، فناوری های جدید 
ارتباطات، روابط عمومی تجاری، ادبیات و علوم ارتباطات، هنر 
و روابط عمومی، روابط عمومی سیاسی )دیپلماسی اجتماعی و 
فرهنگی(، مدیریت و روابط عمومی، ارتباطات مجازی، رسانه 
و روابط عمومی؛ شهر هوشمند، آسیب شناسی دیپ فیک و جعل 
عمیق، آســیب شناســی اینفودمی، علوم ارتباطات و مدیریت 
بحران و علوم ارتباطات و پیشگیری از کرونا برگزار می شود. 
وی به امتیازات ویژه این کنفرانس اشــاره و خاطرنشان کرد: 
دریافت گواهینامه پذیرش مقالات، دریافت گواهینامه آموزشی 
بین المللی، بهره مندی از ســخنرانی اســاتید برجسته، نمایه 
ســازی مقالات در پایگاه های علمی، انتشار مقالات برگزیده 
 و ارتقای رزومه علمی شــرکت کنندگان از جمله امتیازات این 

کنفرانس می باشد.
 میراکبری ادامه داد: همراه با برگــزاری این کنفرانس، دومین 
جشــنواره ملی ایده هــای خلاق روابط عمومی و نخســتین 
جشــنواره ملی خبر ایران با رویکــرد پرونده های خبری نیز 
برگزار می شــود.وی درباره دومین جشــنواره ملی ایده های 
خــلاق روابط عمومی گفت: دومین جشــنواره ملی ایده های 
خلاق روابط عمومی با اهداف ارائه تجربه های معنادار، خلاق، 
آموزشــی، کاربردی و منحصر به فرد، کمک به تولید، تامین و 
ارائه محتوای با کیفیت بالا، به اشتراک گذاری و انتقال ایده ها 
و تجربیات ناب و متمایز، به دست آوردن دانش و راهکارهای 
عملی برای به حداکثر رســاندن فعالیــت های ارتباطی روابط 

عمومی ها برگزار می شود.
میراکبــری اظهارکرد: از دیگر اهداف این جشــنواره می توان 
به ارائه جدیدترین دســتاورد ها و آموزشهای شاغلان روابط 
عمومی، ارتقای ســطح علمــی نیروهای فعــال حوزه علوم 
ارتباطات، روابط عمومی و روزنامه نگاری، ایجاد فرصت های 
ارائه و به کارگیری تجربه های موفق و متفاوت در سایر روابط 
عمومی ها، شبکه ســازی مدیران، کارشناسان، متخصصان و 
دانشجویان روابط عمومی و حوزه های علوم ارتباطی و جامعه 

شناســی اشــاره کرد. نماینده کنفرانس در استان در خصوص 
نخستین جشنواره ملی خبر ایران عنوان کرد: نخستین جشنواره 
ملی خبر ایــران با رویکرد پرونده های خبری به منظور ایجاد 
رقابت در راستای ارتقای سطح اثرگذاری و گسترش فرهنگ 
مطالبه گری در بیان مســائل و مشکلات روز آحاد جامعه از 
طریق رســانه های رســمی و تقویت ارزش و اهمیت جایگاه 
خبرنگاران حرفه ای در تحقق ســوژه یابی و خلاقیت در شیوه 

انعکاس اخبار  برگزار می شود.
 وی خاطرنشــان کرد: این جشنواره در دو بخش شامل پرونده 

خبری و خبر خوب برگزار می شود. 
 وی درباره موضوعات این جشنواره اظهارداشت: پشتیبانی ها 
و مانع زدایی ها، حقوق شــهروندی، ایثار و شهادت، حجاب و 
عفاف، خانواده و ســبک زندگی و مسئله جمعیت، انرژی، آب 
و محیط زیست، صنایع اقتصادی، کشاورزی، فرهنگی، هنری 
و آثار تاریخی و معماری چالش ها و آســیب های اجتماعی از 
جمله طلاق، حاشیه نشینی، اعتیاد، فساد اداری، بیکاری و فقر، 
مســائل جوانان، کرونا و مدافعان ســلامت، دین و معنویت از 

جمله موضوعات قابل ارائه در این جشنواره می باشد.
وی ادامه داد: آخرین مهلت ارســال آثار ســی دی ماه سال 
جــاری می باشــد و علاقه مندان می توانند بــرای ثبت نام به 
مراجعه   www.nIPR.DAneshPAjOOhAn.IR سایت  وب 
نمایند. وی از کلیه اصحاب خبر و رســانه اســتان دعوت کرد 
با حضور فعال در اولین جشنواره ملی خبرایران ، ضمن معرفی 
جایگاه درخشــان اهل قلم در استان هرمزگان به ارتقا روابط 
عمومی ها  در استان کمک کنند چرا که رسانه ی قوی و قلمی 
که در راستای رسالت خبر نگاری ، مطالبه گری و جهت دهی 
درســت به افکار عمومی گام بر  میدارد موجب بلوغ ، ارتقا و 
 خدمت رسانی بهتر به جامعه و رشد حوزه ی روابط عمومی ها

 خواهد بود .

برگزاری سومین کنفرانس
 بین المللی رویکردهای نوین روابط عمومی

امام علی )علیه السلام(: همه کارهای نیک و جهاد در راه خدا در برابر امر به معروف و نهی از منکر چون قطره ای 
      )نهج البلاغه، حکمت 374(است در دریای پهناور.      
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daryanews.ir : اینستاگرام

گزارشی از جزیره ای بکر در هرمزگان که 
هیچ سکنه ای ندارد و موج های سربه زیر 
و فیروزه ای رنگش خیره کننده است  حتی 
تصور قدم زدن در جزیره ای خالی از سکنه 

هم، هیجان انگیز و دور از ذهن است.
 جایی که بی هدف روی ماسه های ساحل 
قدم بزنید و تا چشم کار می کند، خودتان 

باشید و خودتان. جزیره ای که روی آن هیچ 
رد پایی از انسان به چشم نخورد. نه نشانی 
از جوامع کوچک و بزرگ کشاورزی، شبانی 
و صنعتی باشد و نه خبری از زندگی هر روز 
مردم و کنش ها و واکنش هایی که در بستر 
زمان و مــکان رخ می دهد. در این جزیره 
خالی از سکنه، همه چیز شبیه روزی است 

که آدم و حوا راهی زمین شدند و خودشان 
را در محاصره طبیعتی دیدند که هیچ گونه 
دخل و تصرفی در آن اتفاق نیفتاده بود! این 
بخش از کره خاکی که از آن حرف می زنیم، 
جزیره ای اســت که آن را بــا نام »مالدیو 
ایران« می شناســند و علت این نام گذاری 
هم موج های سربه زیر و آرام، آبی فیروزه ای 
و بی نهایت شــفاف دریا و ماسه های سفید 
رنگی اســت که کنار هم قرار گرفتن شان، 
یادآور ســواحل معروف این کشور است. 
جزیره »مــارو«، »شــیدور« و در زبان 
محلی ها »شتوار«، در خلیج همیشه فارس و 
غرب استان هرمزگان قرار دارد و با این که 
هیچ امکاناتی در آن وجود ندارد، هر سال 
گردشگران زیادی برای دیدن آن به غرب 
هرمزگان سفر می کنند. شما هم در این سفر 

کاغذی همراه ما باشید...
 جزیره ای با مساحت یک کیلومتر 

مربع
جزیره خالی از سکنه شیدور، در مجاورت 
ســومین جزیره مســکونی بزرگ ایران 
یعنی جزیره لاوان واقع شــده است. لاوان 
نزدیک به 8۱ کیلومتر مربع مساحت دارد 
و با پیدا کردن آن روی نقشــه، می توانید 
نقطه سبزرنگی را ببینید که در فاصله ۱/۵ 
کیلومتری آن قرار دارد. این نقطه سبزرنگ، 
همان جزیره خالی از سکنه شیدور است. 
مساحت این جزیره نزدیک به یک کیلومتر 
مربع است و پیمایش دورتا دور این جزیره، 
با پای پیاده و در عرض چند دقیقه ممکن 
است. برای رسیدن به جزیره شیدور، باید 

خودتان را به منطقه پارسیان استان هرمزگان 
که پیشتر گاوبندی نام داشت، برسانید و به 
سمت بندر مقام حرکت کنید. بندرمقام، یکی 
از زیباترین جاده های ساحلی کشور را دارد 
و این جاده، جایی است که کوه ها به دریا 
ختم می شوند و شما بر فراز آن، شاهد این 
تلاقی زیبا هستید. از بندر مقام، قایق ها با 
کرایه 6۰۰ تا 8۰۰ هزار تومانی شما را به 
جزیره شیدور می برند و در ساعت مقرر به 

دنبال تان می آیند.
  مارهای سیاه رنگ مرموز در مارو

اکوسیستم شیدور، در ایران و حتی جهان 
کم نظیر اســت. گونه هــای جانوری این 
جزیــره و دنیای زیــر آب دورتا دور آن، 
شگفت آور است و بد نیست بدانید که نام 
مارو از مارهای این جزیره گرفته شــده 
اســت. مارهایی ســیاه رنگ و مرموز که 
وقتی صدای شما را بشــنوند، به سرعت 
پنهان می شوند و به همین دلیل شانس دیدن 
آن ها، بسیار کم است. این مارها، اغلب در 
دل صخره هایی زندگی می کنند که به آب 
منتهی می شود و به ندرت در مرکز جزیره 
و جایی دور از صخره ها، مشاهده می شوند. 
این جزیره، مرجانی است و هنگام قدم زدن 
در اطراف آن یا شــنا کردن در آب، مناظر 
خارق العاده ای را می بینید که مرجان ها به 
وجود آورده اند. این مرجان ها محل زندگی 
ماهی ها و گونه های جانوری زیادی  هستند 
و هنگام غواصی و شنا، باید مراقب آن ها 

بود و از شکستن شان خودداری کرد.
 تنوع ماهی ها در چند قدمی ساحل

برای غواصی آزاد در جزیره، نیاز نیســت 
فاصله  چند کیلومتری از ســاحل داشته 
باشید و تا عمق زیادی پایین بروید. همین 
که چند قدم از ســاحل فاصله بگیرید و 
سرتان را زیر آب فرو ببرید، کافی است تا 
انواع و اقسام ماهی های آب شور را ببینید. 
ماهی هایی که به صورت دسته ای حرکت 
می کنند و تنوع شــان آن قدر بالاست که 
هر لحظه یک گونه  جدید پیش چشــم تان 
ظاهر می شود و بعد به سمتی شنا می کند. 
دیدن این صحنه ها خارق العاده ترین چیزی 
اســت که در گشــت این جزیره عایدتان 
می شود. در این دنیای فیروزه ای با بی شمار 
گونه جانوری طرف هســتید که می توانید 
از فاصلــه ای نزدیــک، برای ســاعت ها 

تماشای شان کنید.
  دیدن ســفره ماهی ها جذاب ترین 

بخش این سفر
ســفره  ماهی ها تا نزدیکی ساحل می آیند. 
جذاب ترین بخش این تجربه، دیدن همین 
ســفره ماهی های بزرگ اســت که موقع 
حرکت، به بدن شــان پیچ و تاب می دهند 
و دم شان انحنا پیدا می کند. نیزه ماهی هایی 
که دسته ای حرکت می کنند و به رنگ سفید 
و آبی شــفاف اند هم از دیگــر گونه های 
هیجان انگیــز آن حوالی انــد. موجوداتی 
هم که گــرد و کوچک انــد و کف آب به 
سرعت قدم برمی دارند، هرمیت ها هستند، 
هرمیت ها گونه ای خرچنگ اند که شــکل 
و شــمایل بامزه و چشمان متعجبی دارند. 
خوش شانس باشید، ماهی های مرکب با 

جثه کوچک و حرکات خیلی سریع را هم 
می بینید و بدنیست بدانید، این ماهی ها از 
خانواده هشت پاها هستند. لاک پشت های 
پوزه عقابی در فصل هــای خاصی برای 
تخم ریزی به ســاحل این جزیره می آیند ، 
در ضمن هنگام غواصی و شنا مراقب تیغ  

توتیاهای دریایی بزرگ زیر آب باشید.
تماشای دنیای زیر آب بدون تجهیزات

غواصی در ســواحل جنوب ایران، تجربه 
به عنوان کسی  اما  منحصربه فردی اســت 
که غواصی را در جای جای خط ساحلی 
جنوب کشــور تجربه کرده است، به شما 
می گویم که هیچ کدام شــبیه غواصی آزاد 
در جزیره شــیدور نیست. غواصی آزاد با 
تجهیزات ســبک و اندک انجام می شود و 
تجهیزات سنگین  و گران قیمت غواصی نظیر 
کپسول اکسیژن را شامل نمی شود. غواصی 
در شــیدور، به دلیل شــرایط آب وهوایی 
گاه به لباس غواصــی هم احتیاجی ندارد 
و بدون سایر تجهیزات دیگر هم می توانید 
آن را تجربه کنید. استفاده از این تجهیزات 
اگرچه برای تان رفاه و امنیت به همراه دارد 
اما همین که یک عینک خوب و باکیفیت 
غواصی تهیه و از اســنورکل برای تنفس 
استفاده کنید، کافی است تا ساعت ها محو 
تماشای دنیای زیر آب شوید بدون این که 

به سختی بیفتید یا نگران چیزی باشید.
 سوغات های ممنوع

ســاحل شــیدور، مملــو از صدف هایی 
اســت که به یادگار بردن آن ها می تواند به 
تنوع زیستی منطقه ضربه جدی وارد کند. 

همان طور که اشــاره کردیم، هرمیت ها در 
ایــن جزیره زندگی می کننــد و این  گونه 
زمانی که رشد می کند از میان صدف های 
ســاحل صدف هــای بزرگ تــر را برای 
سکونت انتخاب می کند. هرمیت ها در برابر 
گرمای خورشید بی طاقت اند و خیلی زود 
از بین می روند یا گرفتار زباله ها می شوند. 
صدف های شیدور و همچنین مرجان های 
ساحل، ســوغات ممنوع  هســتند و اگر 
روزی گذرتــان به این جزیــره افتاد، جز 
عکس چیزی به یادگار نبرید. همچنین در 
گشت شیدور بد نیست چند کیسه زباله به 
همراه داشته باشید تا در صورت مشاهده 
زباله های رها شده، آن ها را جمع آوری و 
به سهم خودتان از زشت شدن چهره جزیره 

جلوگیری کنید.
 توپ والیبال ساحلی همبا خودتان 

ببرید!
کمپ شبانه در این جزیره از چندماه پیش 
تاکنون، نیازمند مجوز شــده است و اگر 
روزی قصد سفر به شــیدور را داشتید، از 
سایر جاذبه های طبیعی غرب هرمزگان و 
سواحل بی نظیر منطقه غافل نشوید. برای 
گشــت و گذار در این جزیره، هر آن چه به 
آن نیاز پیدا می کنید، نظیر زیرانداز، نوشیدنی 
خنــک، وعده های غذایی اصلی و ... را به 
همراه داشته باشــید و اگر از بالا و پایین 
پریدن روی ماســه های گرم ساحل لذت 
می برید، توپ والیبال ســاحلی را هم در 
فهرست ملزومات گشــت جزیره تان قرار 

دهید./خراسان
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ردیفشماره 

دی ماه در ایران کهن چهار جشــن را در بر 
داشت که شامل نخســتین روز ماه دی، روز 
هشتم، پانزدهم و بیست وسوم بود و هم اکنون 
از این چهار جشن فقط شب نخستین روز دی 

ماه یا »شب یلدا« را جشن می گیرند.
شب یلدا، آخرین شــب پاییز، پایان قوس، آغاز 

جدی و درازترین شب سال است.
 واژه »یلدا« ســریانی و به معنی ولادت اســت، 
ولادت خورشــید )مهر، میتــرا( و رومیان آن را 
»ناتالیس انویکتوس« یعنی روز تولد مهر شکست 
ناپذیر می نامند. به باور پیشینیان، در پایان این شب 
دراز کــه آن را اهریمنی و نامبارک می دانســتند، 
عاقبت تاریکی »شکست« می خورد و روشنایی 
»پیروز« وخورشــید »زاده« می شود و روز ها رو 
به بلندی می نهد. بسیاری از سرزمین های کهن به 
شگون و میمنت رهایی خورشید از چنک شب های 
اهریمنی و زایش خورشید، آغاز دی را شروع سال 
خود قرار داده اند. در ســده چهارم میلادی براثر 
اشــتباهی که در محاسبه کبیسه ها رخ داد روز ۲۵ 
دسامبر را )به جای روز ۲۱ دسامبر( روز تولد میترا 
)خورشید( دانسته و تولد عیسی مسیح )ع( را نیز 

در این روز آغاز سال قرار دادند. سنایی شاعر بلند 
آوازه ایرانی در اشــاره به این تقارن چنین سروده 
اســت: »به صاحب دولتی پیوند، اگر نامی همی 
جویی«، »که از پیوند با عیسی چنان معروف شد 
یلدا«. باید توجه داشت که جشن میلاد مسیح که در 
۲۵ دسامبر ثبت شده، طبق تحقیق، در اصل جشن 
ظهور میترا بوده که مسیحیان درقرن چهارم میلادی 

آن را روز تولد مسیح قرار دادند.
 در بیشــتر نقاط ایران در شب یلدا مراسمی انجام 
می شود و شاعران زلف یار و همچنین روز هجران 
را از حیث سیاهی و درازی به آن تشبیه می کنند. 
انگیزه هــای برقرارماندن این جشــن را می توان 
ازجمله شــب زایش خورشــید )مهر( به عنوان 
یکی از باور های دینی کهن، بلندترین شــب سال، 
طولانی ترین تاریکی، شــبی شــوم و ناخوشایند 
که از فردا به کوتاهی می گراید و پایان برداشــت 
محصول صیفی و آغاز فصل استراحت کشاورزان 
دانست. آئین و جشن شب یلدا یا شب چله بزرگ 
که در ســرزمین کهن ایران و در بین همه قشر ها و 
خانواده ها برگزار می شود، در واقع جشن گردهمایی 

خانوادگی است.

 گردهمایی خویشاوندان در خانه بزرگ خانواده، 
دور کرسی نشســتن و تا نیمه شب میوه و آجیل 
خوردن و به فال حافظ گوش کردن از ویژگی های 

شــب یلدا اســت. برگزاری مراســم یلدا آئینی 
خانوادگی اســت و گردهمایی ها به خویشاوندان 
و دوستان نزدیک محدود می شــود. در کتاب ها 

و ســند های تاریخی به برگزاری مراسم شب یلدا 
اشاره نشده است. ابوریحان بیرونی از جشن روز 
اول دی مــاه که آن را »خــرم روز« می نامند، در 
دستگاه حکومتی و پادشاهی یاد می کند و نامی از 
شــب یلدا به میان نمی آورد، که می توان علت آن 
را خانوادگی و غیررســمی بودن آن دانســت. در 
زمستان ها، استفاده از کرسی برای گرم کردن خانه 
و دور کرسی نشینی معمولا از شب یلدا، نخستین 
شب زمستان، شروع می شد و تا پایان چله بزرگ 
و در برخی خانواده ها تا پایان چله کوچک ادامه 
داشــت. اعضای خانواده از کوچک و بزرگ، دور 
کرســی که روی آن را میوه و آجیل پوشانده بود، 
می نشستند. خوردنی های ویژه شب یلدا میوه های 
فصل تابســتان، چون خربزه، هندوانه، به، انگور، 
انار، ســیب و خیار بود. تمام میوه های تهیه شده 
برای شــب یلدا باید خورده می شد تاچیزی برای 
فردا، یعنی »زمســتان« باقی نماند. در خانه های 
روســتایی، خربزه و هندوانه وانار را در انبار گندم 
می گذاشــتند و انگور را همانطــور که بر درخت 
آویزان بود در کیسه ها می کردند و یا درجایی خنک 
به بند می آویختند، و در شب یلدا تمامی آن ها باید 

خورده می شد. آجیل شب چله که شامل دانه هایی 
نظیرگندم و نخود برشته، تخمه هندوانه و کدو، بادام، 
پسته، فندق، کشمش، انجیر و توت خشک است، 
در بسیاری از شب نشینی ها، مهمانی ها و گردش ها 
فراموش نمی شــد. یکی از مراسم شب یلدا، فال 
حافظ اســت، البته فال حافظ گرفتن در شب یلدا 
در سده های اخیر به رســم های شب یلدا افزوده 
شده اســت. به گزارش گروه وبگردی خبرگزاری 
صدا و سیما،امروزه نمود برگزاری آئین شب یلدا را 
می توان در روز های بیست ونهم و سی ام آذر ماه، 
در بازار ها و فروشگاه های میوه و آجیل فروشی ها 
دید. این خرید ها معمولا تا پاسی از شب یلدا ادامه 
دارد و حتی در آخرین لحظه کســانی مشــاهده 
می شوند که تازه از کار برگشته و میوه هایی همچون 
خربزه و هندوانه و انار که به آســانی نمی توان در 
یخچال نگهداری کرد را خریده اند. آئین شب یلدا 
که در حد جشــن نوروز و به روایتی خود جشن 
نوروز و سال نو بوده، با وجود دگرگونی های فنی 
و صنعتی امروز، به عنوان گوشــه ای از نمود های 
فرهنگی و قومــی و تاریخی این مرز و بوم هنوز 

پابرجاست.

یلدا، طولانی ترین شب پاییز 

اصلاحیه
آگهی مزایده عمومی نوبت اول شماره ۱400/۱ شهرداری میناب 
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»مارو« 
مالدیو ایران


